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CHIEF Minister Chow Kon

Yeow tabled a deficit budget for 
Penang for 2020. While describing it 
as a “careful” budget that will not 
strain the state’s resources, Chow 
however assured Penangites their 
needs and well-being will not be ne-

glected.
Among the budget’s highlights 

are:

Housing
Some RM13.6m to main-

tain public housing 
schemes. Also RM6.8 mil-

lion to maintain private housing 
schemes through the Penang Maxi-
mum 80% Housing Maintenance 
Fund (TPM80PP).

Infrastructure
RM104.53m to up-

grade drainage sys-
tem and to address 

flood issues.
RM35.12m to up-

grade/implement road 
projects.

 iSejahtera
RM50 million for 
w e l f a r e  p r o -

grammes under iSe-

jahtera.

Cash aid for senior citizens in-

creased to RM150 from the current 
RM130. Some 178,000 senior citizens 
in the state to benefit from this hike.

RM150 cash aid for some 10,000 
disabled persons registered with the 

iSejahtera programme.

Religion
RM60.05m for Islamic 
affairs.

Civil service
Half-month bonus or 
minimum RM1,000 spe-

cial financial aid for 
3,996 civil servants (to be 

paid out in December).
 RM1.2m for training 

courses for civil servants.

Education
RM12m for private, Chi-
nese, Tamil, missionary 
and religious schools.

RM5m maintenance 
aid for government 
schools.

RM4m financial aid for 
Penang-born students of 
public institutions, private 
institutions and polytech-

nics approved by the state 
executive council.

*See pg2 for full story

A future 
forward budget

Chow (front row, centre), then State Secretary Datuk Seri Farizan Darus (forefront, right), State Financial Officer Datuk Sarul Bahiyah Abu (fourth row, left) 
and the state assemblymen leaving the Dewan Sri Pinang after the state’s 2020 Budget was tabled.  
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Story by Christopher Tan

THE Penang government has 

tabled a projected operating 

expenditure of RM792.66 million 

next year.

In tabling a deficit Budget, Chief 
Minister Chow Kon Yeow said the 
projected deficit next year was 
lower than the projected deficit this 
year.

“With a projected revenue of 

RM519.16 million, the Penang gov-

ernment envisions a deficit of 

RM273.5 million.

“The projected deficit for the year 
2020 is 30.88% lower than this year’s 
projected deficit of RM395.69 mil-
lion.

“It is due to the lower projected 
operating expenses for the year 2020.

“The projected operating ex-

penditure is RM792.66 million next 

year, as compared with RM901.19 
million this year.

“The Budget took into account 
the contribution of RM150 million 

to the state development fund next 

year as compared with RM230 mil-
lion this year.

“The lower contribution to the 
state development fund is considered 

after taking into account the receipt 
of loan repayment from Penang 

Development Corporation (PDC) 
and Penang Water Supply Corpora-

tion (PBAPP) to the state govern-

ment next year.

“Hence, it must be stressed that 
the lower contribution will not affect 
the development of projects planned 

for the year 2020,” Chow said when 
he tabled the state’s 2020 Budget 
during the State Legislative Assem-

bly in Dewan Sri Pinang.
Chow viewed the state’s 2020 

Budget as a “careful and down-to-
earth” Budget; enough to support 
development in Penang.

He said the state welcomed the 
funding from the federal government 

and encouraged the private sector to 

hold corporate social responsibility 

programmes.

Chow added that although a pro-

jected deficit Budget was tabled, 
there is a high possibility for the state 

to obtain a surplus at the end of the 

financial year in December.
“For example, the state projected 

a deficit of RM395.69 million this 
year, however, we may be able to 
obtain a surplus – at least RM50 

million to RM60 million – at the end 

of the year. 

 “This is due to careful financial 
management without affecting the 
state’s development efforts,” he told 
a press conference after tabling the 

Budget.
Chow also said that the projected 

growth rate of the state would usu-

ally be between 0.1% and 0.2% 
higher than the national growth rate.

“The projected national growth 
rate is between 4.95% and 5.1%,” he 
said.

In the state’s 2020 Budget, some 
RM13.6 million has been allocated 

to maintain public housing schemes 

in Penang. The Penang government 

also set aside RM6.8 million next 

year to maintain private housing 

schemes through the Penang Maxi-

mum 80% Housing Maintenance 

Fund (TPM80PP).
Chow said the state also appor-

tioned RM250,000 for a total period 
of five years (RM50,000 per year 
from 2020) to promote the Cigarette 
Smoke-Free Penang (Penbar) pro-

gramme.

Chow added some RM886,000 
was allocated next year to provide 
free mammogram screening for 

women under the Mammo Penang 
programme. 

“The programme is implemented 

with the cooperation of the National 
Population and Family Development 

Board (LPPKN),” he said.
Chow said the state’s welfare 

programme, iSejahtera, would be 
continued.

“The Penang government is al-

locating RM50 million for the wel-
fare programmes under iSejahtera. 

We are increasing the RM130 iSe-

jahtera cash aid for senior citizens to 

RM150. This will benefit 178,000 
senior citizens in the state.

“Some 10,000 disabled persons 
who are registered with the iSe-

jahtera programme will also receive 
a cash aid of RM150 next year,” 
Chow said.

He added that the Congestion 
Alleviation Transport (CAT) free bus 
service would be continued with the 
state allocating RM15 million for the 

bus service.

Chow also announced a RM60.05 
million allocation for the preserva-

tion of Islam.

“As for the allocation to upgrade 
and implement road infrastructure 

projects, the state has set aside 
RM35.12 million.”

The Penang government has also 

apportioned a huge sum of RM104.53 
million to upgrade the drainage 

system and to address flood.
A total of 3,996 civil servants in 

Penang would also receive a half-
month bonus or a minimum 

RM1,000 special financial aid. The 
aid would be disbursed in December 
this year.

In addition, the Penang govern-

ment allocated RM841,500 in finan-

cial aid for supervisors and KAFA 
teachers, religious school teachers, 

staff and teachers of private Chinese 
schools, guru tahfiz, guru pondok 
and guru TADIS. The aid would be 
distributed in December this year.

THE Penang government has ful-

filled 43 of the 68 promises listed in 
the state’s 14th General Election 
manifesto to date.

Chief Minister Chow Kon Yeow 
(PH-Padang Kota) said the state was 
working on 20 promises while two 
promises were postponed following 
a review.

“Three promises stated in the 

state’s manifesto require the federal 
government’s approval.

“Among the 43 promises that 
have been kept were to limit the 
position of Chief Minister to two-
term, to appoint the Opposition 
Leader as the chairman of the Public 

Accounts Committee (PAC), to 
provide a RM150 million allocation 

for flood mitigation projects, and to 
allocate RM15 million for free bus 

services.

“The Penang government is cur-

rently working on 20 promises; 
among them are the three major 

roads and undersea tunnel, the im-

plementation of the Penang Trans-

port Master Plan (PTMP), to replace 
20,000 street lights with LED by 
2020, and to create the Penang Arts 
District.

“Two promises that are being 
postponed are the Penang Sihat 

Programme and the cost of living 

assistance of RM1,000 per year for 
women and mothers whose families 

earn less than RM2,000 a month. 
The promises are being postponed 

because of the overlapping pro-

grammes that have been imple-

mented by the federal government 

such as MySalam and Peka B40 
programmes.

“The three promises that require 
federal approval are to demand a fair 

distribution of tax revenue from the 

federal government, to appeal to the 
federal government to allow the state 
to approve freehold ownership of 
low-cost and low medium-cost 
homes without any charges and the 
setting up of the first Tamil second-

ary school in Malaysia, in the state,” 
Chow said in his winding-up speech 
during the State Legislative Assem-

bly at Dewan Sri Pinang on Nov 8.
On land development matters, 

Chow said Penang Development 
Corporation (PDC) has about 752 
acres of industrial land at the Batu 
Kawan Industrial Park, Penang Sci-
ence Park, Penang Science Park 
North and Penang Science Park 
South as of October 2019.

“PDC is planning to develop an 
industrial area (about 776 acres) at 
the south of Seberang Perai, to meet 
the needs of local and foreign inves-

tors. The amount of industrial land 

is sufficient to meet the needs of 
investors for the next five years,” he 
said.

Many pledges fulfilled

Surplus possible 
at end of 2020 AT THE STATE 

ASSEMBLY
i)  Sports development - 
RM10.05 million

ii) Agricultural sector develop-

ment - RM4.07 million
iii) Increase state’s livestock 
industry - RM2.98 million (for 
the Veterinary Services Depart-

ment)
iv) Development of Penang Hill 
- RM15.4 million
v) Tourism sector development 
- RM35.8 million

vi) Private, Chinese, Tamil, mis-
sionary and religious schools - 

RM12 million

vii) Maintain government 
schools - RM5 million

viii) Financial aid for Penang-
born students of public institu-

tions, private institutions and 
polytechnics approved by the 

state executive council meeting 

- RM4 million
ix) To implement programmes 
under the Gender inclusiveness 
agenda - RM200,000
x) To execute programmes under 
the Women, Family Develop-

ment and Gender Inclusiveness 
agenda - RM1.5 million (for 
Penang Women’s Development 
Corporation)
xi)To strengthen the leadership 
of Village Community Manage-

ment Councils (MPKK) - RM4.1 
million

xii) Set up Penang Digital Cor-
poration to coordinate and im-

plement digital and smart initia-

tives - RM2.1 million

xiii) Training courses for civil 
servants - RM1.2 million
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THE Public Service Depart-

ment (JPA) has been urged to 
loosen its guidelines for the 

“Orange Heroes” from Penang 
local authorities to be absorbed 

as permanent staff from their 

current contract status.

Deputy Chief Minister II 
Prof Dr P. Ramasamy (pix) said 

one obstacle facing the “Orange 
Heroes” (referring to general 
workers who don orange T-
shirts) to be taken in on perma-

nent basis is that they do not 

possess a credit  in Bahasa 
Malaysia in their SPM exami-

nation.

“We have to abide by a JPA 
requirement that they must 
have a credit in Bahasa Malay-

sia in SPM,” said Dr Ramasamy 
(PH–Perai), who is in charge of 
the state economic planning, 
human capital development, 
education and science, technol-
ogy and innovation.

“Most ‘Orange Heroes’ from 
Seberang Perai City Council 
(MBSP) have a very good re-

cord in their 3D (danger, dirty 
and difficult) work but they 
cannot be absorbed as perma-

nent staff members because of 

the JPA ruling.
“The Penang state executive 

council meeting had previously 

discussed the matter after which 

the state government, through 
the Penang Island City Council 
(MBPP) and Seberang Perai 
City Council (MBSP), created 
a contract scheme for those 

workers without SPM credit in 
Bahasa Malaysia.

“All contract workers are 
Malaysian citizens and diligent 

workers. If the state govern-

ment decides to pursue the mat-

ter again, we will write to JPA.”
Dr Ramasamy was answer-

ing a reporter’s question on the 
status of the “Orange Heroes” 
at the sidelines after his wind-

ing-up speech at the recent 

State Legislative Assembly sit-
ting at Dewan Sri Pinang.

The matter was raised by M. 
Satees (PH–Bagan Dalam) 
whether the state government 
was willing to absorb the “Or-
ange Heroes” as permanent 
staff members.

“I can understand if they are 

on contract for a year or two. 
But, there are dedicated ones 

who have worked for more than 
eight years for MBSP,” Satees 
said.

“Should something unfore-

seen happen to them in the 

course of carrying their 3D 

work, I cannot imagine their 
fate and their family’s future.”

To a question by Khaliq Me-

htab Mohd Ishaq (PH–Bertam) 
on the follow-up action taken 
to address schools which have 
yet to obtain Certificate of 
Completion and Compliance 
(CCC), Dr Ramasamy said he 
had received a letter from the 

Education Ministry regarding 
the matter.

He said he would discuss 
with the local authorities to 
understand the constraints 

faced by the schools in obtain-

ing the CCC and to help resolve 
their problems.

On a suggestion by Syer-

leena Abdul Rashid (PH–Seri 
Delima) that the state should 
also promote arts and culture on 

par with its focus on STEM 
(science, technology, engineer-
ing and mathematics), Dr Ra-

masamy said the state would 
take note of that to produce 
holistic students.

STEM, he said, was one of 
the state government’s initia-

tives to prepare the young to 

face the challenges brought 

about by the ongoing Industrial 

Revolution 4.0 (IR 4.0).
“The IR 4.0 is a global phe-

nomenon that is changing the 

way we live and creating new 
businesses that focus on auto-

mation.

“The Penang2030 vision also 

encourages the industrial and 

manufacturing sector to prepare 

themselves for the digital era 

and green economy. 

 “We have been urging all 

parties to adopt a lifelong learn-

ing attitude and equip them-

selves to be ready in this Indus-

trial Revolution 4.0,” Dr Ra-

masamy said.

THE Penang government is 

working on various pro-

grammes and initiatives to attract 

small and medium enterprises 

(SMEs) and small and medium 
industries (SMIs) to the state.

Deputy Chief Minister I Da-

tuk Ahmad Zakiyuddin Abd 
Rahman (PH-Pinang Tunggal) 
said there were 67,123 SME 
companies operating in Penang.

“This constitutes 7.4% of the 
total SME companies set up in 
Malaysia.

“A total of 98.5%, or 907,065 
companies established in this 

country are of SME status.
“One of the initiatives is the 

setting up of the SME Market 
Advisory, Resource and Training 
Centre (SMART Centre) to pro-

vide business advice and to hold 

capability building workshops 
and business matching events.

“As of October 2019, the cen-

tre has given advice to 1,412 SME 
companies and has managed to 

match 589 companies. Eighty 
capability building workshops 
have also been held since it was 
set up in June 2010,” Ahmad 
Zakiyuddin (pix) said in his 
winding-up speech during the 
State Legislative Assembly in 
Dewan Sri Pinang on Nov 8.

He said the state, through 
Penang Development Corpora-

tion (PDC), had also set up the 
Penang SME Centre in the Bayan 
Lepas industrial area to assist new 
entrepreneurs by reducing their 

operation costs.

“The centre provides operating 

space for new entrepreneurs at 
subsidised rental rates. The rates 

are as low as RM1.50 per sq ft per 
month. Various facilities are pro-

vided such as lift, meeting room, 
pantry, cargo lift, surveillance 
cameras and utility area,” he said.

Ahmad Zakiyuddin said the 
state also set up SMI villages at 

the Batu Kawan and Bukit Min-

yak industrial areas, besides 
providing the Penang i4.0 seed 
fund to assist start-up technology 

businesses.

“Some RM3.2 million has 

been distributed to 27 start-up 

technology businesses as of Oc-

tober this year,” he said.
Ahmad Zakiyuddin said he 

welcomed the suggestion by Da-

tuk Seri Saifuddin Nasution Is-

mail (PH-Pantai Jerejak) who 

proposed for SMIs to be allowed 
to display their products at the 

business space of the Penang In-

ternational Airport (PIA); on 
condition that the prices are com-

petitive, the products are of qual-
ity and halal, and the entrepre-

neurs have good work ethics.
“I will consider the proposal 

together with the relevant au-

thorities, especially Malaysia 
Airports Holdings Berhad,” he 

said.

He also commended the Pen-

ang government for being com-
mitted in preserving the interest 

of Islam in the state.

“I want to express my appre-

ciation to the state for allocating 

RM60.05 million for the benefit 
of Islam for the year 2020,” he 
said.

On a separate note, Ahmad 
Zakiyuddin said the state’s manu-

facturing industry recorded a 

1.2% increase in the number of 

exports from January to August 
this year as compared with the 
same period last year.

“Penang recorded RM9.2 bil-

lion of approved manufacturing 

investment in the first half of this 
year, out of which, 93% is from 
electrical and electronics (E&E) 
related industry,” he said.

“The Malaysian Investment 

Development Authority (Mida) 
said those investments would cre-

ate 11,484 new job opportunities 
for the state,” he added.

Pushing for a better future

Many pledges fulfilled

State helps SMEs/
SMIs to thrive

AT THE STATE 
ASSEMBLY
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Story by Tanushalini 
Moroter
Pix by Law Suun Ting

THE Penang government is 

all out to tackle illegal dump-

ing in the state, said Local Gov-

ernment, Housing, Town and 
Country Planning Committee 
chairman Jagdeep Singh. 

According to Jagdeep, the state 
government has installed 1,065 
CCTVs (closed-circuit televi-
sion) cameras throughout Penang 
to track and curb illegal dumping.

“Apart from that, the CCTVs 
will also help to prevent crime 
and at the same time monitor the 

traffic situation as well as manage 
it.

“For instance, action was taken 
on a lorry driver who dumped 
construction waste near Tun Dr 
Lim Chong Eu Expressway  after 
he was tracked down through 
CCTV footage,’’ Jagdeep said 
during his winding-up speech at 
the State Legislative Assembly at 
Dewan Sri Pinang on Nov 7.

Jagdeep added that several il-
legal dumping sites have been 

identified through remote sensing 

throughout Penang.

Action is being taken against 
the landlords with cooperation 
from the local authorities, De-

partment of Environment and 
District and Land Office.

Jagdeep also said that in order 
to control the construction waste 
disposal, the Seberang Perai City 
Council (MBSP) has taken few 
measures.

Among them are imposing 
regulations in the Building Plan 
in which the Building Depart-
ment sets rules for the construc-

tion companies to clear the waste 
upon the completion of their re-

spective projects. 

Apart from that, Jagdeep said 
the state government directed the 

proposed integrated waste collec-

tion and processing centre at 

Bukit Teh to be temporarily relo-

cated to Phase Three of the Pulau 

Burung landfill before a perma-

nent site with facilities is built.
“Penang Development Corpo-

ration (PDC) has proposed that 
the permanent site be built next 

to the existing landfill site.
“Once it has been built, all the 

domestic waste will be disposed 

of at the site and the recycling 

activities will be carried out to 
produce new resources,” Jagdeep 
said.

He was responding to a ques-

tion by H’ng Mooi Lye (PH-Jawi) 
on the prevalence of illegal dump-

ing of construction and demoli-

tion waste at south Seberang 
Perai. 

Touching on the Pulau Burung 
landfill (Phase Three), Jagdeep 
said the new site would house the 
Level Four Sanitary Landfill: 

Sanitary Landfill with Daily 
Covering and Leachate Treat-
ment System. 

The 127ha area is now being 
developed. 

“The Phase Three landfill site 
will be allowed to operate upon 
getting the approval from SJK 
(T) Ladang Byram as well as 
residents of Ladang Byram since 
they will only be relocated after 
the resettlement project in Jalan 
Sungai Daun is completed in 

2022. 

THE Penang government is 

always showing its commitment 
to look into the welfare of non-
Islamic issues in the state. 

Women and Family Develop-

ment, Gender Inclusiveness and 
Religions Other than Islam 
Committee chairman Chong 
Eng (PH - Padang Lalang) said 
the introduction of Religions 

Other than Islam portfolio has 
assisted the state in implement-

ing beneficial programmes for 
the people. 

She said the ties between the 
state and non-Islamic associa-

tions have also become cordial 

through the introduction of the 

Religions Other than Islam port-
folio. 

“I wish to extend my appre-

ciation to all the associations, 
which have helped the state 
under my portfolio. 

“Nonetheless, never to forget 
the state’s yearly allocation of 
RM300,000 for non-Islamic 
programmes. 

“Besides, the new Penang 
Harmony Centre, a centre for 
non-Islam religious activities in 

Scotland Road, is specially built 
for such purposes.  

“Hence, the different faiths in 
our multi-ethnic society should 

be respected,” she said during 
her winding-up speech in the 
State Legislative Assembly re-

cently. 

Chong Eng, on a separate 
note, said the percentage of rape 
victims below age 18 was wor-
rying. 

Based on police statistics, she 
said 80% of the victims were 
underage. 

“It is very saddening to learn 

about the alarming figure. The 
state government has taken 
measures by spreading aware-

ness of sexual assault involving 

children through body safety 

education campaigns. 

“A total of 80,000 books have 
been distributed to primary and 

secondary schools, childcare 
centres, and non-governmental 
organisation (NGOs) centres,” 
Chong Eng said. 

It is downloadable for free at 
www.bodysafety.com.my

State commits to assist in non-Islamic welfare 

Strict enforcement to address illegal 
dumping 

AT THE STATE 
ASSEMBLY

THE Penang government will 
be monitoring the development 

of policies and programmes 

that will be implemented to 
realise the Penang2030 vision.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow (PH–Padang Kota) said 
each strategic initiative would 
be led by a “champion exco 

(executive councillor)” and 
“champion officer”.

The Penang2030 has four 

themes and 16 strategic initia-

tives.

“Engagement sessions in-

volving state executive council 

members, MPs, state assem-

blymen, state and federal de-

partment heads, district offic-

es, stakeholders, government 
officers Grade 29 and above 
and Village Community Man-

agement  Counci l  (MPKK) 
have been held.

“The sessions were held to 
explain the direction of the 

Penang2030 vision. Those who 
took part in the engagement 

sessions will be the medium 
to disseminate information on 

Penang2030 to the Penan-

gites,” Chow replied to an oral 
question by Khaliq Mehtab 
Mohd Ishaq (PH–Bertam) 
during the State Legislative 

A s s e m b l y  i n  D e w a n  S r i 
Pinang on Nov 8.

Chow said 16 workshops to 
address each strategic initia-

t ive were current ly being 
held.

“The workshops are sched-

uled to be concluded by the 

end of this December.

“The input received from 

the workshops will be trans-

lated into programmes, pro-

jects or policies that will be 
implemented to realise the 

Penang2030 vision,” Chow 
said.

He said that activities and 

exhibitions would also be held 
for the public to have a better 

understanding of the Pen-

ang2030 vision.

Ensuring Penang2030 
vision is on track  
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Chief Minister Chow Kon Yeow showing the 
Penang 2020 Budget book as Pengkalan Kota 
assemblyman Gooi Zi Sen (left) and Komtar 
assemblyman Teh Lai Heng look on.

Chief Minister Chow Kon Yeow, State Legislative Assembly Speaker Datuk Law 
Choo Kiang, state executive councillors, assemblymen and ex-officio members 
taking a group photo after the assembly at Dewan Sri Pinang.

Media practitioners busy writing their articles during the State 

Legislative Assembly.

State Legislative Assembly Speaker Datuk Law Choo Kiang (second 

from right) having a light moment with the state assemblymen from the 

Opposition - (from left) Opposition Leader Muhamad Yusoff Mohd Nor 

(BN - Sungai Dua), Mohd Yusni Mat Piah (PAS - Penaga) and Nor Hafizah 

Othman (BN - Permatang Berangan).

Teluk Bahang assemblyman Zolkifly Md Lazim (wearing a red tie) 
having a conversation with Seberang Perai City Council (MBSP) 
councillor Ong Jing Cheng (seated, third from right) during a 
lunch break at Dewan Sri Pinang.

New Penang State Secretary Datuk Abdul 

Razak Jaafar (left) and his predecessor Datuk 

Seri Farizan Darus (right) attending the State 

Legislative Assembly in Dewan Sri Pinang.

Deputy Chief Minister II Prof Dr P. Ramasamy 

(centre) answering some questions from the press.

Seri Delima assemblyman Syerleena Abdul Rashid 

(centre) speaking to reporters during the 
lunch break.

Press photographers taking photo of Penaga assemblyman Mohd Yusni Mat Piah (right) speaking to a photographer.

AT THE STATE 
ASSEMBLY
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Story by Riadz Akmal
Pix by Alvie Cheng

THE Penang government is 

determined to raise the fines 
for contractors who do not 

abide by the Erosion and 
Sedimentation Control 
Plan (ESCP) which 
serves to prevent mud-

flows, landslides, 
floods and the pollu-

tion of rivers.

Works, Utilities 
and Flood Mitiga-

t ion Committee 
chairman Zairil 
Khir Johari (pix) 
said about 85% of 

construction pro-

jects did not com-

ply with ESCP requirements 
based on the spot checks done 
since 2017 until October this year.

“The statistic shows that based 
on the integrated operation known 
as ‘Ops Lumpur’, we found 55 
out of 66 construction sites did 

not comply with ESCP this year.
“Last year, based on the sites 

checked, we found that all 18 sites 
had completely ignored the plan.

“While in 2017, four out of six 
construction sites were in viola-

tion of ESCP.
“The Ops Lumpur operation 

was not only conducted on pri-
vate projects but also state and 

federal projects,” said Zairil dur-
ing his winding-up speech at the 
state assembly in Dewan Sri 
Pinang on Nov 7. 

Zairil (PH-Tanjung Bungah) 
said in total, 77 out of 90 con-

struction sites did not comply 

with ESCP.
“This is unacceptable even 

though the monitoring has been 

increased.

“The contractors need to re-

member that the violation of 

ESCP can cause other massive 
problems such as landslide, mud-

flows and others.”
Accord ing  to  Za i r i l ,  t o 

overcome this problem, harsh-

er penalties are needed for 

contractors who ignore the 
ESCP.

“If we look at Selangor local 
councils, the fines for ESCP 
violations range from RM5,000 
to RM250,000. In Penang fines 

can be as low as RM250
“So, it is not surprising when 

contractors ignore the ESCP in 
Penang,” he added.

According to him, the state 
government would amend the 
bylaws of its two local coun-

cils, namely Penang Island City 
Council (MBPP) and Seberang 
Prai City Council (MBSP), to 
raise fines to the same level.

Zairil also urged all develop-

ers, contractors and consultant 
engineers in the state to follow 
the ESCP or they might face 
heavy fines.

THE Penang Green Agenda 
(PGA) development process that 
began in 2017 is expected to be 

fully completed by the end of this 

year.

Welfare, Caring Society, and 
Environment Committee chair-
man Phee Boon Poh (pix) said the 
process is carried out in three 

phases and currently it is in the 

second phase.

“Phase one was about identify-

ing the scope, direction, frame-

work, actions, duties and respon-

sibilities of the stakeholders.
“The second phase is about 

identifying goals and indicators 

that need to be achieved and also 

to develop strategies and action 

plans to achieve the identified 

goals.

“The last phase will be the 
launch and implementation of an 

integrated action plan of the Pen-

ang Green Agenda,” said Phee 
during his winding-up speech at 
the state assembly in Dewan Sri 
Pinang on Nov 7. 

Phee (PH-Sungai Puyu) said 
the state government takes seri-
ously the impact of climate change 

through policies implemented in 

Penang.

Thus, Penang Green Agenda 
(PGA) will serve as a roadmap for 
the next 10 years to drive Penang 

towards a green and sustainable 
state from 2020 to 2030.

“The main focus of PGA is to 
combat the current and future 

environmental challenges of the 

state by proposing feasible solu-

tions.

“This includes formulating a 

method to develop strategies and 

action plans to achieve environ-

mental sustainability goals,” he 
said.

Furthermore, he said that the 
climate change initiatives that 

have been implemented in the 

state will be put into the PGA 
roadmap as well.

“Among the initiatives are the 
prohibition of the use of polysty-

rene containers and ‘No To Sin-

gle-Use Plastic’ campaign in-

cluding ‘No Free Plastic Bag’ and 
‘No To Plastic Straw’ cam-

paigns,” he said.
Apart from that, Phee said 

Penang has been recognised in-

ternationally as the centre of 

excellence in Asia Pacific in 
terms of facing climate 

change. 

“Our efforts in ‘Im-

plementing Aware-

ness on Short Live 

Climate Pollutant’ 
programme has re-

ceived recognition 

from numerous 

international or-

ganisations.

“Among these 
organisations 

a r e  U n i t e d 
Nations En-

v i r o n m e n t 

Programme (UNEP), Interna-

tional Environment Technology 
Center (IETC), International 
S o l i d  Wa s t e  A s s o c i a t i o n 
(ISWA), International Partner 
Local Authority (IPLA), Cli-
mate and Clean Air Coalition 
(CCAC) and Zero Waste Soci-
ety, South Australian Govern-

ment,” he added.

Penang Green Agenda development process 
expected to be completed by the end of 2019 

Chow and his team looking at the fishes at the canal.

Zairil warns contractors 
of harsher penalties 

CHIEF Minister Chow Kon 
Yeow, together with his state 
executive councillors and assem-

blymen, on Nov 5 visited Sia 
Boey – the first urban archaeo-

logical park in Malaysia, during 
their break from the State Legis-

lative Assembly sitting.
Upon arriving at about 7.30pm 

from Dewan Sri Pinang, Chow 
and his team, clad in formal at-
tire, were greeted warmly by 
those present at the site.

They took a brisk walk at the 
place, which has come alive once 
more after its refurbishment ini-

tiative.

They also went on to pose for 
some photographs at the newly-
completed landscaped play-

ground.

Most conspicuous was the 

clean canal running through the 

site, which was filled with tilapia 
and some local koi. 

It is one of the attractions for 

many visitors to the site.

After visiting the site, which 
had undergone a major rehabili-

tation process, Chow and his 
entourage returned for another 

session of the assembly sitting.

The renewed Sia Boey also 
serves as a green lung for resi-

dents in the vicinity.

 The rejuvenation effort to 

transform Sia Boey as well as to 
conserve its heritage began on 

March 25 last year.

 The project was undertaken 
by Penang Development Corpo-

ration (PDC) in collaboration 
with George Town World Herit-
age Site (GTWHI).

State reps visit 
rejuvenated Sia Boey 
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PENANG will start the com-

ing new year with a bang by 
holding the Penang Grand Parade 
to launch its Experience Penang 
Year 2020 (EPY2020) in George 
Town.

State Tourism Development, 
Arts, Culture and Heritage Com-

mittee chairman Yeoh Soon Hin 
(pix)  told the recent State Leg-

islative Assembly in his wind-

ing-up speech that the parade 

would be held on Jan 1.
“The EPY2020 campaign be-

gan in June this year to make 
Penang a destination of choice for 

local and foreign tourists,” Yeoh 
(PH–Paya Terubong) said.

“Our initiative is line with the 
country’s Visit Malaysia Year 
2020 which aims to draw 30 mil-
lion tourists. The tagline for 

EPY2020 is ‘The Diversity of 
Asia’.”

Speaking on the sidelines of 
the assembly, Yeoh said Petach 
was discussing with industry 
players like hoteliers and travel 
agencies on having the Penang 

Grand Parade from Gurney Drive 
to the Esplanade from 5pm to 
10pm.

Besides the various activities 
planned for the parade, there 
could be a float or flower proces-

sion.

At the assembly sitting, Yeoh 
said the state government, through 
Penang Global Tourism (PGT), 
has appointed YZD Planning & 
Consult to prepare the Penang 
Tourism Master Plan, which is a 

comprehensive plan to boost tour-

ism from 2020 to 2030.

So far, Yeoh said they had 
submitted two reports - Inception 
Report and Interim Report. By 
December 2019, they would com-

plete drafting the plan.

He said they have also identi-

fied Balik Pulau and Seberang 
Perai for eco-tourism although 

more research on mangrove 

swamps, rivers and tropical for-
ests needed to be carried out.

A visit to the Bukit Mertajam 
Forest Park recently had also 
convinced him that it has tourist 

potential after seeing a buttress 

root of a tree is as tall as a man.

Yeoh said the proposed cable 
car project for Penang Hill would 
give tourists a choice of whether 
to use it or take the existing fu-

nicular train service. The state 

was allocated RM100 million for 
the project by the Federal Govern-

ment under Budget 2020 recently.
“The cable car project will 

solve the long waiting period dur-
ing peak holiday seasons, like 
festivals or public holidays.

“It will not only bring better 
economy for the state but also 

provide jobs for the people and 

business opportunities for traders.

“This project will be an addi-
tional iconic tourist addition for 

Penang and will raise the state’s 
image in the world.”

Yeoh said he agreed with Jo-

seph Ng Soon Siang (PH – Air 
Itam) that the project would be an 
impetus to make Penang Hill a top 
tourist destination in Malaysia.

In the meantime, he said a pre-
feasibility study lasting six 

months is being conducted.

From Jan 1 to Oct 17 this year, 
Yeoh said 1,380,851 tourists had 
visited Penang Hill. Out of this 
figure, 874,949 or 64% were lo-

cals while 505,902 or 36% were 
foreigners, proving that it is one 
of the top tourist spots in Penang.

In a reply to Jason Ong (PH – 
Kebun Bunga), Yeoh said that 
based on Penang Hill Special 

Area Plan 2016, a maximum of 
4,800 visitors are allowed at any 
one time.

He added that Penang Hill 

Corporation had recorded a max-

imum of 1,500 visitors at any one 
time, thus showing that it has yet 
to reach its maximum limit.

“The infrastructure at Penang 

Hill can still accommodate the 

increase in visitors.

“The Penang Hill Corporation 

will continue to make improve-

ments for the comfort of tourists, 
such as expanding the waiting 
area, providing friendly facility 
for OKU and senior citizens, and 
implementing the Electronic 
Queue Management System II 

(EQMS II) to notify tourists of 
the waiting time. The project also 
involves Green Building Index.”

Yeoh said Petach, with the 
cooperation from arts industry 

players, has planned to hold ‘Arts 
Penang’ for the first time in May 
and June next year to promote and 
place Penang in the international 

art scene.

“We want to place Penang at 
the same level as KL Biennale, 
Singapore Biennale and Jakarta 
Biennale and to attract interna-

tional art buyers and artists to 

Penang.”
Medical tourism is also an-

other important aspect that Pen-
ang has been constantly trying to 

improve, Yeoh said in reply to 
Gooi Hsiao-Leung (PH – Bukit 
Tengah).

This included conducting road-

shows and networking sessions 
organised in Indonesia, Dubai, 
Shanghai, Hong Kong, Quang-

zhou and Songkhla.
Based on data from Malaysia 

Healthcare Travel Council for 
2018, he said Penang was still the 
top medical destination in Malay-

sia. 

It recorded a revenue of 

RM567.2 million which was 61% 
of the total revenue collected 

among Malaysian states. That was 
also an improvement by 8.7% 

compared to 2017.

For this year, Yeoh said various 
promotional programmes have 

been planned, involving the state 
government, Petach, government 
agencies, private sector and stake-

holders, to further boost the 
state’s tourism.

Grand parade to 
kick off 2020

THE Penang Digital Free Trade 

Zone (DFTZ) 2019 is an initia-

tive by the state government to 

take the state to greater heights.
Domestic and International 

Trade, Consumer Affairs and 
Entrepreneur Development 
Committee chairman Datuk Ab-

dul Halim Hussain said DFTZ 
was a platform to ensure smooth 
businesses and support trade fa-

cilitation.

Last July, Abdul Halim had 
said Communications and Mul-
timedia Minister Gobind Singh 
Deo had announced that the 

Penang International Airport 
(PIA) was one of three new loca-

tions under DFTZ.
“This is important to develop 

the country as one of the e-

commerce hubs in the region.

“The Penang government 

signed a Memorandum of Under-
standing (MoU) under DFTZ 
with Fusionex International for 

the implementation of Penang 

Smart Trade Facilitation Plat-

form and Intelligent Logistics 

Hub,” he said during his wind-

ing-up speech at the State Legis-

lative Assembly in Dewan Sri 
Pinang recently. 

Abdul Halim added his com-

mittee also proposed to the state 

for a plan to make Penang a re-

gional trading hub using e-

commerce platforms. 

“This can be done through the 

expansion of PIA and Penang 
Port,” he said.

Abdul Halim, meanwhile, said 
the electrical and electronic en-

gineering (E&E) sector remained 
as the state’s highest investment 
contributor, bringing in 93% of 
total investment. 

He said it was important to 
make the state an attractive des-

tination for investors so that de-

velopment plans can be imple-

mented.

DFTZ 2019 boost for 
trade facilitation 
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YOUTH and Sports Com-

mit tee  chairman Soon 

Lip Chee (pix) said the state’s 
“ Yo u t h  F o r  F u t u r e ”  p r o -

g r a m m e  a i m s  t o  p r e p a r e 

youths face future challenges 

and  cont r ibu te  to  count ry 

building.

“The implementation of the 

programme with the co-oper-
ation of various sectors like 
government agencies, educa-

tion institutions, non-govern-

mental organisations and the 

p r i v a t e  s e c t o r  h o p e s  t o 

achieve a more effective ini-

tiative.

“In the ‘Youth For Future’ 
programme, youth develop-

ment will focus on three main 
sectors namely:

a )  Se l f  deve lopmen t  o f 
youth, including ‘life coach’, 
emotional intelligence, lead-

ership, skills development, 
education and youth interest.

b) Social engagement, vol-
unteerism and awareness to-

wards social ills, and
c) Youth entrepreneurship 

and exposure of  youth to-

wards job opportunities.
Besides this, Penang Youth 

Development Centre (PYDC) 
has also joined forces to cre-

ate a platform for youth and 

the public to obtain informa-

tion from various sectors like 
education, job opportunities 

and youth programmes avail-

able,” Soon said during his 
winding-up speech at the re-

cent State Assembly meeting.
Commenting on the Youth 

Volunteers Program launched 

early last October, he said it 
was initiated to get in shape 

a team of volunteers which 
can give service to the local 

community, thereby develop-

ing a  h igh pat r io t ic  spi r i t  

apart from strengthening re-

lationship between youth and 
the community.

Comment ing  on Sukma, 
Soon said the state govern-

ment is considering a sugges-

tion of bidding to be the host 

of the Sukma in 2024 or 2028.
“ T h e  l a s t  t i m e  P e n a n g 

played host to Sukma was in 
2000,” he added.

About  “Spor ts  for  Al l” , 
Soon said this initiative has 

got off to a good start with 
encouraging  response  and 

support  from all.

THE state government through 

the Penang Agriculture Depart-
ment has been actively promot-

ing the agriculture sector among 

the youngsters through various 

initiatives.

“The state has allocated 

RM50,000 for the ‘Program 
Pembangunan Petani Pelapis’ 
and RM300,000 for the ‘Pro-

gram Khidmat Pengembangan 
Tekno Pertanian’.

“The programmes comprise 

training while incentives are 
given in the form of agricultural 

machinery. 

“Bridged Tani and young 
entrepreneurs in schools are 

among the programmes that 

come under the ‘Program Pem-

bangunan Petani Pelapis’.
“This will serve as an encour-

agement to youngsters who as-

pire to venture into the field of 
agriculture,’’ said state execu-

tive councillor Phee Boon Poh, 
who represented state Health, 
Agriculture, Agro-Based Indus-

try and Rural Development 

Committee chairman Dr Afif 
Bahardin during the winding-up 
speech at the State Legislative 

Assembly Nov 7.
Dr Afif could not attend the 

session as he was attending a 

leadership programme in the 

United States.
Phee was replying to a ques-

tion raised by Bertam assembly-

man Khaliq Mehtab Mohd. 
Ishaq regarding the opportuni-
ties provided by the state gov-

ernment for youngsters who 
desire to take up agriculture.

Phee added the state govern-

ment  has  been  a l loca t ing 

RM750,000 for the ‘Program 
Usahawan Tani’ since 2015 with 
the aim of producing agricul-

tural entrepreneurs.

“As of October 2019, 144 
agricultural entrepreneurs have 

benefited from the programme 
with a total cost of RM795,000.

“The state government agrees 

with A.Kumaresan (PH- Batu 
Uban) to use the service centres 
to intensify the promotion of the 

programme for all Penangites to 

enjoy its benefits,” added Phee.
Besides that, Phee added the 

state government through Pen-

ang Agriculture Department  has 
allocated RM200,000 to develop 
the processed food industry.

Phee said this in response to 

the proposal by Muhamad Yu-

soff Mohd Noor (BN-Sungai 
Dua) on improving the eco-

nomic status of farmers.  

Providing opportunities in 
agriculture for youngsters 

Youth For Future Programme 
– another State initiative 
for youth development AT THE STATE 
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Story by Christopher Tan

THE Penang government must 

comply with all 72 conditions 
imposed by the Department of 

Environment (DoE) in the ap-

proval of the Environmental Impact 
Assessment (EIA) report for the 
Penang South Reclamation (PSR) 
project, Chief Minister Chow Kon 
Yeow (PH-Padang Kota) said.

Chow said the DoE was respon-

sible to monitor and to ensure that 

the conditions are met by the state’s 
project deliver partner (PDP) SRS 
Consortium.

“Since the beginning, we have 
kept our word to not go ahead with 
the project until we have obtained 
the required approvals.

“We will make sure that we 
comply with the 72 conditions 
imposed, now that we have ob-

tained the (conditional) approval,” 
Chow said to a supplementary 
question by Opposition Leader 
Datuk Muhamad Yusoff Mohd Nor 
(BN-Sungai Dua) at the State Leg-

islative Assembly on Nov 5.
Chow said there were several 

conditions, such as the preparation 

of an Environment Management 
Plan (EMP), which have to be 
complied prior to the implementa-

tion of the project.

“Some will have to be complied 
during the implementation of the 

project such as to monitor noise, 
water and air quality; which include 
implementing control measures and 

preparing monitoring reports.

 “SRS Consortium had prepared 
an extensive EIA report which costs 
about RM3 million. The cost was 
borne by SRS Consortium and they 
will be reimbursed by the state 
government after the signing of the 

Project Delivery Partner Agree-

ment,” Chow said.
 He added there were pros and 

cons in any project.

 “For example, we are using the 
Dewan Sri Pinang temporarily to 
hold the State Legislative Assem-

bly.

“We have a huge space to hold 

this assembly, the dining area and 
the media area are big and there are 

many toilet facilities. Those are the 

pros.

“However, because of the State 
Legislative Assembly, other asso-

ciations are unable to use Dewan 
Sri Pinang for their programmes 

during this period.

“For us to get a clear view of a 
situation, we need to look at both 
sides – the pros and cons,” he said.

Chow said the PSR project could 
generate the state’s economic 
growth for the next 50 years.

“Economic development of 
Penang has to go on and we are of 
the view that the state’s economy 
can continue grow through the 
PSR,” he said.

 Chow said although the PSR 
project could have a negative im-

pact on the ecosystem and the 

livelihood of fishermen, various 
measures had been proposed to 

mitigate the impact.

“The Social Impact Assessment, 
Fisheries Impact Assessment and 
Marine Risk Assessment reports 
had been prepared. The project 

consultant had also proposed solu-

tions to mitigate the impact.

 “The proposals had also under-

gone technical evaluation from the 

various departments prior to the 

conditional approval from the 

DoE,” Chow added.

THE   number of vehicles 

plying the roads in  Pulau 

Tikus is expected to increase 
by 4.15% yearly.

Furthermore, the number 
of vehicles is also set to in-

c r e a s e  t o  8 , 5 0 0  d a i l y  b y 
2024.

Motorists plying Gottlieb 
Road, Jalan Bagan Jermal, 
B u r m a h  R o a d  a n d  J a l a n 
Mount Erskine are frequent-
ly experiencing traffic con-

gestion.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow (PH-Padang Kota) said 
traffic congestion would re-

main unsolved and economic 

growth  in  the  a rea  would 
stop if the problem is not ad-

dressed.

“A proposed RM30 million 
underpass connecting Mount 

Erskine to Burmah Road can 
mitigate the traffic conges-

tion and spur economic de-

velopment in the surrounding 

areas.

“According to the Traffic 
Impac t  Assessment  (TIA) 
report conducted in 2015, the 
Penang Island City Council 

(MBPP) had stated that some 
10,000 new housing units are 
expected to be built in Mount 

E r s k i n e ,  F e t t e s  P a r k  a n d 
Lembah Permai by 2024 after 
the proposed project is com-

pleted,” Chow replied to a 
question by Chris Lee Chun 
Kit (PH-Pulau Tikus) during 
the State Legislative Assem-

bly in Dewan Sri Pinang on 
Nov 6.

On compensation matters, 
Chow said affected landown-

ers would be compensated 
according to the value deter-

mined by the Valuation and 

Proper ty  Services  Depar t -

ment. 

 “Landowners can bring 
the case to court if they are 

not satisfied with the amount 
of compensation,” he said.

Chow also said that  the 
proposed Pan Island Link 1 
( P I L 1 )  p r o j e c t  w o u l d  b e 
passing though Jalan Bagan 
Jermal and Gottlieb Road.

CHIEF Minister Incorporated 

(CMI) has generated a revenue 
of over RM177 million for the 

state in the past three years.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow (PH-Padang Kota), who 
heads the state investment arm, 
revealed the revenues derived 

from 2016 to 2018 when he re-

sponded to a question by Azrul 
Mahathir  Aziz  (PH-Bayan 
Lepas), who wanted to know 
more about the number of CMI 
assets and the revenue generated 

for the state.

Chow said the money was 
channelled to the state Finance 

Department, which he said 
would open a separate ledger for 
it.

He also gave the breakdown 
of the revenues generated as 

RM32,365 ,522 .25  (2016) , 
RM10,317,484.50 (2017) and 
RM134,926,064.25 (2018) for a 
total sum of RM177,609,071.

As for CMI assets, Chow said 

there are a total of 84 in the five 
districts. The breakdown of the 
assets in each district is as fol-

lows: Northeast (44), Southwest 
(five), north Seberang Perai 
(20), central Seberang Perai (11) 
and south Seberang Perai (four).

The assets include vacant 

land, commercial buildings and 
others.

“The purpose of establishing 

CMI is to manage the state as-

sets, like land and properties, 
efficiently so that more revenue 
can be generated,” Chow ex-

plained.

“The state government wants 
to maximise strategic assets 

through public, people, profes-

sional and private partnership 

(4Ps) concept.
“CMI plans and evaluates 

investment opportunities and 

has been approved to enter com-

mercial venture or joint venture 

with individuals or organisa-

tions.”

Penang 
serious in 
addressing 
traffic woes

CMI generates over 
RM177m in past three years

State will comply 
with conditions 
imposed on PSR AT THE STATE 
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Story  by Edmund Lee

AN executive council mem-

ber has brushed aside the 

perception that the hike in as-

sessment tax for mainlanders 

was due to their local council 
receiving city status, from Se-

berang Perai Municipal Council 
(MPSP) to Seberang Perai City 
Council (MBSP).

Local Government, Housing, 
Town and Country Planning 
Committee chairman Jagdeep 
Singh Deo (PH-Datok Keramat) 
made it clear that the assess-

ment review was not inten-

tional in the light of MBSP’s 
recognition.

“The islanders also have 

their assessment tax going up 

as well.
“This is a legal requirement 

to adhere to and I hope all as-

semblymen understand and be 

fair on this.

“We are not increasing as-

sessment  tax just  because 

MBSP gained city status,” he 
said when replying to a question 
from Lee Khai Loon (PH-
Machang Bubok) during the 
State Legislative Assembly sit-
ting in Dewan Sri Pinang on 

Nov 1. 
Lee had earlier asked wheth-

er the hike in assessment for 
mainlanders was a “coinci-
dence” as MBSP was being 
granted city status.

All affected owners have the 
right to appeal against the hike 
and be heard in hearing ses-

sions, which had begun on Oct 
29 and would end in March next 
year.

Replying to a question by 
Jason Ong Khan Lee (PH-Ke-

bun Bunga) on whether the in-

crease would burden Penan-

gites, Jagdeep (pix) said there 
would be benefits for the resi-

dents.

“The increase of local au-

thorities’ revenue through this 
will instead be channeled back 
to increase the people’s living 
standard. It will not burden the 
people.

“This is done through plan-

ning development and several 

infrastructure initiatives to be 

rolled out for the people,” he 
added.

Jagdeep also said the local 
councils would provide dis-

counts to property owners who 
could not afford the payment.

“The discount which will be 
given depends on the decision 

by Appeals Committee after the 
hearing process,” he added.

Rate hike not related 
to MBSP city status THE  increasing number of 

tourists to Penang Hill will not 
pose a threat to its proposed 

biosphere reserve (Penang Hill 
Unesco  Biosphere reserve), 
says state Tourism Develop-

ment, Arts, Culture and Herit-
age Committee chairman Yeoh 
Soon Hin.

Yeoh said under the Penang 
Hill Special Area  Plan, the 
limit stated for the number of 

tourists to the hill at one time 

is 4,800.
‘Based on the data provided 

by the Penang Hill Corpora-

tion, thus far the number of 
tourists to Penang Hill at one 

time is 1,500 which means it 
has not exceeded the limit set 

under the Penang Hill Special 

Area Plan.
“Under this plan, the areas 

in Penang Hill are divided into 

three zones, namely the Core 
Zone, Transition Zone, and 
Buffering Zone,” Yeoh said 

during his speech at the Sate 

Legislative Assembly at De-

wan Sri Pinang on Nov 6.
Yeoh (PH-Paya Terubong) 

was responding to a question 
raised by Goh Choon Aik (PH-
Bukit Tambun).

The zonings are the meas-

ures taken by PHC to ensure 
that the natural settings of 

Penang Hill are maintained.

“PHC will also ensure that 
it gives priority to the safety of 

visitors to Penang Hill.

“It will also look into up-

grading the infrastructure to 

make it more conducive for 
visitors.

“Most importantly, the green 
aspect of Penang Hill will be 
persevered,” Yeoh added.

According to Yeoh, as of 
Oct 17, a total of 1,380,851 
tourists have visited Penang 

Hill in 2019, of which 874,949 
were locals and 505,902 for-
eigners.

BATU Uban assemblyman A. 
Kumaresan has expressed his 
desire to see the transforma-

tion of Sungai Nibong Bus 
Terminal so as to provide qual-
ity service to the public.

“I hope that the bus terminal 

will be upgraded by integrating 
the concept of smart city.

“It will be great if it is up-

graded in terms of its facilities. 

For instance, the waiting area 
can be upgraded with more 
seats.

“Not only that, the ticketing 
system can be enhanced by 

going online,” Kumaresan told 
the media after attending the 

State Legislative Assembly at 
Dewan Sri Pinang on Nov 5.

He also raised his concern 

regarding ticket touts which 
was brought to his attention by 
the operators at the Sungai 

Nibong Bus Terminal.
“If the terminal runs in a 

systematic manner, just the 
like Penang Sentral, we can 
surely rectify the prevalence of 

the ticket touts,” he said.
Apart from that, he sug-

gested that the Pesta site lo-

cated beside the terminal be 

used as a site for night market 
activities.

“The Pesta site can be used 

to organise activities which 
can engage the local communi-

ties.

“The site is very spacious. 

Thus, it is a waste if it is only 
used during the Pesta. We do 

not want the area to be a white 
elephant,” Kumaresan added.

Tourist influx to Penang Hill 
will not harm its proposed 
Unesco Biosphere Reserve

Apply smart city 
concept to Sungai Nibong 
Bus Terminal, says rep

AT THE STATE 
ASSEMBLY
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SELLING PRICE
RM 00200,0 -
RM250,000 

KAMPUNG JAWA
BUTTERWORTH

SELLING PRICE
RM168,000- RM220,000

SELLING PRICE
RM250,000- RM300,000

  * Now available even to second home owners. * Terms & Conditions Apply        

KAMPUNG JAWA
BUTTERWORTH

HARGA JUALAN

RM200,000-
RM250,000 

KELUASAN RUMAH :
850 - 1000 kaki persegi

HARGA JUALAN

RM168,000-
RM220,000 

KELUASAN RUMAH :
900 - 1000 kaki persegi

HARGA JUALAN

RM250,000-
RM300,000 

KELUASAN RUMAH :
850 - 1000 kaki persegi

Kini dibuka kepada orang ramai.* * Tertakluk kepada syarat-syarat.
Dua Residensi - Pemaju: Perbadanan Pembangunan Pulau Pinang  |  Nama Pihak Berkuasa yang Meluluskan Pelan Bangunan: Majlis Bandaraya Pulau Pinang  |  Nombor Rujukan Pelan Bangunan: MPPP/OSC/PB(6163)/13(LB)  |  Pajakan Negeri: 99 Tahun 
(Tarikh Tamat Pajakan: 18/12/2115)  |  Tarikh Dijangka Siap: Jun 2019  |  Bebanan: Tiada  |  Jumlah Unit Jenis 700kp: 346 unit  |  Harga Jualan Jenis 700kp: RM72, 500  |  Jumlah Unit Jenis 850kp: 174 unit  | Harga Jualan Jenis 850kp: RM250,000 (Min) – RM275,000 (Maks)  |  
Jumlah Unit Jenis 1000kp: 174 unit  |  Harga Jualan Jenis 1000kp: RM300,000 (Min) – RM330,000 (Maks)
No. Lesen Pemaju Perumahan: 8924-5/10-2019/03051(L) Tempoh Sah: 24/10/2018 – 23/10/2019  |  No. Permit Iklan & Jualan: 8924-5/10-2019/03051(P) Tempoh Sah: 24/10/2018 – 23/10/2019

Jiran Residensi - Pemaju: Perbadanan Pembangunan Pulau Pinang  |  Nama Pihak Berkuasa yang Meluluskan Pelan Bangunan: Majlis Perbandaran Seberang Perai  |  Nombor Rujukan Pelan Bangunan: MPSP/40/20-24/38  |  Pajakan Negeri: 99 Tahun
(Tarikh Tamat Pajakan: 23/11/2115)  |  Tarikh Dijangka Siap: Jun 2019  |  Bebanan: Tiada  |  Jumlah Unit Jenis B (700kp): 353 unit  |  Harga Jualan Jenis B (700kp): RM72, 500  |  Jumlah Unit Jenis C2 (850kp): 150 unit  |  Harga Jualan Jenis C2 (850kp): RM200,000 (Min) – RM220,000 (Maks) |
Jumlah Unit Jenis C3 (1000kp): 204 unit  |  Harga Jualan Jenis C3 (1000kp): RM250,000 (Min) – RM275,000 (Maks) 
No. Lesen Pemaju Perumahan: 8924-6/11-2019/0964(L)  |  Tempoh Sah: 18/11/2017 – 17/11/2019  |  No. Permit Iklan & Jualan: 8924-6/11-2019/0964(P)  |  Tempoh Sah: 18/11/2017 – 17/11/2019

- Sekatan Kepentingan: Tanah yang diberimilik ini tidak boleh dipindah milik, dicagar, pajak, pajakan kecil atau sebarang bentuk urusniaga tanpa kebenaran Pihak Berkuasa Negeri.
- Huraian ciri-ciri di dalam ini adalah cadangan sahaja serta semua ilustrasi dan gambar adalah gambaran artis sahaja dan adalah tertakluk kepada perubahan sebagaimana yang dianggap sesuai oleh pihak pemaju atau sebagaimana yang dinasihatkan oleh pakar-pakar 
    perunding atau diperlukan oleh pihak berkuasa.
- Sila rujuk kepada Surat Perjanjian Jual Beli bagi unit sebenar untuk mendapatkan spesifikasi dan penerangan yang telah diluluskan oleh pihak berkuasa dan unit sebenar akan dibina dengan sewajarnya.

SKOR QLASSIC 74%

Story by K.H. Ong
Pix by Adleena 
Rahayu Ahmad Radzi

WORKS Ministry deputy secretary-

general Datuk Abdul Razak Jaafar 
has been appointed the new Penang State 
Secretary, replacing Datuk Seri Farizan 
Darus who had retired on Nov 7 after 36 
years of civil service.

The 56-year-old Abdul Razak has a 
wealth of experience in his 27 years of 
civil service, having been formerly the 
Kuala Langat District Council president, 
director of housing security section (land 
development, public and private coopera-

tion unit under the Prime Minister’s Depart-
ment) and section secretary in the Finance 
Department under the Defence Ministry.

He holds a Bachelor’s degree in Com-

munications from Universiti Putra Malay-

sia.

In a simple handover ceremony of duties 

held at Dewan Sri Pinang on Nov 7, Farizan 
said he had mixed feelings about his retire-

ment after having been the longest-serving 

State Secretary in Penang for eight years 

and eight months.

“There are ups and downs,” Farizan told 
a press conference after the symbolic hand-

ing over ceremony on his last day of work 
on Nov 7.

“But to be frank, I enjoy my work. I have 
not decided what to do after my retirement. 
I am just the head of an organisation, the 
actual work is done by the officers from the 
bottom to the top levels. It’s a team effort.”

Asked by a reporter how he could cope 
with his job when the federal government 
was under Barisan Nasional before the 14th 
General Election and the Penang govern-

ment was and still is under Pakatan Hara-

pan, Farizan said it was important to be 
apolitical as a government servant.

“There was pressure no doubt. But as 
long as you are not inclined to support any 

party, you could survive. It might be diffi-

cult but you need to hold on to that principle.

“I managed to survive. Some said I be-

long to Umno but I did not register with any 
party as a member until today (Nov 7). 
Tomorrow, I don’t know,” Farizan said to 
the laughter of the media personnel.

He said he spent 26 of his 36 years of 

civil service in Penang and during his time 

as the State Secretary, he had seen heads of 
several departments come and go.

 The handover of duties ceremony was 
witnessed by Chief Minister Chow Kon 
Yeow, Deputy Chief Minister I Datuk Ah-

mad Zakiyuddin Abdul Rahman, state 
Speaker Datuk Law Choo Kiang, state 
Deputy Speaker Dr Amar Pritpal Abdullah, 
state executive councillors Phee Boon Poh, 
Chong Eng and Yeoh Soon Hin, state Fi-
nancial Officer Datuk Sarul Bahiyah Abu, 
state Legal Adviser Datuk Norazmi Mohd 
Narawi and some heads of departments.

Chow said it was a historic day for the 
state administration that Farizan would 
reach the retirement age of 60 on Nov 8.

 “It’s difficult for me to put it in words. 
The Penang government will feel the loss 
of a leader who is respected and honoured. 

His discipline and integrity formed the  

basis of his work which I hope will con-

tinue to be the thrust of the administration. 

 “This will produce a quality and produc-

tive workforce that can help the state realise 
its vision.

 “So, on behalf of the state government, 
I thank him for his sacrifices and services 
and wish him a happy retirement.”

In welcoming Abdul Razak, Chow 
hoped the incoming State Secretary would 
use his experience to continue the legacy 

left by Farizan and take Penang further 
forward via the state’s governing CAT 
(competency, accountability, and transpar-
ency) principle.

“I hope he will also work well along with 
the state government to realise all the objec-

tives we have  to forge a smart state that in-

spires the nation in this digital era,” Chow said.

Abdul Razak is 
new State Secretary 

Abdul Razak (third from right) shaking hands with Farizan at the handover of duties 
ceremony at Dewan Sri Pinang. The event was witnessed by Chow (centre), as well as 
(from left) Phee, Law, Ahmad Zakiyuddin and Chong Eng.
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ஜார்ச்டவுன் - மாநில முதல்வர மமதகு 

சாவ் க�ான் யாவ் 14-்வது சட்டமன்்றக் 

கூட்டதகதா்டரில 'பினாங்கு2030 க்வற்றியின் 

அடிப்பட்ட அடன்வருக்குமான ்பரஸ்பர கசழிபபு' 

என்்ற �ருபக்பாருள் க�ாண்ட ்வரவு கசலவு 

திட்டதடத ்வாசிததார. 2020-ஆம் ஆணடுக்�ான 

்வரவு கசலவு திட்டம்  ்வாழக்ட�த தரதடத 

மமம்்படுதது்வதற்�ான தி்றடன மமம்்படுததுதல; 

குடும்்ப ்வருமானதடத அதி�ரிக்� 

க்பாருளாதாரதடத மமம்்படுததுதல; சமூ�ததின் 

்பங்�ளிபட்ப அதி�ரிக்� மக்�டள மமம்்படுததல; 

முன்மனற்்றததிற்�ான சூழலில முதலீடு்ச கசயதல 

என நான்கு முக்கிய கூறு�டள உள்ள்டக்கியது.

202 ஆம் ஆணடு ்வரவு கசலவில 

ரிம519.16 மிலலியன் ்வருமானமா�வும் 

ரிம792.66 மிலலியன் மதிபபி்டப்பட்ட கசல்வா� 

�ணக்கி்டப்பட்ட ம்வடளயில ரிம273.5 மிலலியன் 

்பற்்றாக்குட்ற ஏற்்படுகி்றது. இநத ்பற்்றாக்குட்ற 

எணணிக்ட�க் �்டநத ஆணட்டக் �ாடடிலும் 

(30.88%) அதா்வது ரிம395.69 மிலலியன் 

குட்ற்வாகும் என முதல்வர கதரிவிததார. 

“இநத ஆணடு நிர்வா�

கசலவினங்�ளுக்கு ரிம901.19 மிலலியன் 

ஒதுக்�ப்பட்ட ம்வடளயில  2020 ஆம் 

ஆணடில ரிம792.66 மிலலியன்  மடடுமம நிதி 

ஒதுக்கீடு்ச கசயயப்படடுள்ளது. இநத நிர்வா� 

கசலவினம் குட்றக்�ப்பட்டதற்கு  மாநில 

மமம்்பாடடு நிதிக்�ான ்பங்�ளிபபு�ள் 2019 ஆம் 

ஆணடு ஒதுக்�ப்பட்ட ரிம230 மிலலியனு்டன் 

ஒபபிடும்ம்பாது, அடுதத ஆணடு ரிம150 

மிலலியனா� குட்றக்�ப்படடுள்ளமத முக்கிய 

�ாரணமாகும். 

"பினாங்கு மமம்்பாடடுக் �ழ�ம் (பி.

டி.சி) மற்றும் பினாங்கு நீர ்வாரியம் (பிபிஏ) 

ஆகிய தரபபிலிருநது அடுதத ஆணடு மாநில 

அரசுக்கு மீணடும் க்ப்றப்படும் �்டனுதவிடய 

்வசூலிததப பின்னமர மாநில மமம்்பாடடு நிதியில 

குட்றக்�ப்பட்ட  ்பங்�ளிபபு�ள் குறிதது 

்பரிசீலிக்�ப்படும்" என்று அ்வர கூறினார.

“பினாங்கு மாநிலததின் அடுதத 

ஆணடுக்�ான ்வரவு கசலவில , க்பாது 

வீ்டடமபபுத திட்டங்�டளப ்பராமரிக்�  ரிம 

13.6 மிலலியன் ஒதுக்�ப்படடுள்ளது.

“மமலும், பினாங்கு அதி�ப்படசமா� 

80% வீடடு்வசதி ்பராமரிபபு நிதி (TPM80PP) 

மூலம் தனியார வீடடுத திட்டங்�டளப ்பராமரிக்� 

பினாங்கு அரசாங்�ம் அடுதத ஆணடு ரிம6.8 

மிலலியடன ஒதுக்கியுள்ளது.

“சி�கரட புட�யற்்ற பினாங்கு 

(க்பன்்பார) திட்டதடத மமம்்படுதது்வதற்�ா�

2020 வரவு செலவு திட்டம் மககளின் ெமூகநலம் மற்றும் சவள்்ள நிவாரணத் திட்டஙகளுககு முன்னுரிமம

்வருகின்்ற ஐநது ஆணடு�ளுக்கு (2020 முதல 

ஓர ஆணடுக்கு ரிம50,000) கமாததமா� 

ரிம250,000ஐ அரசு ஒதுக்கியுள்ளது,” என்று 

மாநில முதல்வர கூறினார.

"க்பன்்பார திட்டததின் கீழ 

ஆணடில ஐநது மா்வட்டங்�ளிலும் சி�கரட 

புட�யற்்ற தலங்�ள் விரி்வாக்�ப்படும். இது 

பினாங்கு புட� இலலாத மாநிலமா� உருமாற்்றம் 

�ாணும் முயற்சியா�த தி�ழகி்றது. 

“முடல ஊடு�திரப்ப்ட மசாதடன 

(MAMMOGRAM) பினாங்கு திட்டததின் கீழ 

க்பண�ளுக்கு இல்வச மார்ப�ப ்பரிமசாதடன்ச 

கசய்வதற்�ா� அடுதத ஆணடு  ரிம886,000 

நிதி ஒதுக்�ப்படடுள்ளது. மதசிய மக்�ள் 

கதாட� மற்றும் குடும்்ப மமம்்பாடடு ்வாரியததின் 

(எலபிபிம�என்) ஒததுடழபபு்டன் இநத திட்டம் 

கசயல்படுததப்படுகி்றது," என்று அ்வர மமலும் 

வி்வரிததார.

மாநிலததின் சமூ�நலததிட்டமான  

(iSejahtera) கதா்டரநது ்வழங்�ப்படும். பினாங்கு 

அரசாங்�ம் இநத சமூ�நலததிட்டங்�ளுக்�ா� 

ரிம50 மிலலியன்  ஒதுக்கீடு கசயகி்றது. மூதத 

குடிமக்�ளுக்�ான ரிம130  உதவிதகதாட� 

ரிம150 ஆ� அதி�ரிக்�ப்படும். இநத 

அதி�ரிபபு மாநிலததில உள்ள 178,000 மூதத 

குடிமக்�ளுக்குப ்பயனளிக்கும் என்்றார.

"உ்டல ஊனமுற்ம்றார திட்டததில 

்பதிவு கசயயப்பட்ட சுமார 10,000 ம்பர�ளுக்கு 

அடுதத ஆணடு ரிம150-ஐ உதவிதகதாட�யா�ப 

க்பறு்வர. 

 ம்பாக்கு்வரதது கநரிசடலக் 

குட்றக்கும் க்பாருடடு  இல்வச ம்பருநது மசட்வ 

(ம�ட) அடுதத ஆணடும் கதா்டரப்படும். ஆ�ம்வ, 

இல்வச ம்பருநது மசட்வத தரதடத மமம்்படுதத 

அரசு ரிம15 மிலலியடன ஒதுக்கியுள்ளதா� 

அ்வர விளக்�மளிததார.

இஸலாமியதடதப ்பாது�ாப்பதற்�ா� 

ரிம60.05 மிலலியன் ஒதுக்கீடட்டயும் அரசு 

்பரிநதுடரததுள்ளது .

 கதா்டரநது, சாடல உள்�ட்டடமபபு 

திட்டங்�டள மமம்்படுததவும் கசயல்படுததவும் 

மாநில அரசு ரிம35.12 மிலலியன் நிதி 

ஒதுக்கீடு்ச கசயத ம்வடளயில, பினாங்கு 

மாந�ர �ழ�ம் (எம்.பி.பி.பி) ரிம37.35 மிலலியன் 

மற்றும் கச்பராங் பிட்ற மாந�ர �ழ�ம் (எம்.

பி.எஸ.பி) ரிம36.21 மிலலியனும் இதுப ம்பான்்ற 

திட்டங்�ள் கசயல்படுதத நிதி  ஒதுக்கியுள்ளது.

மாநில முதல்வர ்வடிக்�ால அடமபட்ப 

மமம்்படுதது்வதற்கும் க்வள்ள நி்வாரணத 

திட்டங்�டள்ச கசயல்படுததவும் ஒரு க்பரிய 

கதாட�யான ரிம104.53 மிலலியன் நிதிடய 

ஒதுக்கியுள்ளதா� அறிவிததார.

“பினாங்கு அரசு ஊழியர�ளான 3,996 

ம்பர�ளுக்கு அடர மாத ம்பானஸ அலலது 

குட்றநத்படசம் ரிம1,000 சி்றபபு நிதி உதவி 

கிட்டக்கும்.

“கூடுதலா�, பினாங்கு அரசாங்�ம் 
மமற்்பாரட்வயாளர�ள் மற்றும் �ாஃ்பா 

வரவு செலவு 2020 அறிவிப்புக்குப் பின் மாநில முதலவர் மமதகு ொவ் ச�ான் யாவ், மாநில செயலாளர் 
டதமதா� பாரிொன் டாருஸ்) மாநில தலலலம நிதி அதி�ாரி டதமதா ொருல பஹியா மற்றும் 

ெடடமன்்ற உறுப்பினர்�ள் � பினாங்கு அரங்�தலத விடடு சவளிமயறினர். 

பினாங்கு மாநிலத்தின் 2020 ஆண்டின் 

வரவு செலவில்  பின்வருவன அடங்கும்:

i) விடளயாடடு மமம்்பாடு = ரிம10.05

மிலலியன்

ii) வி்வசாயத துட்ற ்வளர்சசி = ரிம4.07

மிலலியன்

iii) மாநிலததின் �ாலநட்டத துட்றடய

மமம்்படுததல = ரிம2.98 மிலலியன்  

(�ாலநட்ட மசட்வ துட்ற)

iv) பினாங்கு க�ாடி மடல மமம்்படுததல

= ரிம15.4 மிலலியன்

v) சுற்றுலாத துட்ற மமம்்படுததல = 

ரிம35.8 மிலலியன்

vi) தனியார, சீன, தமிழ, மிஷனரி மற்றும்

மதம் சாரநத  ்பள்ளி�ள் = ரிம12

மிலலியன்

vii) அரசுப ்பள்ளி�டளப ்பராமரிததல = 

ரிம5 மிலலியன்

viii) க்பாது உயரக்�லவி டமயங்�ள், 

மதரநகதடுக்�ப்பட்ட தனியார 

உயரக்�லவி டமயங்�ள் 

மற்றும் ம்பாலிக்டக்னிக் ஆகிய 

�லவிக்கூ்டங்�ளில ்பயிலும் பினாங்கு 

்வாழ மாண்வர�ளுக்கு நுடழவுக் 

�ட்டணம் உதவிதகதாட� ்வழங்� 

அங்கீ�ாரம் = ரிம4 மிலலியன்

ix) ்பாலின சமதது்வம் சாரநத  

திட்டங்�டள்ச கசயல்படுதத = 

ரிம200,000

x)  க்பண�ள், குடும்்ப மமம்்பாடு மற்றும்

்பாலின உள்ள்டக்�ம் சாரநத

திட்டங்�டள்ச கசயல்படுதத =

ரிம1.5 மிலலியன் (பினாங்கு ம�ளிர

மமம்்பாடடுக் �ழ�ம்)

xi) கிராம சமூ� மமலாணடமக் 

�வுன்சில�ளின் தடலடமதது்வதடத 

்வலுப்படுதத (MPKK) = ரிம4.1 

மிலலியன் 

xii) மின்னியல மற்றும் விம்வ�த திட்டங்�ள்

முன்முயற்சி�டள ஒருங்கிடணக்�வும்

கசயல்படுததவும் பினாங்கு மின்னியல

்வாரியம் அடமததல = ரிம2.1 மிலலியன்

xiii) அரசு ஊழியர�ளுக்�ான ்பயிற்சி 

்வகுபபு�ள் = ரிம1.2 மிலலியன்

ஆசிரியர�ள், மத ்பள்ளி ஆசிரியர�ள், தனியார 
சீனப ்பள்ளி ஆசிரியர�ள் மற்றும் ஊழியர�ள், 
தஃபிஸ ஆசிரியர�ள் மற்றும் தாடிஸ ஆசிரியர�ள் 
ஆகிமயாருக்கு நிதி உதவியா� ரிம841,500 
ஒதுக்கியது. இநத ஆணடு டிசம்்பரில இவ்வுதவி 
தரப்படும்.” என சாவ் க�ான் யாவ் மமலும் 

வி்வரிததார.
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ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு கதற்கு தீவு�டள 

(பி.எஸ.ஆர) மமம்்படுததும் திட்டம் 

்வருகின்்ற 50 ஆணடு�ளில இம்மாநிலததின் 

க்பாருளாதார உருமாற்றுத திட்டதடத்ச 

கசயல்படுதத துடணபபுரியும். இதன் மூலம் 

இம்மாநிலம் அடனததுல� மசட்வ மற்றும் 

உற்்பததி டமயமா� உருமாற்்றம் �ாணும். 

பி.எஸ.ஆர திட்டததின் ்வாயிலா� 4,500 ஏக்�ர 

நிலம் உரு்வாக்�ம் �ண்டது்டன் அதில இலகு 

இரயில மசட்வ(எல.ஆர.டி), டிமரம் மற்றும் 

கநடுஞசாடல இடணக்கும் இபபிரதான 

தலததில ்வாங்கும் சக்திக்கு உட்பட்ட 

பினாங்கு மாநில ப�ாருளாதார உருமாற்றுத் திட்டத்்தச் பெயல�டுத்த 
பி.எஸ்.ஆர் திட்டம் பதா்டர்ந்து அமல�டுத்தப�டும்- முதல்வர் 

வீ்டடமபபுத திட்டதடதயும் நிரமாணிக்� 

இணக்�ம் க�ாணடுள்ளது. இநத உருமாற்்றத 

திட்டம் அதி�மான அநநிய முதலீட்டாளர�ள் 

முதலீடு கசயயவும் ்வழி்வகுக்கும்.

 பினாங்கு ம்பாக்கு்வரதது 

க்பருநதிட்டததின் ஒரு ்பகுதி திட்டதடத்ச 

கசயல்படுதத கூட்டரசு அரசாங்�ததி்டம் ரிம 

10 பிலலியன் நிதியுதவி விணணப்பம் கசயதும் 

பி.எஸ.ஆர திட்டம் அமல்படுததப்படுமா என்்ற 

க�புன் பூங்�ா சட்டமன்்ற உறுபபினர ஒங் �ான் 

லீ கதாடுதத ்வாயகமாழி ம�ள்விக்கு மாநில 

முதல்வர மமதகு சாவ் க�ான் யாவ்  இவ்்வாறு 

்பதிலளிததார.

 பி.எஸ.ஆர திட்டம் அமல்படுதது்வதன் 

மூலம் தீவின் ்வ்டக்கு மற்றும் ்வ்டகிழக்குப 

்பகுதியிலிருநது மமற்கு ்பகுதி ்வடரயில 

மமம்்பாடடுத திட்டங்�ள் மமற்க�ாள்ளப்படடு 

உள்ளூர மக்�ள் குறிப்பா� மீன்வர�ள் மற்றும் 

அடுதத தடலமுட்றயினரின் ்வாழ்வாதாரம் 

அதி�ரிக்� உதவும். 

 மாநில அரசு கூட்டரசு 

அரசாங்�ததி்டம் விணணபபிதத ரிம10 பிலலியன் 

நிதி ஒதுக்கீடு எல.ஆர.டி இரயில மசட்வ, ்பா�ம் 

1 கசயல்படுதத உதவும். இநநிதி ஒதுக்கீடு 

க்பறு்வதற்குக் கூட்டரசு அரசாங்�ம் பினாங்கு 

மாநில அரசு  'Special Purpose Vehicle' அடமதது 

கூட்டரசு அரசின் உததிர்வாததது்டன் 'மமசாதா' 

(bon) க்வளியி்ட ம்வணடும். இருபபினும் மாநில 

அரசு 12-்வது மமலசிய திட்டததின் கீழும் 

நிதி ஒதுக்கீடு ம�ாரி விணணபபிக்கும் என 

்பதினான்�ா்வது சட்டமன்்றக் கூட்டதகதா்டரின் 

இரண்டா்வது த்வடணக்�ான இரண்டா்வது 

சநதிபபுக் கூட்டததில முதல்வர விளக்�மளிததார. 

 பினாங்கு மாநில எதிர�ால 

க்பாருளாதார மமம்்பாடட்டக் �ருததில 

க�ாணடு பி.எஸ.ஆர திட்டம் கதா்டரநது 

அமல்படுததப்படும் என உறுதியளிததார.

மாநில முதலவர் மமதகு ொவ் ச�ான் யாவ் ெடடமன்்றக் கூடடதசதாடரின் 
வாயசமாழி ம�ள்வி பதில அங்�ததில பதிலளிததார். 

ஜார்ச்டவுன் - மாநில இரண்டாம் துடண 

முதல்வர ம்பராசிரியர ்ப.இராமசாமி  

தாய கமாழி ்பள்ளி�ளின் உரு்வாக்�ம் 

மமலசியர�ளின் ஒற்றுடமக்குத 

தட்டக்�லலா� அடமயாது, அமதம்வடளயில 

தாய கமாழி ்பள்ளி�ளில மதசிய கமாழியின் 

்பயன்்பாடட்டயும் அதி�ரிக்� ம்வணடும் என 

கூறினார. 

 14-்வது சட்டமன்்ற 

கூட்டதகதா்டரின் இரண்டாம் த்வடணக்�ான 

இரண்டா்வது சநதிபபுக் கூட்டததில சுங்ட� 

டு்வா சட்டமன்்ற உறுபபினர மு�மது யூமசாப 

மு�மது மநாரின் ்வாயகமாழி ம�ள்வி்பதில 

அங்�ததில ம்பராசிரியர இவ்்வாறு 

்பதிலளிததார. 

 தாய கமாழி ்பள்ளி�ளில பி்ற இன 

மாண்வர�ள் குறிப்பா� தமிழப்பள்ளி மற்றும் 

சீனப்பள்ளி�ளில ்பயிலும் ம்பாது ்பலலின 

மக்�ளின் ஒற்றுடமடய ்வலுப்படுததலாம் என 

மு�மது யூமசாப கூறினார. 

 மாநிலப க்பாருளாதார 

திட்டமி்டல, �லவி, மனித மூலதன மமம்்பாடு, 

கதாழிலநுட்பம் & புததாக்� ஆடசிக்குழு 

உறுபபினருமான ம்பராசிரியர மாநில அரசு 

தாய கமாழி ்பள்ளி�ள் மமலசியர�ளின் 

ஒற்றுடமடய்ச சீரகுடலக்கும் என 

குறிபபிடும் சில தரபபினர�ளின் �ருததுக்கு 

உ்டன்்பாடு கதரிவிக்�ாது. ்பள்ளி என்்பது 

இனம், �லா்சசாரம் மற்றும் இன ம்வற்றுடம 

க�ாண்ட ்பலலின மாண்வர�ள் சமதது்வம், 

மரியாடத மற்றும் விடடுக் க�ாடுக்கும் 

மனப்பான்டமடயக் �ற்றுக்க�ாள்ளும்  

்பா்டசாடலயாகும் என  விளக்�மளிததார. 

 பினாங்கு மாநில �லவி இலா�ா 

புள்ளி வி்பரப்படி தாய கமாழி ்பள்ளி�ளில

3,552 சீன மற்றும் இநதிய இன அலலாத 

மற்்ற மாண்வர�ளும் ்பயிலகின்்றனர என 

உறுதியாகி்றது. இது பினாங்கு ்வாழ 

மக்�ள் மற்றும் மமலசியர�ளிட்டமய உள்ள 

நலலிணக்�தடதப ்பட்ற்சசாற்றுகி்றது என 

விளக்�மளிததார. 

 62 ஆணடு�ள் சுதநதிரததிற்குப பின் 

எதிரக்�டசி தரபபினர தாய கமாழி ்பள்ளி�ள் 

உரு்வாக்�ம் குறிதது ம�ள்வி எழுபபு்வடதப 

்பற்றிய இராமசாமியின் நிடலப்பாடுப ்பற்றி 

்பா�ான் ்டாலாம் சட்டமன்்ற உறுபபினர சததீஸ 

ம�ள்வி எழுபபினார. 

 எதிரக்�டசியின் ந்ட்வடிக்ட��ள் 

மததிய அரசியலடமபபின் 'Artikel 12(1)(b) dan 

Artikel 152(1)(a) & (b)' ம�ாட்பாடு�ளுக்கு்ச 

ச்வாலா� அடமகி்றது. இநத அரசிலடமபபில 

்பழங்குடி மக்�ளின் கமாழி �ற்்றல மற்றும் 

மாநில இரணடாம் துலை முதலவர் மபராசிரியர் ப.இராமொமி ெடடமன்்றததில
தாய சமாழி பள்ளி�ள் பாது�ாப்பு குறிதது விளக்�மளிததார். 

தாய் சமாழி பள்ளிகள் தற்காககபபடும் - இராமொமி உறுதி

�ற்பிததல ஆகிய்வற்ட்றத கதளி்வா� 

அங்கீ�ரிக்�ப்படுகி்றது.

 மததிய அரசியலடமபபின் 

மமலாதிக்�தடத மடடுமம நிடலநிறுதத மாநில 

அரசு உறுதிபூணடுள்ளது என்று ராமசாமி 

்வலியுறுததினார.

 மாநில அரசு �லவி மமம்்பாடடுக்கு 

முக்கியதது்வம் ்வழங்கும் மநாக்�ததில 

ஒவ்க்வாரு ஆணடும் �லவி நிதியுதவி ்வழங்கி 

்வருகி்றது. அவ்்வட�யில இநத ஆணடு (2019), 

மு்பாலிக், சீன மற்றும் தனியார ்பள்ளி�ளுக்கு 

ரிம 8.4 மிலலியனும் தமிழப்பள்ளி�ளுக்கு ரிம 

2.0 மிலலியனும் ்வழங்கியது. அமதம்வடளயில 

இஸலாம் மத �லவி ்பா்டசாடல�ளுக்கு 

ரிம2.5 மிலலியன் மற்றும் மதசிய ்பள்ளி 

மற்றும் மதசிய இட்டநிடலப்பள்ளி�ளுக்கு 

ரிம 3.0 மிலலியன் ்வழங்�ப்பட்டது. மாநில 

அரசு அடனதது ்பள்ளி�ளுக்கும் குறிப்பா� 

தாய கமாழி ்பள்ளி�ளுக்கும் �லவி நிதியுதவி 

்வழங்கி ்பள்ளி�ளின் மமம்்பாடடுத திட்டங்�ள் 

மற்றும் �லவி ்வளர்சசிக்குத துடணபுரிகி்றது.

ெட்டமன்்றம்

ெட்டமன்்றம்
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கதாழிலதுட்ற ்வளர்சசிக்கு ஏற்்ப 

இடளஞர�ளுக்குத கதாழிலநுட்பம் 

மற்றும் கதாழிலியல ்பயிற்சி 

்வழங்�ப்படு்வதன் மூலம் தரமான 

மூலதனதடத உரு்வாக்� முடிகி்றது. 

மாநில அரசு ரிம2.01மிலலியன் 

நிதி ஒதுக்கீடு பினாங்கு தி்றன் 

மமம்்பாடடு டமயததிற்கு 

உ்ப�ார்சசம்்பளமா� ்வழங்�ப்படு்வதன் 

மூலம் ்பட்டதாரி�ளுக்கும் ம்வடல 

்வாயபபுக்�ா� �ாததிருபம்பாருக்கும் 

கதாழில தி்றன் ்பயிற்சி ்வழங்� 

்வழிக்�ாடடியா�த தி�ழும் என  

குமமரசன் பினாங்கு மாநில 14-ஆ்வது 

சட்டமன்்ற கூட்டதகதா்டரின் ம்பாது 

தனது கதாகுபபுடரயில இவ்்வாறு 

கதரிவிததார

 பினாங்கு மாநில 

சிறுகதாழில �்டனுதவித திட்டம் 

மூலம் கூடுதலான இநதிய மற்றும் 

சீன இனதடத்ச சாரநத சிறுகதாழில 

வியா்பாரி�ளுக்கும் �்டனுதவி 

அங்கீ�ரிக்�ப்ப்ட ம்வணடும் என ்பதது 

உ்பான் சட்டமன்்ற உறுபபினரான 

அ்வர ்வலியுறுததினார.

 இக்�்டனுதவிப ்பற்றிய 

அறியாடமயும் விழிபபுணரவும் 

இவ்விரணடு இனதத்வரிட்டமய 

குட்ற்வா�ம்வ இருக்கும் 

்படசததில இதடன அதி�மா� 

வி ள ம் ்ப ர ப ்ப டு த த ்வ ம த ா டு 

்பட்டட்ற�ளும் ந்டததப்ப்ட ம்வணடும். 

மமலும், ்பதது உ்பான் சட்டமன்்ற 

மசட்வ டமயம் இக்�்டனுதவித 

திட்டம் கதா்டர்பான த�்வல�டள 

க்வளியி்ட உதவி�ள் ்வழங்� தயாரா� 

இருப்பதா�வும் குறிபபிட்டார.

 பினாங்கு மாநில அரசு 

மதசிய உள்நாடடு உற்்பததியில 

ஐநதா்வது மாநிலமா� தி�ழகி்றது. 

மமலசியாவில அதி� க்வளிநாடடு 

முதலீடு�டளக் க�ாண்ட மாநிலமும் 

பினாங்கு ஆகும், இது கமாதத 
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விழுக்�ாடுக் க�ாணடுள்ளது.

 மாநில அரசின்  இல்வச 

ம்பருநது திட்டததில (ம�ட) 

பினாங்கு ்வாழ க்பாதுமக்�ளுக்குப 

பிரததிமய�மா� ்பயண அடட்ட 

்வழங்�ப்ப்ட ம்வணடும். இதன்மூலம் 

உள்நாடடினர அதி�ம் ்பயன்க்பறு்வர 

என நம்பிக்ட� கதரிவிததார.  

 கதா்டரநது ்பதது உ்பான் 

சட்டமன்்ற கதாகுதியின் முததியாரா 

உணவு ்வங்கி திட்டததில பி40 சாரநத 

138 ்வசதி குட்றநத குடும்்பங்�ள் 

்பயன்க்பறுகின்்றனர. இததிட்டம் 

கதா்டரநது விரிவுப்படுதத ம்வணடும் 

என்்றார.

 மாநில அரசு 2020 

்வரவுகசலவு திட்டததில விடளயாடடுத 

துட்றக்கு ரிம 10.05 மிலலியன் 

நிதி ஒதுக்கியுள்ளடத ்வரம்வற்்றார. 

அதி�மான இடளஞர�ள் தற்ம்பாது 

விடளயாடடுத துட்றயில நாட்டம் 

கசலுதது்வமதாடு இதடன 

முன்கனடுதது கசலகின்்றனர. 

அடனததுல� ரீதியில விடளயாடடுத 

துட்றயில க்பயர ்பதிதத ஸகு்வாஷ் 

வீரர நிக்மலஸ்வர மமா�னசுநதரம் 

ம்பான்்ற விடளயாட்டாளர�ளுக்கு 

மாநில அரசு ஊக்�தகதாட� ்வழங்� 

ம்வணடும் என ம�டடுக்க�ாண்டார. 

இது அதி� சாதடன�ள் ்பட்டக்� 

டமயக்�லலா� அடமயும் என அ்வர 

நம்பிக்ட�த கதரிவிததார.

 இதனிட்டமய, சுங்ட� 

நிம்பாங் ம்பருநது நிறுததுமி்டததின் 

மறுசீரடமபபுத திட்டதடத 

்வரம்வற்்றார. உள்ளூர மற்றும் பி்ற 

மாநிலங்�ளுக்குப ்பயணிக்கும் 

்பயணி�ளின் பிரதான இ்டமான 

பினாங்கு கசன்ரல நிடலயம் ம்பால 

புதுபபிக்�ப்ப்ட ம்வணடும் என 

ம�ாரிக்ட� விடுததார. உள்நாடடு 

மற்றும் க்வளிநாடடு சுற்றுப்பயணி�ள் 

்பயன்க்பறும் ்வட�யில அடனதது 

அடிப்பட்ட ்வசதி�ளு்டன் 

த�ொழில் திறன் பயிற்சி த�ொழில்துறற வளர்ச்சிக்கு ஏற்ப நிபுணத்துவமிக்்க 
த�ொழிலொளர்்கறள உருவொக்்க வழிக்்கொட்டி - குமரேசன்

பதது உபான் ெடடமன்்ற உறுப்பினர் குமமரென்

மறுசீரடமபபு்ச கசயயப்ப்ட ம்வணடும்.

 கதா்டரநது, க்பஸதா 

தளம் தனியார மற்றும் க்பாதுக் 

கூட்டடமபபு க�ாள்ட� 

அடிப்பட்டயில அங்கு இரவு்ச சநடத, 

'அப்டவுன்' உரு்வாக்�ப்ப்ட ம்வணடும் 

என மாநில அரசிற்கு ஆமலாசடன 

்வழங்கினார. இது உள்நாடடு 

வியா்பாரி�ளின் வியா்பார ்வாயபபு�டள 

அதி�ரிக்கும். மமலும், இதன்மூலம் 

பினாங்கு மாநில சுற்றுலாததுட்ற 

்வளர்சசியட்ட்வமதாடு உள்நாடடு 

மக்�ளின் க்பாருளாதாரதடத 

மமம்்படுததவும் ்வழி்வகுக்கும் 

என சட்டமன்்ற உறுபபினர குமமரசன் 

்வலியுறுததினார.

 மாநில அரசு '்வாக்�ளிபபு 

18' எனும் பிர்சசாரதடத 

விளம்்பரப்படுதத முக்கிய ்பங்கு ்வகிக்� 

ம்வணடும். இடளஞர�ளிட்டமய  

ஜனநாய�்ச கசயலமுட்ற ்பற்றிய 

விழிபபுணரட்வ மமம்்படுதது்வது 

மடடுமின்றி அ்வர�டள்ச சட்டமன்்ற 

கூட்டதகதா்டருக்கு அடழதது்வர 
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்வயதுக்கு கீழ உள்ள இடளஞர�ள் 

மதரதலில ம்பாடடியிடும் ்வட�யில 

அரசியலடமபபு்ச சட்டதடத 

மாற்றியடமக்� ம்வணடும் என 

்பரிநதுடரததார. இது கதா்டர்பா� 

அடுதத சட்டமன்்ற கூட்டதகதா்டரில 

வி்வாதிக்�ப்படும் என நம்பிக்ட� 

கதரிவிததார.

கச்பராங் பிட்ற - பினாங்கு மாநில அரசு 

இனம், மதம் ம்பதமின்றி பினாங்கு்வாழ 

மாண்வர�ளுக்குத கதா்டரநது 

12-்வது முட்றயா� மாநில சிறு 

ஊக்�தகதாட� ்வழங்கியது. 

மாநில இரண்டாம் துடண 

முதல்வர ம்பராசிரியர ்ப.இராமசாமி 

பினாங்கு2030 க�ாள்ட�டய 

கமயப்படுதத  அடனதது தரபபினரின் 

்பங்�ளிபபு, திட்டமி்டல மற்றும் ஈடு்பாடு 

அ்வசியமாகி்றது என்்றார. நிடலயான 

மமம்்பாடு, ஆக்�பபூர்வமான 

திட்டங்�ளு்டன் மாநில அரசு 

பினாங்கு மாநிலதடத முன்கனடுதது 

கசலலும் என அ்வர சூளுடரததார. 

 மாநில �லவித துட்றடய 

்வலுப்படுததவும் சமூ� ்பங்�ளிபட்ப 

மமம்்படுதது்வதற்கும் மக்�ளின் 

ஒததுடழபபு மி� அ்வசியம். மக்�ளின் 

்வாழ்வாதாரதடத மமம்்படுதத �லவி, 

குடிடம மற்றும் ்வாழநாள் �லவி 

முக்கிய ்பங்கு ்வகிக்கும் என்்பதில 

எவ்வித ஐயமிலடல. இதனால 

மக்�ளின் ம�ாரிக்ட��ளுக்கு ஏற்்ப 

மாநில அரசு முடிவு�டள எடுக்� 

முடியும். முட்றயான �லவி, குடிடம 

அலலது ்வாழநாள் �லவி என �லவி 

மூலம் மக்�டள மமம்்படுதது்வதற்�ான 

மி�்ச சி்றநத ்வழி�ளில இதுவும் 

ஒன்று.

  ஆணடு 

பினாங்கு மாநிலததில ்பயிலும் 610 

மாண்வர�ள் ஊக்�தகதாட� க்ப்ற 

தகுதிபக்பற்றுள்ளனர. இதற்�ா� 

மாநில அரசு ரிம 406,080 நிதி 

ஒதுக்கீடு ்வழங்கியுள்ளது என 

கச்பராங் பிட்ற அரங்�ததில 

நட்டக்பற்்ற ஊக்�தகதாட� 

்வழங்கும் நி�ழவில க்பாருளாதார 

திட்டமி்டல, மனித மூலதன ்வளர்சசி, 

�லவி, அறிவியல, கதாழிலநுட்பம் & 

புததாக்� ஆடசிக்குழு உறுபபினர 

ம்பராசிரியர ்ப.இராமசாமி 

தமதுடரயில  குறிபபிட்டார. மமலும், 

அ்வர கூறுட�யில, க்பருநிலததில 

மடடும் மா்வட்ட ்வாரியா� தததம் 

்வ்ட கச்பராங் பிட்ற (157), மததிய 

கச்பராங் பிட்ற (157) மற்றும் கதன் 

கச்பராங் பிட்ற (117) முதலாம் மற்றும் 

நான்�ாம் ்படி்வம் ்பயிலும் தகுதிபக்பற்்ற 

மாண்வர�ள் ஊக்�தகதாட� க்பற்று 

்பயனட்டநதனர. 

 அதி�ரிதது ்வரும் 

்வாழக்ட�்ச சுடமயினால அவுதியூறும் 

க்பற்ம்றார�ளின் ்பண்சசுடமடயக் 

குட்றக்கும் மநாக்�ததில மாநில 

அரசு இநத ஊக்�தகதாட�டய 

்வழங்குகின்்றது  என்்பது 

சால்சசி்றநதது. பினாங்கு மாநிலததில 

உள்ள அடனதது ்பள்ளி�ளும் 

இநத ஊக்�கதாட�டயப க்ப்ற 

தகுதிபக்பற்றுள்ளது. 2008-ஆம் 

ஆணடு கதா்டங்கி இது்வடர மாநில 

அரசின்  ரிம19.98 மிலலியன் நிதி 

ஒதுக்கீடடின் மூலம் சுமார 30,881 

மாண்வர�ள் ்பயன்க்பற்றுள்ளனர. 

நிலையான மேம்ாடு ேற்றும ஆக்கப்பூர்வோன திட்டங்கள் 
ோநிை மேம்ாடடிற்கு அ்வசியம - ம்ராசிரியர. 

 பினாங்கு கதா்டரநது 

்வளர்சசிடயத தழு்வ, கதாழிலதுட்ற 

புரடசி 4.0-க்கு இணங்� புதிய 

மற்றும் சி்றநத தி்றடம�டள ஈரக்கும் 

சி்றப்பான ஒரு டமயமா� பினாங்கு 

பிர�்டனப்படுததப்படும் என மாநில 

ம்பராசிரியர நம்பிக்ட� கதரிவிததார. 

அமதம்வடளயில, அடனததுல� 

முதலீடு�டள அதி�ரிக்�வும் 

தூயடம, ்பசுடம, ஆமராக்கியம் 

மற்றும் ்பாது�ாபபு நிட்றநத சூழலில 

பினாங்கு்வாழ குடும்்பங்�ள் ்வாழும் 

�னட்வ கமயப்படுததவும், �லவி 

மற்றும் நிடலயான ம்வடல ்வாயபபு�ள் 

ஏற்்படுததிக் க�ாடுக்� கதா்டரநது 

முயற்சி�ள் மமற்க�ாள்ளப்படும் என 

மாநில துடண முதல்வர நம்பிக்ட� 

கதரிவிததார.

ஊக்�தசதால�ப் சபற்றுக்ச�ாணட பதது �ாவான் இலடநிலலப்பள்ளி 
முதலாம் படிவ இந்திய மாைவர்�ள்

மாநில சிறு ஊக்�தசதால� சபற்றுக்ச�ாணட சபருநிலதலதச் மெர்ந்த இலடநிலலப்பள்ளி 
 மாைவர்�ளுடன் இரணடாம் துலை முதலவர் மபராசிரியர் ப.இராமொமி மற்றும் முக்கிய பிரமு�ர்�ள்.
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亚依淡发林新市镇衔接敦林大道绕道
工程正式动土，从天德园至敦林大道路
程，最快能够缩短至5分钟，而且不必缴
交过路费。

槟州首长曹观友表示，这项全长5.7公
里的道路，耗资8亿5104万令吉，是槟州
交通大蓝图三大道配套中的第二配套，
工程预计耗费3年，在2023年4月完工。

“我们会选择首先开始第二配套，是考
量到亚依淡一带人口密集度，导致当地
交通拥挤，我们希望这项工程能够舒缓
当地交通状况。”

首长是于日前出席有关工程的动土
礼，见证这项槟州交通系统提升计划历
史性的一刻。

他强调，这项计划完工后，政府将不
会征收过路费，以惠及人民。

“其实早在90年代，上述绕道工程就已
被前朝州政府提出，但是因为当时该计
划是在外环公路计划下被提出，并且建
议设立收费站，为免收费站增加人民负
担和影响其真正功效，所以我当时才会
反对。”

无论如何，在希盟推动下，上述工程
终成现实，并且免费让人民使用，这也
证明了州政府以民为本的本质。

亚依淡发林新
市镇衔接敦林
大道绕道工程
正式动土。

每小时负荷8000辆车流量
Zenith集团执行董事拿督李紫豪表

示，该大道在高峰期，预计每小时能
够负荷高达8000辆车流量，有关大道
拥 有 四 个 交 流 道 ， 即 甘 密 山 、 天 德
园、苏丹阿兹兰沙路和敦林大道。

他说，在工程进行期间，当地的交
通会受到影响，但为了完善州内的交
通系统，他希望市民能够给予体谅。

无论如何，他透露，当局已经做好
准备，包括在工程进行期间，开通替
代车道来舒缓车流。

“为了把影响降至最低，在设计之初
这项计划就以高架公路为主，涵盖了
整个计划的70%。”

这项以“衔接未来”为题的计划，其
他 配 套 分 别 为 丹 绒 武 雅 衔 接 直 落 巴
巷，和新关仔角、乔治市中央商务区
衔接敦林大道。除了三大道计划外，
衔接槟威两地的海底隧道可行性报告
也已经进入最后阶段。

随着这项工程开始动工，这也意味
着北马区其中一项最大的道路工程正
式进入日程。

发林衔接敦林大道绕道工程动土
首长：以民为本  不收过路费

槟首长曹观友出席上述工程动土
礼，见证槟州交通系统提升计划历
史性的一刻。
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身为一名首席部长，每天都有着繁忙的工作日程，周末也通常被各州社
区活动所填满。

本周的情况则有所不同，以2020年槟州财政预算案为重点的槟州立法议
会会议成了我的日常。

我仍然如往常般，早上8时离开官邸，前往光大办公室处理紧急事务。
我 只 能 逗 留 约 1 小 时 ， 在 9 时 离 开 办 公 室 ， 以 便 赶 在 9 时 3 0 分 开 始 的 州 议
会。

作 为 槟 州 行 政 议 会 的 领 导 人 ， 我 要 求 自 己 要 尽 可 能 将 时 间 保 留 给 州 议
会，过程中或发表演讲、或回答州议员们的问题、或聆听议员们的辩论，
直到晚上10时。

会 议 的 首 9 0 分 钟 ， 是 由 行 政 议 员 回 答 后 座 议 员 和 反 对 党 议 员 的 口 头 提
问。

议员们早在州议会召开前就已提出他们的问题，并将利用这一口头问答
环节来执行制衡（check and balance）角色，突出和反映人民心声。

行政议员向州议员提供满意的答复，并解释政策以及接受任何的批评。
这环节很有趣，因为议员们藉此机会展示他们在各自的选区辛勤工作，

并向政府施压，以解决他们的问题。
我很高兴，大部分的议员踊跃为本身的选民发声，履行身为人民代议士

的责任。
今次的议会下午和晚上，是针对财政预算进行辩论。较后，州政府代表

将回答所提出的问题。
在此环节，我有很好的机会来解释州政府的政策，包括槟州交通大蓝图

以及槟岛南部填海计划。
在管理州财政预算和发展方面，我仍有许多要学习的地方。
槟城的收入非常有限，但我们竭尽所能推动发展。
通过州议会，我珍惜所赋予领导州向前迈进的责任。
每 天 都 是 幸 福 的 一 天 ， 这 是 我 们 凭 着 自 己 的 能 力 ， 完 成 日 常 工 作 的 日

子。

过好每一天

槟州首席部长曹观友指出，槟州政府正着手开
发新的关键策略“槟城南岛项目”（Penang South 
Island），并欢迎多学科的合格集团参与这项总体规
划设计竞赛（Masterplan Design Competition），欲
报名者可从即日起至11月25日，下午5时之前透过线
上注册。

他说，举办上述竞赛的目的是为南部三岛规划永
续性及精明城市，而成功在设计竞赛中胜出者，将
被委任为首席蓝图设计师。

“这竞赛将公开予本地及海外的专业人士，为槟州
南岛取得最佳的城市蓝图设计。”

他指出，有意参加的团队除了必须由合格建筑师
和规划师组成之外，还必须包括拥有经济、智慧城
市、工程、革新技术、运输与交通、景观、可持续
性和环境规划设计等方面的专家所组成。
首长：5支最佳团队各获51万令吉

他也提及，这项竞赛将耗资500万令吉，作为整个
竞赛的经费和奖金，以及其他相关开销。至于酬金
（Honorarium）方面，裁判将选出5支最佳团队，为
槟城南岛进行城市设计，而每个团队将获得12万5000
美元（约51万令吉）酬金。

首长指出， “槟城南岛项目” 靠近峇六拜工业区、
槟城国际机场、槟城第二大桥，这项目将打造3个总
面积达4500英亩的全新岛屿。

他说，上述项目将改变槟城发展引擎，为工业革
命4.0做好完全准备。

“作为国际化的投资和旅游项目，它将融入智能城
市和智能公园的特色，这以人为本的倡议，也符合
了槟城2030愿景。”

他补充，三个岛屿当中的岛屿A，将会是以工业
区为主，但可以肯定的是，三个岛屿都是属综合发
展，即包括拥有工业区、房屋、商圈等，并不会只
是单一发展。

他冀竞赛能够为南部三岛屿带来一个发展方向，
让槟州打造精明和永续性发展的城市。

他补充，这项目原本称为“槟城南岛填海项目”
（Penang South Reclamation），并在竞赛期间暂时
易名为”槟城南岛项目”（PSI），会在竞赛后给予正
式的称号。

这项竞赛是由槟州政府与马来西亚建筑师协会（
北马分会）联合举行。

司徒伟龙：参赛队伍需设计永续性城市
槟州交通大蓝图交付伙伴SRS集团项目总监司徒伟

龙表示，他们将给予参赛团队一份指南，参赛团队
需要依据这些指南来设计永续性的城市，这些指南
包括了可负担房屋、工业园、商业圈等等。

他表示，所有的参赛团队都需要遵守所给予的指
南及规则。而主办方也会在12月进行一次的工地视
察（Site Visit）。
洪志忠:需由各专业人士组队

总体规划设计竞赛顾问洪志忠建筑师强调，这

项竞赛并不只是简单的城市建筑设计，这当中必须
概括永续性城市、经济、绿化城市设计等等。因
此，参与的团队阵容必须拥有各方面领域的专业人
士。

他指出，有意参加的团队，可在11月25日，下午
5时之前，在网站 www.PG-MDC.com进行线上报
名。而所有的报名团队必须在12月31日之前，提呈
团队成员的资料、学历与背景等等。

随后，评审团会从众多的报名团队中挑选出最
佳的5个团队，并给予3个月的时间，为槟城南岛进
行城市设计，并在4月8日提呈作品。

南岛项目总体规划设计竞赛接受报名 
优胜者受委首席蓝图设计师  

槟州政府欢迎本地及海外的专业人士踊跃参与总体规划设计竞赛，为槟州南岛取得最佳的城市蓝图设计。  
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光 大 区 州 议 员 郑 来 兴
说，州政府已推出各项计
划来振兴光大，其中包括
城市转型中心将于明年进
驻光大。他建议槟州发展
机构及商店业主提供商家
首年租金优惠，吸引他们
到光大做生意。 

他是在州议会财政预算
案辩论环节上这么说。

他说，光大楼层仍有许
多空间，建议槟州发展机
构及商店业主提供商家首
年租金优惠，吸引商家到
来。

“ 光 大 3 楼 可 以 做 为 小
型办公室或共享空间办公
室，但相关单位必须准备
充足设备，如增设高速宽
频。”

同时，他也建议州政府
在光大设立槟城数码图书馆，提供居住靠近市
区的民众，甚至商家及公务员使用，打造阅读
风气。

“我希望光大能够设立乐龄中心，提供电脑
及智能电话等课程，设立各类休闲及活动空
间，基本健康检查角落等等，租金由则槟州发
展机构或州政府赞助，并由有兴趣的非政府组
织管理。”

他补充，希望轻轨车站能够建设在光大，
以吸引人潮复兴光大，同时也会提醒相关单位
落实在光大巴士站建设厕所的建议。

 
吁用电子钱包缴付州政府服务

另一方面，郑来兴也建议州政府一同响
应，并推动电子钱包系统，让民众可以使用电
子钱包缴付州政府的服务。

“这种付费方式可以让转帐更快和有效，同

时也可以减少使用收据。目前，电子钱包使用
人数虽有增加，但7成民众依然没有使用电子
钱包的习惯。”

他说，相信在州政府的推动下，商贩也可
以一同采纳电子钱包系统，以增加竞争能力，
同时吸引外国游客，以便槟城能继续带领大马
发展，成为全国的模范。

 
善用同乐会广阔空间

他也表示，双溪里蒙巴士站旁槟城同乐会
的广阔空间并没有获得妥善使用，州政府可向
各界寻求开发该地段的征求建议书，同时可以
考量建立一个涵盖巴士站、车站、轻轨、购物
中心、办公室甚至住宅区的大型发展计划。

“我也希望州政府能重新推行迷你巴士，提
供接驳巴士服务载送住宅区及工业区的民众到
轻轨车站，因此只有完善的公交系统，才能鼓
励民众多使用公交，降低槟城的碳足迹。”

槟州第14届州议会第二季第二次会议复会，
此次的会议共有73条口头询问，662条书面回
答以及一项法案及2项动议。

州议会首日也为2名逝世的前任州议员阿查
哈及沙希德默哀一分钟。

槟州地方政府及房屋发展委员会主席佳日星
说，州政府将会确保门牌税所收取的每一分毫
收入，回馈于民。

他是在回应植物园区州议员王康立的提问时
如此表示。

他说，随着门牌税的调整，槟岛市政厅将
会增加5400万令吉收入，惟州政府在实施各项
计划，包括治水工程、提升基本设施、固体废
料、加强社区安全及安装闭路电视等，需耗资
大约1亿7900万令吉，这比市政厅所增加的收
入还要高出3至4倍。

另一方面，威省市政厅预计可从调涨后的
门牌税增加约3900万令吉收入，但在46项公共
建设项目中，所涉及的费用高达1亿6900万令
吉，项目包括基本设施建设如公共巴刹、治水
计划、安装闭路电视等。

“要达致绿意、安全、健康及清洁的州属，
是需要资金的，不过州政府会确保所有税收会

惠及广大人民。”
 

反对重估产业年值听证会平均每周3场
另外，佳日星也透露，首场“反对重估产业

年值听证会”刚刚办完，接着11月及12月有3
天听证会，而明年1月至3月期间，则在6个地
点，平均每周举行3场，希望能够尽快解决所
有投诉案例。

“根据地方政府法令第142（2）条文下，该
局必须举办听证会，以聆听、观察并考量民
众提出的反对意见，因此委员会会针对个别
案例，作出考量，或降低符合资格者的门牌
税。”

他说，在10月14日投诉期限结束后，槟岛市
政厅共接获5万4459宗投诉，占全槟岛32万700
个产业中的16.88%，而威省市政厅则接获4万
666宗投诉，在32万3000个产业中占12.42%。

他说，门牌税的调涨并不是要增加人民的负
担，相反的，虽然槟威两地的门牌税已经15年
未经调整，相比于莎阿南市政厅、八打灵再也
市政厅及吉隆坡市政厅，槟岛市政厅的门牌税
更低；同样的，威省市政厅的门牌税也低于亚
庇市政厅及梳邦再也市议会。

滞 留 在 北 海 码 头 ， 并 已 被
槟 州 关 税 局 开 档 调 查 的 1 1 6 个
装 有 洋 垃 圾 集 装 箱 ， 其 中 1 0
个已经被运回“原产地“。

槟 州 行 政 议 员 彭 文 宝 表
示，据他收到的最新消息，滞
留 的 其 中 1 0 个 集 装 箱 已 经 被
运走，不过，由于有关事件涉
及政府与政府间的谈判，当局
必须要更多时间来解决此事。

“ 目 前 我 们 正 在 等 待 中 央 政
府和涉及国家的代表谈判，在
双方有共识后才，能把这些没
有准证的洋垃圾运走。”

他 是 在 第 二 天 槟 州 议 会
后，被记者提问关于滞留在北

海北岸码头洋垃圾集装箱后续
进展时，这么指出。

他 补 充 ， 为 了 方 便 跟 进 有
关事件，他已经要求当局呈交
上相关的关税文件，让州政府
存入档案。

针 对 往 后 的 再 循 环 产 业 进
出口事宜，他认为，这些再循
环材料如果要进口到槟城，也
必须获得州政府首肯，并且由
当局发出特别准证，以确保该
行业在标准作业程序下进行。

“ 我 们 将 会 和 当 局 紧 密 联
系 ， 务 求 在 最 短 时 间 内 ， 把
这 些 滞 留 的 洋 垃 圾 问 题 解
决。”

吸引商家进驻光大
郑来兴建议予租金优惠

116洋垃圾集装箱滞留北海码头
彭文宝：10箱已运返来源国

郑来兴：州政府积极振兴光大。

彭文宝：尽快解决洋垃圾问题。

提升基本设施
佳日星：门牌税所得用予惠民措施

佳日星：州政府将确保门牌税所收取的每一分毫收入回馈予民。
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一 旦 槟 州 政 府 议 决 成 立 特 殊 项 目 公 司
（SPV），以发售债劵方式筹集峇六拜轻
快铁资金，中央政府答应成为担保人，协
助槟州以最优惠的利率获得有关款项。

槟州首长曹观友指出，州政府是于10月
15日，接获来自中央政府的信函，建议州
政府以发售债劵或售地方式，为上述计划
筹集资金。

“ 这 也 是 许 多 政 府 项 目 获 得 资 金 的 方
法，而有了中央的担保，我们将能够获得
AAA评级，这对我们而言非常重要。”

较早前，槟州政府发函中央政府，根据
第12大马计划下，为峇六拜轻快铁计划申
请100亿令吉拨款。

曹观友是于槟州议会午休环节，在记者
会上这么指出。

首长补充，随着有关计划的准备工作已
经进入最后阶段，当局如今已经开始和银
行方面展开谈判，以商讨关于上述计划的
借贷及偿还事项。
将会晤首相等探讨各计划

另一方面，州政府也将会晤首相敦马哈
迪，和财政部等相关部门，就上述计划展
开探讨。

他也说，其他交通大蓝图计划的进一步
工作也应提上日程，以确保在资金方面能
够顺畅无阻。

他透露，轻快铁计划第一阶段可能需要

10至20亿令吉，随着工程进展逐渐注入资
金，并非一次性的投入庞大金额，而等到
填海工程到位并能产生收入，债劵发行的
步伐就能放缓。

较早前，他也在州议会上，回答槟州议
员王康立，关于槟州政府在和中央政府申
请100亿令吉拨款，是否意味着不需要进
行南部填海时，解释中央建议以债劵和售
地方式，筹集兴建轻快铁的资金。

 此外，马章武莫州议员李凯伦在附加
提问时，询问首长以发行债劵获取兴建轻
快铁资金后，能否减少填海工程面积。

曹观友直言对此项提问感到失望，因有
关计划已在议会上讨论多次，以填海地偿
还轻快铁计划的工程费用，是因为当初无
法获得中央支持而定，在此背景下，填海
计划是必须进行的。

至于由州政府所发行的债劵，还是必须
由州政府来偿还，不能做为一般的拨款看
待。

首长重申，10月呈交的申请信函只针对
轻快铁计划，至于其他计划，则必须另行
撰写信函，再另外进行申请。

中央建议槟政府发债劵筹集轻快铁资金
首长：中央当担保人很重要

槟首长曹观友指出，目前已开始和
银行方面展开谈判，以商讨轻快铁
计划的借贷及偿还事项。

未经州政府批准使用州徽属犯法！
槟州首席部长曹观友日前在立法议会上回答亚依淡区州议

员黄顺祥的提问时说，若要在活动上使用州徽必须先向槟州
秘书处提出申请。

他说，槟州立法议会在1961年通过宪报，任何单位一旦被
发现非法使用州徽可被对付。

针对近期州内频频出现州徽遭滥用的情况，曹观友指州政
府依然宽容对待，发出劝告。

但他说，任何单位或私人机构若在承办活动时有意使用
州徽是可以被考量的，而申请过程也不难，甚至没有任何收
费。

活动上使用州徽
需获槟州秘书处批准

再里尔：州政府将修法严厉对付不遵守淤泥沉积物监管规划的违例者。  

槟 州 共 有 高 达 8 5 % 工 程 项
目，不遵守淤泥沉积物监管规
划 （ E S C P ） ， 为 此 ， 槟 州 工
程、基本设施及治水工程委员
会再里尔将在近期，透过槟州
行政会议，修改1974年道路、

沟 渠 及 建 筑 法 令 ， 以 提 高 罚
款，严厉对付违例者。

他日前在第14届第2季第2次
的州议会总结环节说，“泥泞监
督委员会”（Jawatankuasa Ops 
Lumpur）从2017年至今年10月

共进行了90次的突检，其中共
有77项，即85%的工程被发现
不遵守侵泥沉积物监管规划。

他 说 ， 该 委 员 会 在 2 0 1 7 年
进行了6次的突检，其中4次发
现工程不遵守淤泥沉积物监管

大多工程不遵守淤泥沉积物监管规划
再里尔：修改法令严惩违例者

规划；2018年进行了18次的突
检，其中全数都不遵守淤泥沉
积物监管规划；而今年截至10
月，进行了66次突检，突检次
数 比 去 年 全 年 增 加 了 3 倍 ， 共
有高达55次不遵守的案例被发
现。

“ 从 上 述 数 据 看 来 ， 虽 然 突
击检查的次数增加了，但不遵
守条例者却有上升的趋势，这
证明了发展商及承包商们依旧
顽固的态度。”

他 说 ， 目 前 槟 岛 市 政 厅 无
权进行罚款，而威省市政厅只
罚 款 2 5 0 令 吉 ， 目 前 所 能 采 取
的行动就是发出停工令或命令
发 展 商 或 工 程 师 进 行 修 改 。 “
这就是为何相关的发展商及工

程师，都不重视遵守条例这件
事。”

有鉴于此，该委员会在向雪
州地方政府进行考察后，发现
他们在监督及执法方面相当成
功，其中的方法就是援引1974
年 道 路 、 沟 渠 及 建 筑 法 令 ，
重 罚 违 例 者 ， 最 高 罚 款 为 2 万
5000令吉。

“ 自 雪 州 地 方 政 府 援 引 上 述
条例进行管制后，违例工程数
据明显下降。”

他说，本身将与其它相关单
位商讨，并在近期修改现有的
法例，以提高罚款，而泥泞监
督委员会也将在在两地政府成
立特别小组以援引这条法令，
进行严厉执法。
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槟城旅游、艺术、文化与遗产委员会主席杨顺兴
说，到访升旗山的游客并不会突然大幅增加，所以不
影响升旗山向联合国教科文组织申请生物圈保护区的
地位。

他日前在口头询问环节时，回答武吉淡汶区州议员
吴俊益附加提问时说。

他说，根据2016年升旗山特别区域计划，升旗山一
次到访人数限额是4800人次，惟根据升旗山机构所收
集的数据，升旗山在高峰时期游客人数不超过1,500
人次，这证明了升旗山并未达到最顶额的人数。

他说，升旗山申请列入联合国生物保护圈的申请是
根据3个因素，包括核心区、缓冲区及过渡区的管理
以及评估，而升旗山则位于过渡区，所以活动都会在
过渡区进行。

另外，他也透露，升旗山空中缆车计目前正在进行
初步可行性研究（pre-feasibility），预计6个月期完
成后才可进行可行性研究报告。
迎来6星级酒店

升旗山将迎来6星级酒店！
杨顺兴透露，目前首长机构（CMI）负责升旗山克

拉克酒店（Hotel Crag）提升工程，并透过公开招标
方式进行提升、重修及翻新工程，州政府也会委任国
际著名酒店集团，将该酒店打造为六星级酒店，并重

新命名为“阿曼克拉克”（Aman Crag），这间酒店共
有28间客房。

他说，升旗山山顶上酒店客房也会增加，其中包
括升旗山山坡别墅（Hillside Retreat Penang)预计今

年11月杪开始运作、Woodside洋楼将被规划为精品
酒店，目前正解决土地问题，过后将进行征求建议书
（RFP）。

“疗养别墅（Convalescent Bungalow）计划改造
为生态友好酒店（Eco-Friendly Hotel），并拥有250
至300间的客房，土地问题解决后将会进行征求建议
书。”

他也透露，故历宿舍（Coolie Line，或称为草
莓山谷）也将被打造为“可负担宿舍”（Affordable 
Accomodation），目前正在进行土地调查，而征求建
议书预计将在2020年初进行。

“截止今年，升旗山美景酒店(Hotel Bellevue) 共有
12间客房，而游客入住率则介于30至40%。”
今年至今逾138万游客访升旗山

此外，他也透露，今年截至10月17日，共有138万
851名游客访升旗山，当中包括87万4949名本地游客
以及50万5902名外国游客。

他说，目前槟州旅游大蓝图仍在规划中，槟州政府
目前正在研究与探讨所有建议，以及蓝图的大方向，
一旦完成就会公布。

“槟州政府透过升旗山机构，致力于改善升旗山环
境及提升服务，确保升旗山继续维持我国顶尖的生态
旅游之地，成为国内外游客的首选旅游景点。”

葛尼水岸填海地增至62.03英亩
分阶段移交槟州政府

葛尼水岸填海地段将增20英
亩，最终移交给州政府为62.03
英亩。

槟州地方政府、房屋及城乡
规划委员会主席佳日星日前在槟
州议会总结时提到，葛尼水岸填
海计划中的填海地段一共为131
英亩。

他说，按计划，原本会移交
给州政府的地段为41英亩，不过
如今有了最新的决定，即将增加
2个水体（water bodies ），以致
最终移交给州政府的地段增加到
62.03英亩。

佳日星说，该地段将分阶段
移交给州政府，并已在9月30日
交出第一片土地。

“该地段将用于兴建海滨步行
道和休闲公园，首阶段计划预料
耗时18个月，整体计划料在3年
内完成。”

“第二阶段的11.5英亩地段则
会在今年杪移交，第3A及3B阶
段则在明年4月移交，所有的发
展也将分阶段进行。”

另外，佳日星指州政府将在
今年12月至明年2月向丹绒槟榔
发展有限公司咨询技术意见，并
委任独立公证人研究葛尼水岸的
设计概念。

浮罗布隆首选为建筑废料
土埋场

州政府优先考虑浮罗布隆作
建筑废料土埋场，或放弃武吉
茶。

佳日星在回答公正党武吉淡
汶区州议员吴俊益的提问时说，
建议中的废料土埋场原为武吉
茶，但基于技术上问题，再加上
无法获得地主的同意开放通路，
只好作罢。

他说，其实州政府尚有2个可
选择的地点，即浮罗布隆旁的
土地，以及Sime Darby拥有的土
地。只是，位于浮罗布隆的那一
块土地已有基本设施，且方便出
入，因此浮罗布隆将会是首选。

“至于Sime Darby 的土地则还
在商议中。”

佳日星也指州政府已在浮罗
布隆兴建第3阶段的第4级卫生土
埋场，该土埋场将进行每日土
埋，且拥有面积达127公顷的渗
滤液处理系统。
2方案处理武吉茶非法垃
圾课题

针对马章武莫区州议员李凯
伦提问，指武吉茶地主在非法
垃圾课题上违反庭令一事，佳
日 星 指 根 据 地 方 政 府 第 1 7 1 条
令 ， 地 主 可 面 对 每 日 1 0 0 令 吉
的罚款，直至清洁工作完成为
止。

佳日星说，其实要对付该地
主有2个方案可行，除了上述的
每日100令吉罚款，亦可出动地
方政府进行清理工作，再向地
主索讨清理费。

李 凯 伦 认 为 ， 就 地 主 的 态
度，即便是罚款500令吉也未必

管用，而要出动地方政府进行
清理工作更是不可能的任务。

他认为该事件因曝露太多法
律的不足，以至于问题一直都
不能解决。
6万1566用户下载智能停
车系统

佳日星说，截至10月31日为

止，共有6万1566用户下载槟城
智能停车系统（PSP）手机应用
程序，其中3万7174用户为安卓
系统手机用户，以及2万4392为
IOS系统手机用户。

他说，该程序推出至今，一
共获得8万4706令吉40仙的停车
费收入；用户通过个别的电子
钱包充值额则有31万6274令吉。

佳日星指出，目前全槟一共
有3万6000个公共停车格，其中
威省共有2万4000格，槟岛则是1
万2000格。

“目前槟威两地停车场一共安
装了1000个感应器，其余的3万
5000个停车格将在明年1月开始
陆续安上感应器，并在7月份全
面完成。”

游客不会突然大幅增加
杨顺兴：升旗山申请生物圈保护区不受影响

杨顺兴指出，目前的升旗山游客量，不影响向联合国
教科文组织申请生物圈保护区的地位。

葛尼水岸填海地
段将增20英亩，
最终移交给州政
府为62.03英亩。
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第14届第2季第2次槟州立法议会于日
前圆满结束。槟州首席部长曹观友在槟
州议会总结时表示，州政府预计今年可
节省行政开销，但是州政府将确保分配
的预算得到最佳利用，而不会忽略设定
的目标。
68项竞选承诺已履行43项

曹观友表示，在68项竞选承诺中，槟
州政府迄今为止已履行了43项，其中20
项正在进行中，有2项在审查后被推迟，
而3项宣言需要得到联邦政府的批准。

 他说，其中已履行的竞选承诺，包括
将首长的任期限制在两（2）届、任反对
党领袖为议会公账会主席、拨款1亿5000
万令吉用于实施治水工程、拨款1500万
令吉用于免费巴士服务等等。

“同时，目前正在进行的竞选宣言是3
条主要道路、海底隧道计划，及在2019
年10月31日动工的亚依淡衔接至敦林苍
祐大道的道路工程，于2020年安装2万盏
LED路灯，创设槟城艺术专区等等。”
曹观友辩论言辞摘要如下：

槟州政府2019年行政开销表现
州政府不否认，直到今年第三季度，

州政府在所开出的预算行政开销9亿119
万令吉中，只支出4亿421万令吉，即
44.85%。理想情况下，到第三季度为止
的支出，百分比应达至75%。但是，州
政府有充分理由以解释相对较低的行政
开销支出比例。

在2019年财政预算中，州政府拨款2
亿3000万令吉予州发展基金，做为本州
发展项目用途。这笔拨款是根据该基金
的需求，依据发展计划的进展而定，州
政府不一定要一次性承担。

州政府承认，治水计划中有一些高影
响力的发展项目与实际进度 相 比 有
所延迟，这导致了 2 0 1 9
年 的 发 展 开 销 表 现 偏
低。造成延迟的
原因是这些项目
涉 及 的 征 地
过 程 花 费 了
一 些 时 间 才
能完成。尚
未 花
费
的

2019年治水项目征地费估计为3850万令
吉。

对于其他小型发展项目，采购过程已
经完成，预计2019年第四季度州发展开
销表现将改善。除了用于发展项目的拨
款外，州政府的管理开销表现也较低，
因为州政府正在审查一些项目。其中一
项是槟州健康计划，今年的预算因与联
邦政府通过卫生部实施的“mySALAM”国
家健康保险计划重叠而推迟。

考虑到这一点，州政府预计今年可节
省行政开销，但是州政府将确保分配的
预算得到最佳利用，而不会忽略州政府
设定的目标。

2020年发展开销减少
 槟州政府2020年的发展开销为2亿

6934万令吉，较2019年的3亿638万令
吉，减少了3704万令吉或12%。这些发
展项目的开销预算是经谨慎规划与审
查，并考虑到其重要性和对社区的影
响。州政府不会通过减少州内发展项目
的数量，来忽略槟州人民的福利。

尽 管 2 0 1 8 年 的 发 展 开 销 预 算 为
69.23%，但州政府已成功实施计划项
目的99.40%，其中94.68%的项目已完
成，4.72%的项目仍进行中。“高施率，
低开销”的成果能够达成，是因为通过公
开招标，这也符合州政府秉持的“能干、
公信与透明（CAT）”政策。
槟州交通大蓝图（PIP）
第一泛岛大道（PIL 1）

槟州政府将为第一泛岛大道（PIL 1）
进行公开招标，以便获得最佳的招标效
果和经济效益。全长19.5公里的PIL 1不
能与其他大道相提并论，因为它具有其
他大道项目所没有的特征。

PIL 1的平交（at-grade）设计被最小
化，通过高架设计和隧道减少对环境的
影 响。 全 长 1 9 . 5 公 里 的

PIL 1，其中10.1公里或52%是隧道、7.6
公里或39%是31米高的高架道路 ， 以
减少山坡开发，及1.8公里或9%是路堤
（embankment）。其隧道的数量和尺
寸是东海岸铁路计划的3倍。PIL 1也拥
有31米高、250米长的斜拉桥（jambatan 
kabel penahan），以减少对社会和环境
的影响及城乡地区的桥梁。

尽管有轻快铁计划，但槟州政府相信
这项大道计划工程仍需被实行，因为仅
将私家车转为公共交通并不足以解决槟
州的交通阻塞问题。

这是因为即便公共交通的服务品质获
得提升，但依然无法完全避免私家车数
量的增长。此外，人口增长和新发展将
要求把新道路与现有道路连接起来。因
此，我们仍需建设及提升道路，以应付
商业活动、服务和就业的增长。

轻快铁（LRT）
峇六拜轻快铁预计乘客量每年达4200

万人次，符合槟州政府欲在2030年达致
公共交通及私家车使用比例60:40的目
标。在运营过程中采取适当措施鼓励人
们使用公共交通，将有望实现这一目
标。

以一开始公共交通使用率为10%，逐
步增加并在长期达致40%为预想，预计
在2027年时可达到每年700万人次的乘
客量，收入为2000万令吉；2032年时达
到1600万人次，收入为5000万令吉。根
据运营和维修（O&M）成本的最新预
测，2027年的成本为3200万令吉，2032
年的成本为4000万令吉。运营第一年的
赤字估计是1100万令吉，并有望在运营
的第五年及以后获得盈余。

包括铁路服务的公共交通都是公共服
务，其资本支出（Capital expenditure）
应由政府所承担。各发达城市中的可持
续公共交通实施具有推拉因素（pull and 

push factors）， 包括私家车
价 格 和 第 一

和 最 后 一
里 连 接

（first 
a n d 
l a s t 

mi l e）。伦敦地铁就是个例子，该系
统已被使用了150年，至今仍由政府资
助。

槟岛南部填海计划（PSR）
槟岛南部填海计划是为未来50年做

准备的转型计划。一个地点的吸引力将
决定其人口增长。在1970年代，槟城人
口为77万6000人，而今已达到177万人
口，在50年间增长了128%。

槟州需要高效的交通基础设施，但槟
城的土地银行（Land bank）并不足以
供后代使用，槟州政府需谋划未来，确
保槟城未来的可持续发展。

上述计划形成的强大国际服务和制造
中心，将提供30万个新工作机会，加强
槟城经济。通过这项项目，预计将提高
新领域的投资，实现让人民可生活在拥
有清洁、绿意、安全、综合交通网络、
教育与就业机会环境的梦想。
水上的士服务

槟州政府已开始进行研究水上的士的
可行性。州政府希望改善渡轮服务，并
推介水上的士服务。水上的士服务的建
议也囊括在槟州交通大蓝图。
亚依淡衔接敦林苍祐大道工程
（第2配套）

 槟州政府欢迎有关在第2配套大道增
设脚车道的建议，但基于安全问题，被
认为不适合执行。这是因为第二配套衔
接了敦林苍祐和天德园大道这两条主要
道路，而这两个大道并不具备供骑士专
用的脚车道，加上其高交通流量，并不
适合开辟专用脚车道。
升旗山酒店发展

槟州政府计划打造优质的旅游产品以
及有利的环境，以提高舒适度及吸引更
多国内外游客前往升旗山。但州政府也
意识到，升旗山上的动植物是有必要受
到保护的。

 州政府将通过征求计划书（RFP），
以发展低密度、环境友好的精品酒店概
念，重新探讨升旗山上所有的别墅发展
概念。
公共服务规模

目前，槟州秘书处的数据显示，政
府机构共有3680个职位。其中，

已 填 补 了 3 4 5 1 个 职 位 ， 仍 有
229个空缺。至于州级法定机
构 ， 总 数 为 4 8 3 个 职 位 ， 其
中401个已被填补，尚有82个

空缺。至于地方政府，总
共有5341个职位，当中
4694个空缺已被填补，
尚 有 6 4 7 个 空 缺 。 如 此
一来，9504个工作岗位
中，8546个工作岗位已

被填补（90%）。

第14届第2季第2次州议会圆满结束

首长：节省行政开销  
确保分配预算充份利用

 第14届第2季第2次槟州立
法议会结束前，槟首长曹
观友、议长拿督刘子健及
国州议员大合照留念。
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槟 州 工 程 、 基 设 与 治 水 事 务 委 员 会 主 席 再 里 尔
说，10月杪，因每年季候风所带来异常的降雨量，导
致槟州多处发生闪电水灾。比如，根据降雨量数据显
示，重灾区所面对的每小时降雨量为100至200毫米。
其实，每小时60毫米的降雨量，已被断定是大雨，更
足以造成闪电水灾。

其实，高度的降雨量也与屠妖节周末所发生的涨潮
现象有关。槟州为沿海州属，在下大雨又刚好遇到涨
潮，会导致洪水泛滥，雨水无法排入大海。
年均降雨量增加六倍

另一个导致近年降雨量异常高的原因是气候转变。
根据数据显示，1990年至今，槟州每小时降雨量增

加六倍，即从原本的31毫米，增加至目前的180毫米。
槟州现有的排水系统已不能符合如此高涨的降雨

量。为此，槟州政府已进行5县排水渠大蓝图。
是项大蓝图是采用水利灌溉部的《城市雨水管理手

册》为可持续性指南。
为了应对不断增加的高降雨量，槟州政府已透过由

发展商缴付的治水献金，于州内进行大资金的防洪计
划，包括于2013年，槟州进行了总额1亿5500万令吉的
369项计划。同时，槟岛市政厅也进行了37项治水计
划，耗资近4300万令吉。

更重要的是，槟州政府也在2017年大水灾之后，批
准了总额1亿5000万令吉的8个“高影响计划”，其中6个
计划已在进行中，及另2项计划则在招标阶段。尽管这
些“高影响计划”旨在缓解许多关键地区的治水问题，
但这些计划是必须在竣工后，才能发挥作用，而大部
分的计划是定在明年开始。

除了州政府的计划，中央政府于去年也批准了5项，
估计2亿令吉的治水计划，包括期待已久的双溪槟榔治
水计划。未来，估计中央政府还会批准更多的计划。
在2018年以前，槟州治水计划，都难被中央政府批
准。

总括而言，自2013年，槟州政府与中央政府所批准
的治水计划，总计约5亿5000万令吉。

 
虚伪的声音

非常不幸的是，一些来自在野党的声音指槟州政府
什么都不做，更指治水计划为“失败”的计划。

这些言论根本毫无根据，更显示出他们虚伪的一
面。再说，当他们大权在握时，他们否定了槟州许多
治水计划，而双溪槟榔治水计划就是最好的例子。该
计划在90年代中期完成后，就不再拥有后续的任何工
程了。

于去年，中央政府易权后，我到布城拜会财政部长
林冠英，当下他也答应即批准1亿5000万令吉的双溪槟
榔治水计划。目前，双溪槟榔治水计划已来到公开招
标顾问公司，及设计阶段，工程预测会在2020年尾或
2021年初开始。

马来文有句话说：“自己对天空吐痰，最终却吐中自
己的脸”。希盟槟州政府与中央政府都没兴趣在“互相
指责”，我们只要认真的解决治水问题。自2013年，槟
州政府实施了总额约5亿5000万令吉的治水计划，是个
显而易见的承诺。

巴当拉浪区州议员章瑛建议，州政府未来在发展任
何地区前，应先视察该区的流水系统、雨水量等，以
确保新的住宅不会面对水灾来袭，同时保证水灾情况
不会持续恶化。

她是在日前召开记者会，更新大山脚巴当拉浪区治
水工程进展时，如是指出。

她说，水灾的发生极有可能是发展所带来的后果，
比如柏迈再也（Permai Jaya）的发展项目。

她表示，槟州政府从2013年至2019年总共花费了50亿
令吉在治水项目上，且每次的行政会议里，治水课题
是必然会提到的事项。

“可见，除了交通大蓝图外，治水课题也是州政府最
重要的关注事项之一。”

巴当拉浪区进行3治水项目
也是槟州行政议员的她指出，目前巴当拉浪区有3个

治水项目进行中，其中为第四渠道（Parit 4）、峇东拉
哇 (Permatang Rawa)和古鲁花园（Taman Guru），这
些工程是由槟州水利灌溉局负责。

她说，由威省市政厅的负责的治水工程则位于登比
盖路（Jalan Tembikai），有关当局将在该路段放置水
泵，预计在今年12月完工，共耗费约16万4000令吉。

至于南美园丁卡宾再 8及10（Tingkat Binjai 8 & 10）
地区亦即将放置水泵，但目前尚未动工。以上工程则
预计将耗费近4万令吉。

她说，南美园丁卡宾再8及10是水患黑区，尤其在
2017年11月，该地区的水灾最为严重。因此，她冀望上
述问题可以尽快得到解决。
州政府各角度探讨水灾问题

此外，槟州水利灌溉局在11月11日呈交柏迈再也区
的治水工程计划书，有关当局将视情况决议是否在该
地区放置水泵。

章瑛也建议，有关当局重新审视当地建蓄水池应当
加深与否，以增加存水量。然而，也有工程师认为持
续加深未必是方法，因为蓄水池不能挖掘太深。

因此，她强调，州政府将从各个角度探讨水灾问
题，以确保不恶化水灾问题及减少水灾问题。
百利镇水患日趋严重

“最近我们发现大山脚百利镇（Kota Permai）的水患

问题比之前严重，今年已经发生水灾2至3次。”
她认为，这是基于该地区上游基浪乌米河（Sungai 

Kilang Ubi）水位高涨而导致，这也是导致柏迈再也区
发生水灾的原因。

但她也强调，槟州水利灌溉局已在今年6月挖深了基
浪乌米河。
纳沙鲁:巴里西治水工程完成45%

槟州水利灌溉局工程师莫哈末纳沙鲁表示，第四渠
道的治水工程包括加深及加宽河道，目前工程已完成
将近45%，预计将在明年3月竣工。

另外，他也说峇东拉哇的治水工程耗费将近2860
万，主要也是扩大及加深河道。

“然而，槟州政府面对一项难题，这是因为在扩大该
地段的河道时，需要使用旁侧的私人土地。若向私人
征地，政府则将花费5000万，这项费用将会高过整个治
水工程费用。”

他表示，有关当局不排除重新撤换设计图以减低开
销。

他也提及，1个月的雨量大约为170毫米，但在过去
的21至27日内，峇东拉哇的雨量却高达526毫米、柔府
河（Sungai Juru）一带雨量为412毫米、而马章武莫雨
量为700毫米。 
陈润辉：武吉敏惹路段重新铺路

威省市议员陈润辉指出，大山脚国会议员沈志强已
拨出2万令吉，以在南美园丁卡宾再8及10地区建80尺的
地下沟，以便把水排到南美园第三期（Fasa 3）。

他也提及，在11月1日及2日，大山脚武吉敏惹 (Bukit 
Minyak) 路段将封路，因为威省市政厅将在该处长达
600米的路段重新铺路。

他表示，这是因为该路的地基因雨水渗入，而必须
重修，另外有关当局也为了避免该地段的路洞，在雨
天必须一补再补，才作此决定。

应对不断增加的高降雨量  
再里尔：槟政府积极实施防洪计划

避免新住宅区水灾来袭
章瑛：发展前先视察地区流水系统

章瑛率领官员巡视大山脚巴当拉浪区治水工程。  

以下为降雨量图表：
 
年份	 每小时年度降雨量（毫米）

1990 – 1999 31
2000 – 2009 146
2010 – 2018 180
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槟 州 青 年 及 体 育 行 政 议 员 孙 意 志 表
示 ， 青 年 议 会 将 从 明 年 开 始 ， 一 年 进 行
两次。

他 说 ， 从 明 年 开 始 ， 槟 城 青 年 发 展 机
构 将 和 议 长 办 公 室 合 作 ， 进 行 两 次 的 青
年 议 会 ， 即 在 每 一 次 的 槟 州 立 法 议 会 召
开前。

他 出 席 在 威 省 市 政 厅 举 行 的 青 年 议 会
时 这 麽 表 示 。 这 项 青 年 议 会 共 吸 引 2 1 名
青 年 参 加 ， 并 辩 论 了 两 项 议 案 ， 包 括 市
议员及乡村社区管理理事会(MPKK)落实
3 0 % 青 年 的 固 打 制 ， 以 及 拟 定 政 策 处 理
青年因吸毒而辍学的问题。

他 表 示 ， 他 将 会 把 青 年 们 的 意 见 带 进
州 议 会 ， 提 出 青 年 们 在 青 年 议 会 裡 表 达

的声音。
“青年议会符合槟州2030愿景，提高青

年 ， 女 性 及 乐 龄 人 士 在 社 会 发 展 建 设 中
的参与度。”
议长：探讨办女性议会

于 此 同 时 ， 槟 州 立 法 议 会 议 长 拿 督 刘
子 健 指 出 ， 他 将 和 槟 州 妇 女 发 展 机 构 进
一步探讨，从明年开始主办女性议会。

“ 我 建 议 这 项 女 性 议 会 在 明 年 4 月 举
行 ， 由 槟 州 议 会 办 公 室 和 槟 州 妇 女 发 展
机构联办。

他 表 示 ， 希 望 通 过 女 性 议 会 ， 加 强 槟
州 民 主 意 识 ， 鼓 励 女 性 参 与 政 治 ， 表 达
她们对于社会发展的看法。

为南部填海计划
制定检查清单
首长邀全民监督
发展进度

首长邀全民监督 
南部填海计划发
展进度。  

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 说 ， 州 政 府 未 来 会 在 南 部
填 海 计 划 中 必 须 遵 守 的 7 2 项 条 件 制 定 “ 检 查 清 单 ”
（checklist)，让全民一同监督计划的发展进度。

他是在第14届第二季第二次槟州立法会议口头询
问关节上，回应槟州反对党领袖莫哈末尤索夫询问
时，如此表示。

“我们可以制定一个好像竞选宣言中已经实现的清
单，让人民或相关单位可以时刻了解与检查计划的
最新进度，一同来监督。”

他说，槟岛南部填海计划（PSR）环境影响评估

报告（EIA）已获环境局附带72项条件的批准，州
政府必须确保完全遵守这72个条件后，工程才会开
始。

针对莫哈末尤索夫口头询问为何没向公众公开这
7 2 项 条 件 ， 曹 观 友 回 应 时 表 示 ， 槟 州 政 府 已 于 7 月
16号的记者会上，公布槟岛南部填海计划中72个条
件，而槟州环境局或国家环境局将会进行监督。

“除了72个条件，州政府还必须遵守环境管理计划
（EMP）、以及其他条件包括水质、空气及声音污
染等方面的因素。”

莫哈末尤索夫也询及，这项计划是否还有探讨的
空间，对此，曹观友表示，每个计划都会带来正面
与负面的影响，而槟岛南部填海计划，是为槟州未
来50年工业和经济发展带来可持续性的发展，但该
计划所带来的则是生态环境及渔民生活的影响。

“ 这 情 况 与 在 槟 州 大 会 堂 进 行 州 议 会 一 样 ， 也 带
来好处和坏处，好处是我们享有更大的议会空间，
但坏处则是别的单位在这段时间无法使用槟州大会
堂，因此凡事都有正反面，必须全面的看待每个发
展计划。”

记载开销及收入
曹观友指示州财政局
设首长机构独立账簿

槟 州 首 席 部 长 曹 观 友 说 ， 本 身 已 指 示 槟 州 财 政 局 为 槟 州 首 长 机 构
（CMI）机构成立一个独立的账簿，以记载该机构所有开销及收入。

他今日在州议会口头询问环节时说，首长机构名声虽然听起来好像
很“强大”，然而该机构在实际运作上，必须经过行政议会才能作出最终
决定。

另外，针对峇六拜州议员阿斯洛提问槟首长机构资产处理方式时，曹
观友表示，槟首长机构在2016年至2018年间，共获取1亿7760万9071令吉
的收入，其中2018年的收入多达1亿3492万6064令吉25仙。

他说，槟首长机构在2016年的收入为3236万5522令吉25仙，以及2017
年1031万7484令吉50仙。

“首长机构在槟州5县的房地资产共84个单位，其中槟岛东北县有44
个、西南县5个、威北20个、威中11个，以及威南4个。”

另外，针对马章武莫州议员李凯伦询及为何2020年槟州财政预算案内
没有列明首长机构、槟州发展机构的收入详情，仅记录了州政府属下机
构收入。

对此，曹观友则表示，首长机构收入是直接纳入州财政局，并无独立
户口，因此无法列明收入。

“我已经要求财政局设立独立账户，以记录首长机构的收入与开销。”

青年议会明年进行两次   
孙意志允把意见带入州议会

刘子健、孙意志及青年议员在活动上轻松交流。
  

青年议会将从明年开始，一年进行两次。  



9要闻 92019年11月16日—30日

第14届第2季第2次槟州立法议会 
议员抓紧时机 反映民声

第 1 4 届 第 2 季 第 2 次 槟
州立法议会于11月1日召
开 ， 并 由 槟 州 首 席 部 长
曹 观 友 提 呈 2 0 2 0 年 槟 州
财政预算案掀开序幕。

州 议 会 开 幕 后 于 1 1 月
4 日 继 续 进 行 为 期 5 天 的
会 议 ， 一 众 议 员 捉 紧 这
时 刻 ， 针 对 各 项 课 题 进
行 书 面 和 口 头 询 问 ， 反
映 民 声 之 余 ， 也 监 督 州
政 府 各 部 门 的 运 作 及 计
划。

尽 管 州 议 会 氛 围 严
肃 ， 但 一 众 议 员 们 不 忘
在 空 档 时 间 ， 到 议 会 厅
外 与 同 僚 寒 暄 ， 了 解 彼
此 进 展 的 同 时 ， 也 与 媒
体们轻松交流。
财政部长兼阿逸布爹区州
议员林冠英（左3）出席第
14届第2季第2次槟州立法
议会。

1 . 行 政 议 员 再 里 尔 
（左）柱着拐杖出席州
议会，旁为祖基菲里。
2. 直落巴巷区州议员祖
基菲里在休会期间到饭
厅与媒体交流。
3. 斯里德里玛区州议员
瑟丽娜在媒体室接受记
者访问。 
4.伊党本那牙区州议员
莫哈末尤斯尼在会议厅
外接受媒体访问。
5. 武吉淡汶区州议员吴
俊益（左）与行政议员
佳日星抵达槟州大会堂
出席州议会。

3名后座议员因不满提问答复不完整而召开记者会，右起为王耶
宗、王丽丽和黄顺祥。

1

2
3

5

4

议员们在休会期间步出礼堂。
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槟州首席部长曹观友在第14届第2季第2次槟州立法
议会提呈2020年槟州财政预算案，他指出，此财案建
立在《槟城2030》愿景的基础上，并依据第14届全国
大选的竞选宣言，延续州发展议程和人民福祉。

作 为 一 个 慈 善 州 ， 槟 州 政 府 极 关 注 人 民 ， 尤
其 是 弱 势 族 群 的 福 利 ， 2 0 2 0 财 案 下 ， 援 助 金 计 划
（iSejahtera）将继续进行，并将为此拨款5000万令
吉。为了回馈乐龄人士，州政府欣然宣布乐龄回馈金
从130令吉提高到150令吉，估计将让17万8000名乐龄
人士受益。

州政府也关注残疾人（OKU）的福利，并将130令
吉年度援助金增加到150令吉，受惠者约1万人。

在人民关心的治水政策，槟州政府通过水利灌溉局
（JPS）积极确保8项从2018年开始动工，总值1亿5000
万令吉的高影响治水工程，可在2020年及2021年全面
完工。

州政府感谢联邦政府拨款予两项治水计划，即耗资
769万令吉，预计将在2021年完成的公巴治水计划，及
耗资1亿5000万令吉，现已开始进行详细设计工作阶段
的双槟榔溪河治水计划。联邦政府也通过第十一大马
计划下的第3转动计划（2018）（Rolling Plan），拨
款给3项治水计划，即位于西南县，耗资800万令吉的
直落巴巷/双溪槟榔治水计划、耗资1000万令吉的本
洛乌卑/双溪武隆治水计划以及，耗资1650万令吉的威
南双溪格吉治水计划。这些项目都将在2020年开始动
工。

为确保槟州政府的排水系统得到提升，并妥善处
理水患问题，州政府在2020年将为此拨款1亿453万令
吉。

此外，有关2020年财政赤字达2亿7350万令吉，曹观
友说，2020年的财政赤字相较2019年的3亿9569万令吉
赤字，减少了30.88%。

“这是因为2020年的行政开销为7亿9265万7880令
吉，预计收入是5亿1916万2400令吉。”

他说，基于以上收支预测，2020年槟州财政预算案
将会是2亿7350万令吉的赤字预算。

2020年槟州财政预算案的行政开销为7亿9266万令
吉，相较于2019年的9亿119万令吉，减少了1亿853万
令吉或12.04%。

行政开销缩减的主因在于，相较2019年将2亿3000
万令吉转至州发展基金，州政府在2020年只预算将1亿
5000万令吉贡献至州发展基金。

州政府是基于槟州发展机构（PDC）和槟州供水机
构（PBAPP）将在2020年向州政府偿还贷款，而减少
州发展基金的贡献数额。

“我强调，贡献数额的减少将不会影响到原定在2020
年展开的发展项目。”

2020年财政预算案发展开销是2亿6934万2475令吉。

主题1：增宜居度，提
高生活品质

增加可负担房屋的供应
槟州政府已在东北县日落洞

地区鉴定了一个地点，推行人
民组屋（PPR）出租计划。联邦
政府计划以征求计划书（RFP）
的方式来实行此计划，房屋价
格将介于9万令吉至30万令吉之
间。通过《槟城2030》愿景中
的多元性房屋发展策略，州政
府制定了各式人民组屋单位，
如以微型公寓概念（Konsep 
Studio Mikro Unit）的单人套
房（Single Transit Unit）和青
年套房（Youth Transit Unit）
。 此 外 , 人 民 组 屋 里 的 家 庭 单
位也将获得改善，以共居概念
（Konsep co-living）提供拥有两
间住卧室的居住单位，以方便
照顾父母。

除此以外，槟州政府将继续
与国家银行（BNM）商讨，建
议他们放宽房屋贷款的申请条
件，以协助人民拥有房屋。这
是因为槟城人民面临房屋贷款
拒绝率偏高的问题，甚至突破
70%，尽管有关可负担房屋是由
州政府所建。为了实现“居者有
其屋”愿景，州政府将如《槟城
2030》阐明的，提供1000间先租
后售单位。

除了建造新房屋，槟州政府
也从未忽略过维持现有公共房
屋计划的责任。从2008年至2019
年，州政府共耗资1亿7650万令
吉在槟城5个县属实施公共房屋
维修计划，而2020年则批准了
1360万令吉来实施该计划。此
外，州政府通过房屋维修基金
（TPM80）协助州内廉价及中

廉价房屋的维修计划，自2013
年以来共批准了362个维修计
划，涉及款项3120万令吉。在
2020年，州政府也将会拨出680
万令吉予该基金。

人民繁荣与健康
槟城无烟城计划的范围将在

2020年，在槟城全部县属进一
步被扩大。为此，州政府将会
拨出25万令吉（每年5万令吉）
展开为期5年的禁烟宣导活动，
相关活动从2020年开始举行。

为了表示对女性的感恩及关
怀，槟州政府与国家人口及家
庭发展局（LPPKN）所推展的
免费的乳房X光造影检查计划
（Program Mammo-Penang）将
会继续实行。州政府将在2020
年拨出88万6000令吉予此计划。
人民福利

作为一个慈善州，槟州政府
极关注人民，尤其是弱势族群
的福利。2020年，援助金计划
（iSejahtera）将继续进行，并

将为此拨款5000万令吉。为了
回馈乐龄人士，州政府欣然宣
布乐龄回馈金从130令吉提高到
150令吉。此计划估计将让17万
8000名乐龄人士受益，涉及款
项为2670万令吉，比今年增加
356万令吉。州政府也关注残疾
人（OKU）的福利，并将130令
吉年度援助金增加到150令吉，
受惠者约1万人。此计划涉及款
项为150万令吉，相比今年增加
20万令吉。

槟 州 政 府 意 识 到 生 活 成 本
正在上升。为减轻人民负担，
州政府将在2020年耗资1500万
令吉，继续提供免费巴士服务
（CAT）。
体育与休闲

槟 州 政 府 将 在 2 0 2 0 年 拨 款
1005万令吉用于体育发展。2019
年推出的全民体育计划（Sports 
For All）显示州政府致力推动
体育以促进人民福祉的承诺。
该计划在2019年共推出12项运
动，即每月1项运动。这是一

个鼓励人民，特别是被视为体
育接班人的学生参与运动的平
台。

槟州政府一直尝试在州内，
特别是土地有限的市中心地区
增加休闲设施。因此，位于槟
岛东北县Lebuh Sungai Pinang 7
的 Lot 552及 Lot 576州政府地，
将升级为睦邻公园。公园面积
为1万3000平方米，设有各种休
闲设施，包括社区公园、护理
公园、迷你蝴蝶公园、银花园
等等。

主题2：提升经济，
提高家庭收入

33- 虽然槟州的经济表现和
状况是乐观的，但槟州政府相
信数字转型很是重要，以加速
州内经济发展，并提高州内行
业在国际舞台上的竞争力。其
中需要关注的举措包括通过高
质量的投资来增强价值链，同
时促进多样化旅游、农业与制
造业，以及合并新的创意和社
会企业。于加强制造业和共享
服务领域中使用的智能和绿色
技术，也需应用在中小型企业
（IKS）里，因为相比起跨国
公司，中小型企业提高普遍家
庭收入的潜能相对更高。这是
因为在槟州的总体商业项目当

中，有99%为中小型企业。
协助中小型企业

中小型企业在国家经济发展
中也发挥着作用，且是槟州经
济生态系统的

一 部 分 。 州 政 府 通 过 改 进
现有的方案，例如槟州中小型
市 场 咨 询 、 资 源 与 培 训 中 心
（Penang S.M.A.R.T Centre）、
槟州中小型企业中心（Penang 
SME Centre）、及武吉敏惹
和 峇 都 加 湾 的 中 小 型 企 业 村
（Penang SME Villages），确保
此领域持续发展，

槟 州 政 府 也 向 符 合 资 格 在
槟州中小型企业中心和中小型
企业村租赁的本地中小型企业
提供租金津贴。为了减少联合
贸易战对中小型企业的负面影
响，州政府主动与中国国际商
会深圳商会签署了谅解备忘录
（ MO U） ， 促 进 双 方 在 经 济
和技术领域的投资与合作。双
方还致力于建立通信和数据机
制，以交换投资和分析项目的
信息。

改善畜牧业
畜 牧 生 产 总 值 （ N H T ） 从

2017年的8亿4988万令吉，增长
到2018年的9亿3977万令吉，
增幅为10 %。其中，在2018年

2020年财政预算案重点
2020年槟州财政预算案再一次聚焦于《槟城2030》愿景的4大主题，以延续州政府的努力，达致愿

景：

主题1：增宜居度，提高生活品质
主题2：提升经济，提高家庭收入
主题3：赋权予民，提高人民的社会参与度
主题4：投资基建，提高社会抵御和复原能力

乐龄人士回馈金从130令吉提高至150令吉。

曹观友在众议员陪同下，展示2020财政预算案。
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时，鸡肉、鸡蛋和猪肉产品占最大比
率，即90.85%。牛肉、羊肉及乳制品则
占8%或8133万令吉。

随着消费者对肉类、奶和蛋的需求增
加，在2019年和2020年，槟州政府将继
续致力提高畜牧生产总值。 因此，州政
府将改善政策，以进一步提升此行业。

养猪法令已于2016年在槟州立法议会
上通过并在宪报上公布。目前，槟州政
府正在根据该法令制定条规，以简化其
流程。为了让业者有足够时间从开放式
转型至封闭式饲养，州政府将转型期限
从2018年12月31日延长至2019年12月31
日。目前，州政府正在通过兽医局对封
闭式饲养系统的实施进行监测并提供建
议。

家禽法令目前处于草拟最后阶段。目
前的家禽饲养条规维持到2020年8月14
日。养猪法令和家禽法令都遵照良好饲
养作业（GAHP）。

2020年，槟州政府将鼓励商业化畜牧
业，通过改造牲畜系统来提高生产力并
创造高经济回报。州政府拨款298万令吉
给兽医服务局，以改善州畜牧业。

促进旅游业
槟州旅游业在2019年的表现令人瞩

目，槟州国际机场今年首7个月的游客人
次取得9.09%增长率，从2018年的442万
人次增至2019年的482万人次。槟州政府
自2019年初以来，积极增加国际及国内
直航，而促成游客量的增加。

槟州政府正与私人界通过公共、私
人、人民及专家（PPPP）合作模式，发
展峇都丁宜沿海度假村和水疗中心，涉
及投资额为1000万令吉。此具国际水准
项目将提供80间至100间的客房和水疗服
务及海滨旅游设施。州政府对此项目抱
持乐观态度，认为这将促进州旅游业，
同时为当地居民的经济增长做出贡献。

槟州也以生态旅游景点闻名，以升旗
山为例，相比2018年的174万人，2019年
升旗山游客量预计将达到逾190万人。槟
州政府在此感谢联邦政府拨款1亿令吉
在升旗山兴建新缆车，这将推动州内的
旅游经济。此项目仍需进行可行性研究
（feasibility study）和取得有关当局的批
准。2020年，州政府将拨款1540万令吉
以发展升旗山。

总括而言，旅游业在2020年将获得
3580万令吉拨款。州政府也想借此机
会，感谢联邦政府发放旅游税收予各州
政府。2019年，州政府共获得联邦政府
发放1098万令吉的旅游税收。

提升槟州港口设施
槟州政府欢迎联邦政府欲提升槟城码

头的港口吞吐量，从200万TEU（20尺标
准货柜），于2020年提升至232万TEU。
此项目不仅有利于槟州，也将加强马来
西亚和泰国之间的跨境贸易，对国家经

济产生积极影响。

主题3：赋权予民，提高人
民的社会参与度

人力资源不仅是槟州的重要资产，对
于国家发展也极其重要。因此，我们必
须在知识、技能和价值观上给予加强。
州政府延续教育拨款，2020年将拨款增
加至500万令吉，希望协助校方提升学校
的基本设施，让学生在更舒适的环境下
学习。

州政府也将在2020年，继续拨款400万
令吉的高等教育学生援助金，在马来西
亚半岛升学的大专生可获1000令吉的援
助金，在沙巴及砂拉越升学的学生则获
1200令吉的援助金，在技术学院升学的
学生则可获得300令吉援助金。

  
赋权女性

性别包容委员会将在2020年迈入第二
年，各项行动计划的实施旨在确保所有
人都能受惠于政府项目和服务。为了确
保性别包容议程能够持续进行，槟州政
府将在2020年拨款20万令吉推动各项相
关活动。槟州妇女发展机构（PWDC）
也会继续作为执行相关政策的负责机
构，并将获得150万令吉拨款，以进一步
推动妇女、家庭和性别包容议程。

加强基层领导人
为了加强领导，州政府同意乡村社区

管理委员会，可获得与此前乡村暨治安
委员会（JKKK）获得的同等津贴数额。
为此，州政府将在2020年拨款410万令
吉，补贴乡区发展部及房屋和地方政府
部所给差额。

主题4：投资基建，提高社
会抵御和复原能力

设立城市转型中心（UTC）
光大具战略性的位置使得其成为设

立城市转型中心（UTC）的首选。在光
大设立城市转型中心，将吸引更多访客
前来光大以获得相关服务，并成为重振
当地商机的催化剂。初步阶段，在2020
年年中，将有15个政府机构在槟城城市
转型中心开始运作。中心工程预计将耗
资2000万令吉，其中大部分将由槟州发
展机构（PDC）承担，主要用于提升1
楼、2楼和3楼公共区域以及装修2楼和3
楼的办公室，及购买办公室设备。而财
政部则会拨款524万令吉，用以支付特殊
设备。
提升基本设施和道路

全面的社会经济发展与提供高素质和
可持续性的基本设施有着密切关系，当
中包括道路规划与系统化的排水系统。 
为此，州政府致力于为人民和投资者提
供一个良好的环境。2019年，槟州政府
共拨款308万令吉予公共工程局（JKR）

，以在威北落实5项道路计划、威中1项
道路计划，以及威南1项道路计划。至于
2020年，州政府拨款3512万令吉以提升
和兴建道路基设。

为 了 舒 缓 交 通 ， 槟 岛 市 政 厅
（MBPP）也将在2020年拨款3735万令
吉以进行道路建设工程，而威省市政厅
（MBSP）则拨款3621万令吉。
提升公共交通

槟州政府有信心，一个全面与活跃
的交通运输系统，将可促进经济增长
并改善人民的生活水平。因此，州政
府将致力于落实槟州交通发展大蓝图
（PTMP）。目前的焦点项目是峇六拜
轻快铁（BLLRT）以及第一泛岛大道
（PIL 1）。众所周知，第一泛岛大道的
环境评估报告（EIA）已在2019年4月份
获得环境局（JAS）的批准。如今，该项
目正处于详细设计阶段，预料将在2020
年开始动工，并耗时7年完成。一旦第
一泛岛大道完工，它将成为衔接槟岛北
部到南部的替代路线，全程路线仅耗时
20分钟。该大道同时也拥有6个交流道
（interchange）衔接至策略区，即新关
仔角、垄尾、西方路、湖内、敦阿旺医
生路和敦林苍祐医生大道。与此同时，
峇六拜轻快铁正处于符合陆路公共交通
机构（APAD）要求的阶段，以获得交
通部的全面批准。州政府乐观相信该项
目将成为强化公共交通议程的催化剂，
并造福人民和游客。

环境局在2019年6月25日批准了槟岛南
部填海计划（PSR）的环境评估（EIA）
报告，并附上72项条件。州政府将致力
于遵守有关条件，并相信该项目将有
助于促进槟城的经济与发展，直到2050
年。

槟城国际机场（LTAPP）的提升与扩
建计划正处于收集资料作为设计用途的
阶段。此项目已经获得财政部的批准并
将分阶段进行，其中第一阶段的第一期
工程包括每年可容纳1200万人次流量、
第二期则每年可容纳1600万人次流量。
而第二阶段将扩展至可容纳2000万人次
流量的最大容量。为此，马来西亚机场
控股有限公司（MAHB）需要进行空域
研究，以确保可容纳最多2000万人次的
空中交通流量。至于槟城国际机场的多
层停车场已在2018年8月动工，目前已完
成40%。该工程将耗时14个月完成，届
时将有1800个停车格。

同时，州政府也将为槟城水路交通进
行转型，即从原有的渡轮服务转变为更
针对行人的客轮服务（vessel passenger）
，如水上德士或catamaran小游艇。此
计划已在交通部长于8月份的拜访活动
上取得同意，而州政府也期待该计划可
在2020年初开始执行。虽然水上德士即
将推出，但是自1894年以来一直都是槟
城主要标志的渡轮，仍会维持运作部分
服务，继续运送交通工具及作为旅游用
途。

治水计划

槟州政府通过水利灌溉局（JPS）积
极确保8项从2018年开始动工，总值1亿
5000万令吉的高影响治水工程，可在
2020年及2021年全面完工。

在日落洞区的登姑路、日落洞路交界
和苏洛霹雳进行的日落洞河分流治水计
划地底工程，因获得州排水系统献金拨
款而正在进行工程。这项耗资1320万令
吉的工程，预计将在2020年8月完成。

州政府感谢联邦政府拨款予两项治水
计划，即耗资769万令吉，预计将在2021
年完成的公巴治水计划，及耗资1亿5000
万令吉，现已开始进行详细设计工作阶
段的双槟榔溪河治水计划。联邦政府也
通过第十一大马计划下的第3转动计划
（2018）（Rolling Plan），拨款给3项治
水计划，即位于西南县，耗资800万令吉
的直落巴巷/双溪槟榔治水计划、耗资
1000万令吉的本洛乌卑/双溪武隆治水计
划以及，耗资1650万令吉的威南双溪格
吉治水计划。这些项目都将在2020年开
始动工。

槟州政府也通过第十一大马计划下的
第4转动计划（2020年），申请实施耗费
4500万令吉的东北县双溪赖治水计划，
及在槟州，涵盖吉打居林和万拉峇鲁，
展开长期防洪效果研究，估计研究费用
为1000万令吉。

为确保槟州政府的排水系统得到提
升，并妥善处理水患问题，州政府在
2020年将为此拨款1亿453万令吉。

确保供水人民
随着州内人口的增长，槟城每日平

均用水量从2008年的7亿4400万公升增
加到2018年的8亿4000万公升，预计2030
年将增加到14亿8300万公升、2040年增
加到16亿9600万公升，以及2050年的18
亿8400公升。为了确保人民拥有足够的
水源供应，槟州政府透过槟州供水机
构（PBAPP）计划了数项供水计划或项
目，包括霹雳河原水输送计划、第三条
槟州双管海底水管计划、提升所有滤水
站、水池和水泵房、安装新水管、以及
管理非盈利水务。槟州供水机构预计将
在2019年至2021年期间，投入5亿100万
令吉以支持槟城的“不配水“政策。
保护环境迈向绿意州属

槟 州 政 府 目 前 正 处 于 草 拟 槟 城 绿
色议程（2020-2030）（Penang Green 
Agenda）的最后阶段，并将根据联合国
可持续发展目标（UNSDGs）制定可持
续发展策略。

87- 槟州政府的绿色议程包括绿色建筑
指数认证（GBI），而州内许多建筑物
也获得此认证。槟城获得绿色建筑认证
建筑物的总面积为1830万平方尺，排名
全国第3。州政府也将对古迹建筑物进行
此项认证。
公务员削减计划

目前州内的永久性公务员为9504人。
槟州政府放眼在2019年开始，直至2021
年，分阶段削减该数据的5%，即2019年
削减1%、2020和2021年分别再削减2%。
无论如何，公务员削减计划并不包括正
在服务的公务员，但会通过淘汰僵化的
职位、撤销职位临时调动方案及超过2年
未被填满的职位来执行这项计划。
年杪发放教师奖励金

1594名宗教及义务班（KAFA）老
师、275名宗教小学老师、185名宗教中
学老师、583名独中老师和教职员，每人
将获300令吉特别奖励金。另252名诵经
师、宗教私塾及伊斯兰教幼儿园老师将
每人获200令吉特别奖励金，总额为84万
1500令吉。是笔款项也将在2019年12月
发放。

州政府重视性别包容议程。  

州政府2020年拨款1540万令吉发展
升旗山。
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妇女醒觉中心（Women’s Centre for 

Change）今年迈入35周年，是由一群女
性在1985年所成立，多年来积极捍卫女
性权益，并提供心理辅导、法律等方面
援助。

妇女醒觉中心主席萧佩芬接受《珍
珠快讯》专访时指出，很多人都以为该
中心提供的援助，就只是案件发生后援
助受害者，但其实他们的工作也包括探
讨现有的法律是否能够给予妇女、孩童
更周全的保护，在呼吁法律上改革的同
时，也进行一系列预防性质的工作与活
动，提高保护女性、捍卫女性权益的醒
觉。

萧佩芬:陪同受害
者完成法律审讯

她 表 示 ， 该 中 心
相当着重在法律援助
这方面，她解释，很
多时候受害者并不清
楚整个法律程序，而
感到彷徨、孤独及害
怕。

因此，该中心的义工们就会让受害
者了解法律程序、讲解法律所给予的
保障，让受害者了解自己该有的权益等
等，并陪同受害者完成整个法律审讯。

她补充，当一个案件交由法庭来审理
时，并不是一朝一夕就可完成，有的案
件可拖至数年，而该中心的义工就这样
陪着受害者去面对这漫长的审讯，并克
服种种困难。而义工当中，不乏专业的
律师、心理辅导师等等专业人士，因此
绝对可帮助到受害者。

为学生、政府单位办各类讲座
她指出，除了提供受害者有关法律上

的援助，以及心理辅导之外，妇女醒觉
中心也积极的在学校、执法单位、政府
单位举办各类的讲座和说明会。

她说，这些单位包括了警方、医院、
社会福利局，同时也与各区国州议员合
作。

“选择与这些单位合作，主要是确保受
害者能够在第一时间内，获得该有的援
助，以及进行诉讼司法程序，为受害者
讨回公道。”

她透露，警方医院方面也针对这些活
动给予正面的反馈，比如这些单位在面
对受害者的投报时，更懂得顾及受害者
的心理层面和需求，也会以最合适的方
式来提供援助。

有鉴于此，该中心都定时与上述执
法单位进行对话会，除了更了解最新的
案例数据、案例进展，以及更深入探讨
这方面的课题，以寻求杜绝或预防的方
案。

培训老师教学生保护自己
她补充，该中心多年来亦积极在学校

举办”OK Tak OK”说明会，教导学生如
何分辨好与不好的触摸，教导孩子们懂
得保护自己，以及如何在危险情况自救

或寻求协助。
“我们接下来会培训更多的教

师 ， 透 过 教 师 来 教 导 更 多 的 学
生，而不只是单靠妇女醒觉中心
办讲座。”

她 表 示 ， 预 防 胜 于 治 疗 ， 唯
有 透 过 这 些 举 动 ， 提 高 人 们 的
醒 觉 ， 才 能 杜 绝 家 庭 暴 力 、 性
侵犯，甚至是网络暴力的案件发
生。

“同样地，我们也有针对女性所
举办的活动，活动多数是以预防
的方向为前提，毕竟预防胜于治
疗，总好过事件发生了才提供援
助。”

改变思维，勇敢发声
对于数据显示，威省的相关家庭暴

力、性侵犯案例是槟岛的两倍，萧佩芬
表示，这很难解说为何威省的案例会比
槟岛来得多，但很肯定的是，人们已开
始提高了醒觉，也勇敢的对这些犯罪行
为说不，并选择作出投报。

惟，她表示，这是不足够，社会上依
旧有很多受害者因为不敢发声，而让自
己陷在无助又彷徨的黑暗环境，因此她
和中心的意愿和使命就是不断的发放相
关的资讯，到处举办讲座、巡回路演、
醒觉运动等。

她也强调，除了提高醒觉，改变人
们的思维也是重要的一环，尤其性侵个
案里的受害者大部分都认为自己是污秽
的，也害怕别人的异样眼光而不愿意发
声，其实这举动只能让干案者更无法无
天。

大人需立好榜样
她提及，家庭暴力并不只是限于夫妻

之间，还包括整个家庭，即其他成员在
内。

她说，家庭成员之间的沟通很重要，
尤其大人的行为都必须谨慎，因为大人
的举动都会被孩子看在眼里，然后如同
镜子反射般模仿。

她表示，若大人没有给予正确的教导
和榜样，孩子就会受负面影响及根生蒂
固，继而循环般衍生出家庭问题、甚至
是其他的犯罪行为。

需向孩子道明前因后果
她也强调，在教育孩子方面不

能只是一味的说：“不能！”，
反而该让孩子知道一旦做了不
该有的举动后，会产生怎样
的后果，而本身需要负
起怎样的责任？

她举例，若告诉青少
年不要进行性行为，必
须告知如果未成年进行
性行为后，若不小心怀
孕了，少年需面对的问
题，其中包括：是否有
经济能力养育孩子？升
学受影响等等。

“ 同
样 的 ，
叫 孩 子
不 要 夜
归 ， 并
规 定 晚

上10点或11点前要回家，但要告
诉孩子，为何要这么做，而不是
命令式的一味告诉孩子不可以。”

义工通晓多语
对于有民众误解，妇女醒觉中

心是以英文为媒介语，导致不谙
英文的人士不敢登门寻求协助。

萧佩芬强调，该中心拥有通晓
中英巫文的义工、辅导员等，因
此不谙英文，甚至是不懂国文的
人士，都可以获得该有的帮助。

她坦言，虽然该中心以英文为
主的义工居多，但不阻碍该中心
为有需要的人士作出协助。

人民醒觉逐渐提高
她指出，妇女醒觉中心过去多

年来积极推动“停止性暴力”等方
面的醒觉运动，目前总算看到这
方面的醒觉已有提升。 

“就如已迈入第6个年头，于11
月17日在北海拿督哈芝阿末巴达
威礼堂开幕的“橙意槟城”（Penang Goes 
Orange, PGO） 醒觉运动、“我停止对妇
女和孩童使用暴力（VAWC）欢乐行”，
共吸引超过4500人报名参与。

她坦言，举办 这类的活动极
具 挑 战 ， 若
要 达
到这参
与 数 目 是

有难度的。
因此，她欣慰这类醒觉运动已

逐渐让大众接受，甚至愿意参与
活动及担任义工，帮助更多有需
要的人。

州内的学校老师也参与培训，以行动来支持及
宣导正确的资讯，杜绝性侵犯、家庭暴力案件的
发生。  

萧佩芬： 捍卫女性权益不是件简单的任
务，但会坚持到底。

妇女醒觉中心在
各校进行“OK Tak 
OK”说明会，教导孩
童分辨好与不好的触摸，让孩
子们懂得保护自己。

政府医院护士们也积极参
与培训，学习如何照顾遭
家庭暴力的受害者。

报导翁懿娴
摄影受访者提供
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食肆业者请留意！槟岛市政厅从11
月1日开始展开食肆卫生检查行动，并
可对任何卫生不达标的食肆发出关闭
指令。

应民众的投诉及要求，槟岛市政厅
为提升岛内食肆环境卫生水平，于9月
在市政厅月常会议通过，让9位拥有公
共卫生背景的官员有权执行临时关闭
不卫生食肆的行动。

根 据 槟 岛 市 政 厅 的 标 准 作 业 程 序
（SOP），有关官员可以援引1991年槟
岛市政厅食物处理条例第38（1），对
任何符合以下条件的食肆下达临时关
闭指令最多14天：

1. 卫生评估分数少过51%。
2. 有老鼠、蟑螂、苍蝇或任何其

他昆虫的传播痕迹。
3. 该食肆由已被感染者，或食品

及水源传染病的带菌者所管理。

王宇航：市厅官员有权关闭不
达标者

槟岛市政厅卫生及执照小组交替主

席王宇航日前召开记者会
说，上述行动将可确保槟
岛饮食环境达标，提高顾
客饮食信心和舒适度。

他说，市政厅经常接获
民众的投诉及不解，为何
市政厅执法后没有采取关
闭指令，因而认为市政厅
没有严厉执法。

“上述行动也配合槟州
政府盼望在明年达到50%
食肆获得A等级的目标。”

他说，市政厅在2019年上半年，在
公共卫生及执照常务委员会会议中提
出，要求部门探讨“临时关闭不卫生食
肆指令”的可能性。

“在多次包括市政厅公共卫生、执照
组、法律顾问，以及槟州及县属卫生
部的技术会议后，也获得了州卫生局
方面的支持，以共同维护食肆环境卫
生水准。”

在 这 之 前 ， 州 或 县 属 卫 生 局 与 槟
岛市政厅都有个别展开卫生检查行动
以及必要时的联合行动。只是，在过

去，槟岛市政厅若发现有不达卫生标
准的食肆就只能开出罚单，若要进行
临时关闭行动则需要与卫生局联合行
动，由卫生局官员执行临时关闭指令。

“槟岛市政厅在极力争取与探讨后，
如今已可以独立行动，执行临时关闭
指令。州与县属卫生局方面依然会定
期展开突击检查，如今可说是双管齐
下。”

这也意味着，槟岛市政厅与卫生局
从11月开始，将可以同时分别在槟岛不
同的地点展开突击行动，并且给不合
格的食肆下令临时关闭。

王宇航解释，此项临时关闭不卫生
食肆的指令并非要为难业者，而是为
了提升周内的卫生水平。因此，他希
望也者们可以为了广大民众的饮食权
益，为自家饮食中心和餐馆提升整洁
度，亦可赢得时刻的信心和光顾。

王宇航补充，被指令关闭的食肆若
在完成清理工作后可以在被关闭后的
至少3天向槟岛市政厅上诉，要求提前
结束关闭期限，但若当局在检查后发
现该食肆卫生水平依然不理想则可以
延长关闭14天，甚至是取消营业执照，
以及充公物品以作为呈堂证据。

槟岛市政厅耗资120万令吉，引进全马首个意大利技术的无灰尘操作道路清扫
车。

全马首个无灰尘操作清扫车
取代60清道夫工作

一辆清扫车顶60人，5天工作一天完成！
槟岛市政厅耗资120万令吉，引进全马首个意大利技术的无灰

尘操作道路清扫车，让60名清道夫免去冒着车祸危险的打扫工
作。

该清扫车拥有高度效率，只需耗时1天就可以完成5天的扫街
工作。

槟州地方政府事务委员会主席佳日星日前为清扫车主持开幕
时说，该清扫车符合槟州政府的绿意清洁政策，是物有所值的
精明开销。

“地方政府在清洁的工作上，包括购买器材和人力资源，每
年耗资大约1277万令吉。这不是一笔小数目，因此市政厅有必
要探讨如何透过通过采用机械化的方式来实施现代化的清洁措
施。”

他说，随着市政厅引进各种可替代工作的机械，除了有效提
高清洁工作效率之外，长期下来，地方政府也同时得以降低开
销。目前，州政府正考虑为威省市政厅购买1辆类似的清扫车。

这辆清扫车为意大利“扫路宝”（DULEVO）品牌，拥有可承
载达6吨垃圾量的最新科技。该清扫车将取代原有的3辆大型和3
辆迷你型，总共6辆道路清扫车，其中1辆大型车已退役。

佳日星说，该清扫车可取代60名清道夫的工作，所节省下
来的人力资源将转向其他清洁服务或地区，如公共巴
刹、饮食中心和公厕。

他说，该清扫车拥有3.5公尺的移动宽度，可
清扫所经过之处的泥沙，甚至大至最重至10公
斤，或最大至1.3米长的物体。该清扫车时速
为8至10公里，每小时可清扫面积10万5000平
方公尺路面，覆盖范围时现有机械的5倍。

该清扫车也能吸收水灾之后的泥泞，车
上也有强力水笔可清洗路上残留的泥浆。
相对的，其他5辆原有的清扫车并没有过
滤灰尘功能，新清扫车将可改善扫街时灰
尘满天飞的情形，从而确保槟城的清洁卫
生。

出席者包括槟岛市长拿督尤端祥、槟岛
市政厅秘书安南，以及进口商岳康有限公司
董事经理王岳彬等。

槟岛市厅11月起
展开食肆卫生检查

王宇航（中）指出，为确保州内饮食环境达标，槟市厅于11月1日开始展开食肆检查行动。

佳日星（右起）、尤端祥和安南为清扫车主持推介。
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年度盛事2020庚子年槟城
庙会将于明年2月2日（农历
年初九），在槟岛乔治市古
迹区举行，届时预计将吸引
逾20万人参与其盛。

这项由槟州政府支持、槟
州各姓氏宗祠联委会主办、
《传承者》策划及协调的庙
会，将于上述日期下午4时开
始，至晚上11时，带来精彩
节目。

槟 州 首 长 曹 观 友 透 露 ，
有关庙会范围涵盖古迹区12
条街道，涉及23家会馆和宗
祠，14个舞台和逾百家古迹
区 以 外 的 宗 祠 会 馆 和 文 化
单位积极参与，阵容堪称强
大。

他认为，是项活动不仅能让民众和
游客带来欢乐，它同时也是一项文化传
承，通过这些活动的展出，能够让与会
者更加了解华裔的各项文化。

他也表示，是项庙会已经成为槟城
其中一项标志性活动，而州政府也把有
关庙会列入旅游日历中，协助推广这项
文化活动，让更多人认识槟州的文化特
色。

另外，首长指出，州政府将会全力
支持类似的活动，其中包括拨款协助庙
会经费。他也呼吁私人界给予协助和赞
助，让庙会办得更有声有色。

叶谋通吁私人界赞助
槟州各姓氏宗联委主席拿督叶谋通表

示，是项活动已经不是一天的盛事，而
是一项长久的文化传承工作。

他表示，该庙会耗费至少10个月筹备
时间，今年的志工更超过2000人，通过
筹备这些活动，除了能够把文化精髓介
绍给与会者，志工在筹备过程中，也会
接触更多文化讯息，从而培养出传承文
化的先锋。

他也希望通过活动，收集到华裔先贤
的史实，并且记录下来呈现给后辈，让
先贤的精神永远传承下去。

是项活动预计耗费80万令吉，因此，
当局也欢迎私人界赞助和支持。

若 有 民 间 或 个 人 想 要 在 庙 会 设 立
摊 位 或 表 演 ， 可 以 联 系 总 策 划 朱 文 强
0124387796,或搜索面子书pgcny。
槟圣诞节庆典12月陆续进行	 

另一方面，曹观友也宣布，槟州政府
今年再度与大马基督教联合会举办槟州
圣诞节庆典，主题为“爱、喜悦与安乐”。

慈善表演为孤儿送暖	 
他说，这项庆典的首个项

目为“许一个愿望”，即祝福贫
穷及需要协助的一群，尤其是
孤儿。第二个项目为圣诞节慈
善表演，州内所有教堂将合作
呈献表演，将于12月1日在槟
城卫理国际学校内举行，入
门票为10令吉，所得将悉数充
作“许一个愿望”的基金。
旧关仔角迎来圣诞市场		

此外，圣诞市场将于12月6
日至8日在旧关仔角举行，时
间为下午5时至晚上11时，参与的摊格多
达40档。最后一个项目将于12月8日在旧
关仔角举行，一棵以再循环物品组装而
成的8公尺高圣诞树将亮起灯，当晚也有
舞台表演，圣诞颂歌及分发礼物给“许一

个愿望”的受惠者。
出席新闻发布会者有马来西亚基督

联 合 总 会 长 庄 益 海 牧 师 、 槟 州 行 政 议
员 章 瑛 、 杨 顺 兴 、 光 大 区 州 议 员 郑 来
兴、IJM置地北马区高级总经理拿督杜
进良等。

庚子年槟城庙会年初九举行
首长：州政府全力助推

吴俊益（右）为敬群华小全自动化鱼菜共生系统主持开幕。

敬群华小创三壮举
吴俊益：组织新陈代谢带来成果

创客实验室、智慧课堂与全自动化鱼
菜共生系统连创三壮举，武吉淡汶敬群
小学领先威南县各源流学校！

武吉淡汶区州议员吴俊益日前在开幕
仪式上说，在迎合工业4.0的时代，学校
的教学方式也必须迈向4.0，才能了迎合
社会的需求，而不仅仅是局限在课本或
教育部所拟定的课程纲要而已。

“槟州发展机构和投资槟城在选择投
资家时，也以高科技工业为主。因此，
峇都加湾工业投资者都属于4.0高科技工
业。”

他认为毗邻的敬群小学可善用这方面
的便利，让学生参观这些工业，以便能
更早认识高科技领域。

“州政府成立的槟城科学圈就是一个能
让中小学生有机会接触科学、科技、工
艺及工程领域的平台。因此，校方明年
起会让五、六学生及老师亲临参观相关
工厂，让学生能在课本、多媒体教学、
创客实验室及实地考察工厂，深入瞭解
相关领域。”

吴 俊 益 也 说 ， 一 个 组 织 的 阵 容 有 新
陈代谢才会有改革，尤其是学校，唯有

在不同领域的人才领导下，才会有新的
突破及改变。而敬群家协领导层在轮替
下，都对校园产生不同层次的帮助，包
括成就今天的创举，创客实验室（Maker 
Lab）。

州政府推展创客实验室
他 提 到 ， 州 政 府 也 推 展 着 创 客 实 验

室，目前有32间学校申请。只是，在开
放申请后，敬群家协率先在3周内花费
5万令吉设立自行创立了设立创客实验
室，并已启用学习。

他相信该创客实验室能让小学从小接
触科学、数学、工艺的结合体学习，以
让他们对科技产生兴趣。

他 也 说 ， 在 他 担 任 该 校 家 协 主 席 期
间曾发现校内有学生对课本无兴趣，不
过在其他科技方面却有浓厚兴趣。因此
他相信，创客实验室及槟城科学圈的成
立，都可以帮助到这些学生。

出席包括陈楚汉校长、董事长拿督陈
建宝、副董事长拿督吴清良、家协主席
罗竣传、校友会会长林明花和董事王帝
璋等。

章瑛（左七起）、曹观友、叶谋通、杨顺兴、郑来兴及庙会筹委为庙会活动造势。

主题为“爱、喜悦与安乐”的槟州圣诞节庆典将于
12月1日至8日期间进行。
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每 个 月 推 广 不 同 体 育 项 目 的 “
全民体育动起来”（Sukan Untuk 
Semua），将于11月23日至24日，
中午12点至晚上7点30分，在1st 
Avenue 广场举行柔道活动，民众
将有机会免费接触这项运动，并可
观赏国手级运动员呈献高水准示
范。

槟州青年体育委员会主席孙意
志在新闻发布会上说，上述活动并
不是要办比赛，而是要让更多人认
识柔道、接触柔道、加入柔道。

“柔道在槟城并不普遍，全槟只
有5所学校（槟岛4所，威省1所）
设柔道学会，所以我们要推广，特
别是希望学生和女性朋友学习。学
习柔道可强身健体，也可防身，好
处多多。”

“当天活动包括柔道讲座与示范
会、即将参加2019菲律宾东运会的

国手示范、女性自卫示范等。”
“我们也欢迎学校代表来观摩，

最好是校长或老师与学生前来，如
果有兴趣的话，我们可安排协助学
校成立学会，让学生锻炼身体及栽
培人才。”

“有潜质者，有可能获派日本学
习，因为我们已和日本方面签署备
忘录，互派选手交流与学习。”

孙意志表示，槟州称得上是柔
道强州，目前国家队有30%成员来
自槟城，所以槟城的确是学习柔道
的好地方。

出席记者会者包括亚依淡区州
议员黄顺祥、峇都兰樟区州议员
王耶宗、槟州柔道协会副会长邱武
毅、柔道国州手陈可仪、梁爱莎、
吕启民等。

欲 知 详 情 可 联 系 ： 邱 武 毅
（Justin Khoo）016-4219009。

“长沙、泉州、槟城”顺利首航
杨顺兴：马中关系写新篇章

由中国青岛航空股份有限公司执飞，空客A320NEO承载的“
长沙、泉州、槟城”航班今日顺利完成首航抵达槟城，未来每
周二和周六都有航班往返三地，促进三地的旅游发展。

该航线是由中国青岛航空股份有限公司与鸿城（广州）国际
航空运输有限公司合作推介。

“长沙、泉州至槟城”航线的起飞时间是上午8时55分，抵达
时间时下午3时50分，而槟城飞泉州至长沙的起飞时间是下午4
时50分，抵达时间则是晚上11时30分，每周二及六皆有航班。

槟城旅游、艺术、文化与遗产委员会主席杨顺兴在首航礼上
说，恰逢今年马中建交45周年，今日由中国青岛航空股份有限
公司执飞的“长沙-泉州-槟城”首航，可说是为两国友好关系的
全新篇章。
周二周六固定飞行

他说，“长沙-泉州-槟城”航线为常年正班定期航班，每星期
二及星期六固定飞行，相信此条航线的开通将会加深及促进两
国三地之前政府、企业、民间和个人之前的往来。

他也强调，槟城是个反映东西方独特情怀的大都会，且有“
印度洋绿宝石”之称，不仅以多元文化和谐发展著称，也以“电
子制造业基地”、“东方矽谷”等称号享誉全球。

“槟城的经济是以贸易、工业、旅游业及农业相混合的经济
体，旅游方面除了古迹游、探索美食及海滩，另外还有生态旅
游、展览与会议、购物及医疗旅游。”

他说，早在15世纪槟榔屿就已经和中国通商，因此对中国游
客而言，在槟城旅游绝对会有宾至如归的感觉。
青岛航空盼连接更多东南亚城市

青岛航空股份有限公司营销委员会副总经理梁正说，该公司
的目标是希望未来能连接更多东南亚城市及地区，成为连接本
区域的纽带。

“透过今日的航班，相信可加强中国与马来西亚之间的联
系，而公司未来也会开拓更多航班。”

他说，每趟航班可承载170名乘客，来回航班共可承载300多
名乘客，而今日首航则有42名乘客抵槟。

欲知更多详情可浏览青岛航空公司官网站www.qdairlines.
com。

与会者包括槟城环球旅游机构首席执行员黄茁员、马来西亚
华人旅游业公会总会长拿督陈三顺、POS Aviation公司首席执
行员胡锦荣、马来西亚机场航空营销部总经理莫哈末沙拉巫汀
以及鸿城（广州）国际航空运输有限公司董事长李成新。

“全民体育动起来” 
孙意志：欢迎学柔道强身健体

孙意志、黄顺祥、王耶宗、邱武毅、陈可仪、梁爱莎、吕启民等，欢迎民众前来1st Avenue
广场体验柔道。  

“长沙、泉州、槟城” 首航班机抵达槟城时，获得喷水式欢迎。

梁正(左)赠送纪念品予杨顺兴。
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曹观友主持切蛋糕，庆祝希尔顿逸林酒店成
立一周年。  

捍卫癌症病患者临终前尊严
及人权，全马首家入住式临终
关怀院建新楼。

升旗山国会议员黄汉伟拨出
2万令吉予净莲慈悲院，并在
今日于新院颁发模拟支票予院
长，以资助慈悲院。

在 记 者 会 上 他 忆 及 ， 早 前
自己仍是槟州策划理事会一员
时，曾与净莲慈悲院结缘，帮
助该院与槟岛市政厅沟通及上
诉，以豁免净莲花慈悲院从商

 

业 单 位 转 换 为 慈 善 机 构 的 费
用。

“ 当 时 市 政 厅 向 净 莲 慈 悲
院 征 收 几 百 万 令 吉 的 发 展 费
（Development Charge），但
实 际 上 净 莲 慈 悲 院 并 非 商 业
单 位 ， 而 是 非 营 利 的 慈 善 机
构。”

他 说 ， 当 他 知 悉 此 消 息 后
便带入在州策划理事会会议中
展开讨论，时任槟州首长，也
是现任财政部部长林冠英知晓

后，嘱咐他帮助净莲慈悲院解
决上述问题。

黄汉伟表示，当时他进行许
多研究、并助净莲慈悲院草拟
信件并与市政厅沟通，冀望可
以豁免上述的庞大费用。

他强调，净莲慈悲院是临终
关怀中心，对癌症末期病患者
提供免费的医疗照顾及服务。

“他们不只没有收入，还得
筹钱来照顾病人。”他在记者
会上如是表示，亦笑言所幸市
政厅最终豁免了那笔庞大数额
的发展费。

黄汉伟也呼吁政府部门可以
提供特别优惠计算予净莲慈悲
院，因为该院并非商业中心，
也亦非住宅区，而是慈善机构
并冀望各部门以相对低的价格
向该院征收费用。

觉莲：年杪迁入新院
净 莲 慈 悲 院 院 长 觉 莲 法 师

说，净莲慈悲院如今兴建新的
建筑总共花费了1千万令吉，
这笔高昂的费用并不包括安装
慈悲院的设施。

因此，她欢迎各界人士对于
该院的捐款。

“ 我 们 用 了 5 年 来 筹 办 兴 建
新的慈悲院，并从去年开始施
工。”她在记者会如是表示。

她表示，净莲慈悲院新建筑
在5月已获得入伙准证（OC）
， 惟 目 前 仍 需 等 卫 生 部 的 准
证，因为新建筑仍有一些部分
需要装修，并表示将会在今年
12月27日从旧院搬迁到新院。

她 说 ， 净 莲 慈 悲 院 创 立 于
2001年，过去19年免费收留了
逾1000名病人，主要是对癌症
末期病患者提供临终关怀和医
疗服务。

但由于旧的慈悲院一次仅能
容纳7名癌症末期病患，而新
的建筑一旦竣工则可容纳21名
病患。目前该院有1名医生及
20位医疗员工。

欢迎当志工及献捐
她欢迎所有热心人士前来充

当志工以帮助患者。新建筑1
楼及2楼将设为癌症末期患者
病房，3楼是患免费治疗的空
间，4楼则将设立佛像。

她说，3楼的治疗空间将会

提供癌症末期病患者音乐疗法
及艺术疗法，以让他们获得心
灵上的平静。她认为癌症病患
者也是人，他们临终前也理应
获得尊严。

截 至 目 前 为 止 ， 新 的 慈 悲
院每月开销已达至20万令吉左
右。

 “我们不向病人征收任何费
用，我们的资金主要来自社会
人士的捐款，当然我们也有做
些环保工作，但获得的费用并
不高。”

因 此 ， 她 不 忘 呼 吁 社 会 人
士慷慨解囊。她也冀望各政府
部门可以对于该院的费用给予
特别优惠计算，包括水费、电
费、门牌税、地税等。

慈善福利工作永无休止
首长吁社会集力献温馨

曹观友与温馨联谊会成员合影。  

槟州首席部长曹观友说，慈善福利工作
是一份永无休止的工作，需要靠政府、民间
组织和各界人士共同来推动。他相信，只要
大家都献出一点力量，就能形成一股巨大力
量，让社会更温馨。

曹观友出席槟城温馨联谊会适逢庆祝成
立21周年纪念举办《大爱无边沿，公益无界
限》慈善晚宴时说，该会虽然组织规模不
大，但为社会做出的贡献却不少，包括在佳
节期间拜访老人院、捐款给多家慈善机构和
有需要的人士。

“就好像日前受到媒体关注的中华学校4兄
弟妹在一年内痛失双亲的案件，温馨联谊会
在得知消息后，也前往拜访及捐助他们。这
份时刻关注社会需求的精神，令人赞赏，我
也很感谢民众一呼百应，响应筹款，使得他
们可以在短时间筹获完成大学课程的教育基
金。”

他提到，温馨联谊会在去年成立了大专教
育基金，协助减轻学生和家长的经济负担，
而当晚共有3位受惠的大学生受邀前来领取教
育基金。

他希望同学们能够努力求学，并在未来有

能力时，帮助其他学生，回馈社会。
“我希望槟城温馨联谊会和州内的各个慈

善组织都可以越办越好，也能有更多人投身
于社会关怀活动，以帮助更多弱势社区与群
众，塑造更具力量的爱心社会。”

骆保林促青年加盟助贫老
工委会主席骆保林说，该会成立21年后虽

然会员有老、中、青，但年轻人占较少数。
因此他呼吁年轻人踊跃加入，以协助一些家
庭贫穷的老人家得到温暖。
黄奇顺：温馨联谊会注重教育

大会主席黄奇顺说，该会于去年成立温
馨教育大专助学金时，被指该会只适合做慈
善，不可办教育。但他说，虽然本身受教育
程度不高，却非常重视教育。

他指该助学金可供曾在马来西亚内修读过
3年华校，并以槟城为居住地址的学生申请。

当晚的仪式包括颁发纪念品给受封人士、
得奖会员、移交义款给三江庙洗肾中心和佛
义洗肾中心，以及颁发教育基金给伍耀翔、
陈伟浚和王嘉显等。

净莲慈悲院新院落成
黄汉伟拨2万元资助

净莲慈悲
院于12
月27日
从旧院
搬迁
到新
院。  黄汉伟（左二）在郭庭源（左）陪伴下

移交模拟支票予觉莲法师。
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配合屠妖节的到来，甘榜马来由的
乡村社区管理理事会（MPKK）主办
派赠屠妖节礼篮及购物礼券予60户来
自甘榜马来由的B40居民。并由亚依淡
区州议员黄顺祥派赠。

黄顺祥在致词中表示，希望这些受
惠人士可以好好利用购物礼券，为他
们的家庭添购生活必需品，同时祝愿

大家可以感受节日的意义。 此外，黄
顺祥也指出，他很开心能够在甘榜马
来由区推动食物银行及免费补习班，
间接协助区内弱势群体，包括当天的
派赠活动，让居民们能够在屠妖节感
到温馨愉快。

过后，居民也一起共享丰富餐点，
让当天的活动画下圆满句点。

槟城即将在两个月后迎接“体验槟城2020年”，为了确保各相关单位做好准备，
槟州旅游、艺术、文化与遗产委员会主席杨顺兴行政议员从今年6月起走访各旅
游景点。

到热带香料园参观
他日前也到直落巴巷的热带香料园参观。
创立16年历史的热带香料园，占地3.2公顷，园内展示生长在大马和其他地区

共500多种香料植物，是槟城一个非常具有特色的旅游景点。
杨顺兴是于10月22日造访该处，并在香料园行政经理蔡彩梅带领下进行参观。

陪同出席的还包括槟城环球旅游机构（PGT）及槟城会展局（PCEB）官员。
“明年也是2020大马旅游年，首相敦马哈迪也曾表示，希望来年能吸引3000万

名国际游客人次和1000亿令吉旅游收入，主要旅游买点在生态旅游、文化与艺
术。”

杨顺兴指出，槟城是一个多元旅游的城市，除了由名胜古迹和文化遗产外，
槟城得天独厚的大自然景观，也是一大特色。

他说，热带香料园是槟城其中一个生态旅游景点，他今年较早前也造访槟州
水族馆及督坤山。其他自然生态旅游景点还包括升旗山The Habitat、国家公
园、阴阳湖、浮罗山背渔村和果园、高渊萤火虫等。

生态旅游极具潜能
他表示，这些生态旅游景点除了符合2020大马旅游年的主题，也具有庞大的潜

能。
他指出，大自然、文化遗产和“软性探险”的生态旅游，是目前全球旅游的主流

之一，游客也非常乐意付钱来体验和享受这类自然生态旅游。
他希望州内负责自然生态旅游景点的业者们，能配合州政府的目标，尽可能

在近期内完善及提升各自景点的设施，以便来年为游客带来更优质的体验。

赤蠵母龟获渔民打救，经槟州渔业局悉心照
料后回归自然。

槟州渔业局日前将一只超过60公斤、龟壳长
111公分、宽11公分的赤蠵母龟放生，让它回归
大海，重获自由。

据其型体估计，该海龟年龄约20至30岁间，
是一只成年海龟。

赤蠵母龟属罕见龟种
据 悉 ， 赤 蠵 母 龟 又 称 红 海 龟 ， 英 文 名 为

Loggerhead，在我国极为罕见，更是首次出现
于西马海域一带。根据槟州渔业局透露，一般
上，这一类海龟仅出现在太平洋、印度洋、和
地中海一带。

赤蠵母龟是属于濒临绝种的龟种。依当局记
录显示，首只出现在我国的赤蠵母龟被发现于
东马砂拉越一带；而此次被发现的则是第二只

出现在槟城海域的赤蠵母龟。
槟州渔业局主任诺艾莎指出，此龟是在9月7

日被一位渔民在葫芦海域发现，当时赤蠵母龟
被渔网困住，由于身体虚弱遂无法在海里正常
游行。

“因此，渔民遂把它救起，并联络上槟州渔业
局。海龟随后被送往峇都茅水族馆暂时照料。”
她如是说。

她表示，之所以此龟会出现在槟城海域，相
信是因为在葫芦岛中的人造礁觅食时不慎迷路。

她透露，这只赤蠵母龟获得水族馆的悉心照
料后情况有出现好转，因此当局才决定把它送
回海的怀抱，让它重获新生。

在放生赤蠵母龟时，现场亦有不少居民以及
孩童为它挥手送别；渔业局工作人员则把海水
冲洗在赤蠵母龟身上，让它感受海水，并合力
将之抬到海边，助它找寻归海的方向。

槟渔业局悉心照料
赤蠵母龟回归大海怀抱

受困渔网而被渔民打救的赤蠵母龟，在槟渔业局的照料下，终于康复。

黄顺祥派屠妖节礼券及礼篮 
60户甘榜马来由B40居民受惠

杨顺兴日前参观热带香料园，确保相关单位做好准备，迎接即将到来的“体验槟城2020
年”。

杨顺兴走访各旅游景点 
准备迎接“体验槟城2020”    

黄顺祥日前配合屠妖节到来，到甘榜马来由派发礼券和礼篮。
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浮罗池滑修道院中学及浮罗山背新民小学，今年再
次在星狮及槟岛市政厅联合举办的“第8届学校资源回
收运动”中，分别夺得中学组及小学组冠军。

这项运动共吸引槟岛大约70%，即116所学校参与，
以6个月的时间，共收集了15万3093.21公斤的可循环

物资。
槟岛市政厅市长拿督尤端祥指出，槟城有意在2023

年，成为首个无一次性塑料的州属，而槟州再循环率
有增长趋向，已从30%上升至31.3%，但目前槟州的垃
圾量尚非常惊人，每人一天丢弃超过1.2公斤的垃圾，

而浮罗布隆垃圾场每天会接收约600吨垃圾，而第一
及第二堆填区已达到饱和，目前已进入第3期计划，
并启用464英亩地段。

“槟州每日垃圾量高达650公吨，而其中有40%为厨
余垃圾，市政厅将会专注于研究如何将厨余转换为能
源，并定下目标，希望在2022年达到每日只有100公吨
厨余的目标。”

他说，全球都在面对气候变迁和人口成长的问题，
因此人民应该向学生灌输5R理念，从拒绝、减少、再
使用、再创造，最后才是再循环，教育民众关于爱护
环境的重要性，才能减少目前的垃圾量。
潘玉芳林丽纯获卓越教师奖        

今年资源回收运动首设“卓越教师奖”，中学组的得
奖老师为马球场国中特殊教育副校长潘玉芳，而小学
组得奖老师为颍川小学校长林丽纯。

林丽纯说，自13年前还在担任老师时，就已开始参
与环保活动，而升任校长后，每到一所学校都会积极
推广环保活动。
新民师生大宝森节捡牛奶盒

小学组冠军得主浮罗山背新民小学校长王爱玲说，
她虽然只在该校掌校3年，但可以连续两年都获得资
源回收运动的小学组冠军，让她倍感欣慰。

“目前做环保依然会被人看轻，但我非常感谢全校
师生愿意在大宝森节期间，不在意别人的眼光，一起
去捡路边的牛奶盒。”
浮罗池滑修道院人少志气高		

中学组冠军得主浮罗池滑修道院中学校长许月云
说，该校仅有209名学生，但在参赛3年内，第一年荣
获第3名，接着的两年连续夺得冠军，全是该校的爱
护环境学会的学生，以及全校师生的努力。

她透露，该校所收集的可循环物资，其中最多的是
纸张类，但可惜该运动并没有设立纸张类的奖项。

威省市厅资源回收比赛
威北郊外华小囊括前三

微型华小威北光育小学，以平均每名学生回收199.25
公斤循环物资，连续两年蝉联星狮威省市政厅学校资
源回收运动小学组冠军，让人刮目相看。

有关颁奖礼是在威省市政厅举行，有关比赛共分为
中学组、小学组及幼儿园组。

值得一提的是，小学组囊括前三的华小，皆来自威
北的郊外学校；其中光育位于本那牙、振华小学则在
槟榔东海，以及来自打昔汝洛的励志小学。

至于中学组，冠军则由宗教学校Al Madrasah Al 
Khairiah Al Islamiah获得；而幼儿园组冠军则是Tadika 
Ianteraktif。
收集循环物资达致逾13万公斤

有关活动进入第三年，据星狮控股有限公司企业事
务经理吴玉华透露，今年由参赛学校收集的循环物资
达致逾13万公斤，相比去年逾11万公斤多了许多。

她也说，今年共有79间幼儿园、小学及中学参与这
项运动，相比去年52间学校参与有所增加。这也显示
学校对培养学生养成资源回收的习惯日益重视。

她希望这项活动能够为社会带来正面作用，让更
多学生能够加入保护环境行列，并把环保理念传扬出
去。
房地部献议开发再循环业集中地
彭文宝：研究后才做决定

槟州行政议员彭文宝指出，房屋及地方政府部已经
正式致函槟州政府，献议开发一处300英亩地段，做为
涉及再循环业的集中地。

他透露，有关建议目前已经进入协商阶段，槟州发
展机构将与当局做出讨论，就上述建议的可行性做出
探讨。

“目前建议中的地点，是远离人们聚居地的浮罗勿

隆附近，我们将会在详尽研究，包括其中的规范和准
绳，才做出决定是否适合在槟州进行这项计划。”

他是在出席2019年星狮威省市议会资源回收运动
后，受询时这么表示。

他强调，有关计划的执行，必须要有详尽的规划，

其中包括当局必须证明他们所使用的科技，是否能有
效和妥善处理再循环产业对环境的影响。

至于被允许进口的洋垃圾，则必须要有严厉的管
制，同时当局必须要以70/30方式，既这些再循环工厂
的使用率，至少有30%必须用在处理本地垃圾。

槟岛市厅资源回收运动
浮罗新民夺小学组冠军   

尤端祥（蓝衣者）颁奖予
小学组三甲得奖学校。

威省市厅资源回收比赛得奖学校代表合影。  
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槟州政府积极开拓绿色公
共空间，乔治市“黄金地段”社
尾公园正式对外开放，让民
众在市中心也能体验绿色空
间带来的写意生活。

槟州首长曹观友是于日前
亲自到社尾公园，为这座占
地5依格的公园开幕。

目前已经开发和竣工的为
第一期及第二期共2.53依格地
段，单就当地地价计算，其
整体价值已经超过1亿令吉。

曹观友表示，社尾公园是
于去年3月25日动工，目前有
关公园不仅提供绿色环境，
同时这也是国内首个结合考
古与公共空间的公园。

他说，社尾是槟城发展史
的重要组成部分，这里见证
了槟州200年来的兴衰史，非
常具有保留价值。

“社尾寓意为城市的边缘，
这里曾是槟城最热闹的批发
市场，一条直通大海的水道
贯通社尾巴刹，带来了源源
不断的商机。”

因 此 ， 虽 然 该 地 段 位 于
市 中 心 ， 属 于 当 地 的 黄 金
地段，但州政府还是决定，
以古迹和绿意城市空间概念
相结合，在当地建设城市公
园，留下独属于社尾的历史
凭证。

“这里很有价值，但我们选
择不做其他发展，而是展开
修复工作，和把它开辟成公
共空间，希望这里未来成为
休闲地之余，也是集文化、
艺术、社区活动与会展等元
素于一体的地点。”

“ 我 们 目 前 正 在 和 各 造 商
讨，为这座公园的空间寻找
出最适合的活动，希望这座
公园能够成为链接大家的地
点。”

下期工程修复战前屋
另一方面，首长透露，这

项计划的下一期修复工程，
将会是当地22间战前古屋，
和槟州轻快铁计划中的其中
一个站点。

他希望上述工程能够在期
限内完成，为整个振兴光大
计划做出贡献。

据知，社尾城市公园是在
振兴光大计划下被提出，并
被列入第5期的振兴计划中。

如今有关工程已经完成
城 市 公 园 部 分 ， 但 另 一
部分工程，则因涉及建
设轻快铁站计划，因
此，有关工程仍必须
等 到 后 者 有 一 个 定
案后，才能进一步
动工。

社 尾 万 山 公 园
入夜迷人

值得一提的是，
早前适逢州立法议
会公务 繁 忙，首长
与 议 员 们 百 忙 中 抽
空，特在议会晚餐时
段 ， 到 槟 岛 最 新 打 卡
景点--社尾万山公园透透
气！

众 人 到 社 尾 万 山 公 园 走
走，与民众打招呼，而社尾
万山公园入夜后更迷人！ 

黄金地段建社尾公园
首长：让民众在市中心享绿色空间

首 长 曹
观 友 日

前 到 社 尾
万山主持开

幕，并与在场
玩乐的小孩们打

成一片。

首长与一众议员日前趁
着州议会空档，齐齐来
社尾公园打卡。

社尾公园位于乔治市
的“黄金地段”，闹
中带静。  

社尾公园正式对外开放，民众纷纷到来体验这惬意的绿色空间。
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்பா�ான் ்டாலாம் – பினாங்கு 

மாநிலததின் கதா்டர்சசியான 

்வளர்சசி  மற்றும் ஒற்றுடம உணரட்வ 

்வலுப்படுதது்வதற்கு  அடனதது 

தரபபினரும் ்பங்கு ்வகிக்� ம்வணடும்.

 மாநில முதல்வர மமதகு 

சாவ் க�ான் யாவ், இனம், மதம் 

மற்றும் பின்னணி ஆகிய்வற்ட்றப 

்பாராமல மாநிலததில உள்ள 

அடனதது மக்�ளுக்கும் சமமான ்வசதி 

்வாயபபு�ள் மற்றும் ்பாது�ாபபு ்வழங்� 

மாநில அரசு உறுதிபபூணடுள்ளது 

என்்றார.

 "மாநிலததின் ஒவ்க்வாரு 

குடிம�னின் குரடலயும் 

பிரதிநிதிதது்வப்படுதத அரசு 

தடலடமதது்வம் மடடுமலலாமல, 

அரசு சாரா நிறு்வனங்�ளும் 

ட�க்ம�ாரப்பது மாநில அரசுக்குப 

மாநிலத்தின் வ்ளர்ச்சிககு அமைத்து தரபபிைரும் ஒன்றிமணந்து 
நல்லிணககத்மதப பபண பவண்டும்- முதல்வர்

க்பரும் உதவியா� அடமகி்றது. 

இதனால அடனதது தரபபினரின் 

நலன்�ளும் ம�ாரிக்ட��ளும் 

அரசியல தடல்வர�ளால கசவி 

சாயக்�ப்படுகின்்றன. 

 "இநத க்பான்னான 

ம்வடளயில, மத, �லவி, மருதது்வ 

மற்றும் மமம்்பாடடு அம்சங்�ள் உட்ப்ட 

மாநிலததில இநதிய சமூ�தடதத 

கதா்டரநது ்வழிந்டததும் பினாங்கு 

இநது அ்றப்பணி ்வாரியததின் 

சி்றநத தடலடமதது்வதடதப 

்பாராடடுகிம்றன்," என்று பினாங்கு 

மாநில அளவிலான தீ்பா்வளி தி்றநத 

இலல உ்பசரிபபு விழாவில இவ்்வாறு 

கூறினார.

 “பினாங்கு ்வாழ மக்�ளின்  

உற்சா�ம் மற்றும் ்பங்�ளிபபு அடுதத 

தடலமுட்றயின்  எதிர�ாலததிற்கு 

அதி� க்வற்றிடய உரு்வாக்� 

்வழி்வகுக்கும்.

 "நீதி, ஜனநாய�ம் 

மற்றும் சகிபபுததன்டம ஆகிய 

க�ாள்ட��ளின் அடிப்பட்டயில நாம் 

ஒவ்க்வாரு்வரும் க்பாறுபம்பற்்றால 

மடடுமம மாநில அரசு ்வகுக்கும் 

அடனதது திட்டங்�டளயும் 

கசயல்படுதத ஏது்வா� இருக்கும்.” 

என்்றார சாவ் க�ான் யாவ்.

 மமலும், இரண்டாம் துடண 

முதல்வர ம்பராசிரியர ்ப.இராமசாமி 

தனது உடரயில குடும்்பம் 

மற்றும் சமூ� நல்வாழவுக்�ா� 

இநதிய சமூ�ததினர உயரநத 

குறிக்ம�ாள்�டள அமல்படுததுமாறு 

ம�டடுக்க�ாண்டார.

 "சமீ்பததிய கதாழிலநுட்ப 

முன்மனற்்றங்�ள் குறிததும் இநதிய 

சமூ�ம் விழிபபு்டன் இருக்� ம்வணடும். 

கதாழிலதுட்றயின் ம�ாரிக்ட��டளப 

பூரததி்ச கசய்வதில ்பலம்வறு 

தி்றன்�ள், கதாழிலநுட்பங்�ள் மற்றும் 

்பல தி்றடம�மளாடு தங்�டளத 

தயாரப்படுததியும் க�ாள்ள ம்வணடும்." 

என்று கதரிவிததார.

 இநநி�ழவில மாநில 

ஆளுநர, துன் ்டாக்்டர அபதுல 

ரஹமான் அப்பாஸ மற்றும் அ்வரது 

துடணவியார மதா பு்வான் மஜிமமார 

கஷரீப, ச்பாநாய�ர ்டதமதா லாவ் 

சூ கியாங், முதலாம் துடண முதல்வர 

்டதமதா அமாட சாக்கியுடின் அபதுல 

ரஹமான், ஆடசிக்குழு உறுபபினர�ள், 

சட்டமன்்ற உறுபபினர�ள் மற்றும் 

பிரமு�ர�ள் சி்றபபு விருநதினரா� 

�லநது க�ாண்டார.

 தீ்பா்வளி தி்றநத இலல 

உ்பசரிபபில �லநது க�ாண்ட 

விருநதினர�ள் இநதிய ்பாரம்்பரிய 

உணவு�டள உணடு மகிழநதமதாடு 

பினாங்கு �லா்சசார �வுன்சிலின் 

�ணணுக்கு விருநதான ்பலம்வறு 

நி�ழ்சசி�டளயும் ்பா்டல�டளயும் 

�ணடு �ளிததனர.

மாநில அளவிலான தீபாவளி தி்றந்த இலல உபெரிப்பு விருந்மதாம்பலில 
இரணடாம் துலை முதலவர் மபராசிரியர் ப.இராமொமி, முதலவர் மமதகு ொவ் 

ச�ான் யாவ், மாநில ஆளுநர் ஆகிமயார் �லந்து ச�ாணடனர். (இடமிருந்து வலம்)

தீபாவளி தி்றந்த இலல உபெரிப்பில இந்திய �லாச்ொர நடனக் குழுவினர் 
நடனங்�லளப் பலடதது பார்லவயாளர்�லளக் �வர்ந்தனர்.

ஜார்ச்டவுன் – னாங்கு மாநில 

்பலலின மக்�ள் ஒற்றுடமயு்டன்  

புரிநதுணரட்வ மமமலாங்�்ச கசயய 

சி்றநத தலமா� நலலிணக்� டமயம் 

(Harmony Centre) தி�ழகி்றது. 

பினாங்கில உள்ள ்பலம்வறு மத 

நம்பிக்ட�ப பின்னணிடயக் க�ாண்ட 

அடமபபு�ள் �ருததரங்கு�ள், 

விரிவுடர�ள் மற்றும் ்வகுபபு�ள் 

்வழிந்டதத தற்ம்பாது ஜாலான் 

ஸ�ாடலாநதில அடமநதுள்ள 

நலலிணக்� டமயதடதப 

்பயன்்படுததலாம்,’’ என இம்டமயதடத 

அதி�ாரபபூர்வமா�த தி்றநது ட்வதத 

மாநில முதல்வர மமதகு சாவ் க�ான் 

யாவ் இவ்்வாறு கூறினார. 

 மாநில நூல�ததிற்கு 

அரும� ஓர ஏக்�ர நிலப்பரபபில 

அடமநதுள்ள நலலிணக்� 

டமயததில, புதுபபிக்�ப்பட்ட 

ஒற்ட்ற மாடி கசாகுசு �ட்ட்டம், 

மற்றும் சுமார 300 ம்பர�டள 

உள்ள்டக்கும் புதிய சமூ� மண்ட்பமும் 

உள்ளன. இநத விசாலமான இ்டம் 

1,000-க்கும் மமற்்பட்ட்வர�டள 

உள்ள்டக்கு்வமதாடு கூ்டாரங்�டள 

அடமப்பதற்கும் க�ாண்டாட்டங்�டள 

ந்டதது்வதற்கும் சி்றநத இ்டமா� 

அடமயும். 

 மாநில முதல்வர தமது 

 பினாங்கில ்வரலாற்றுப புகழ்  திறபபு விழாக் கண்டது.

உடரயில, இநத டமயததின் திட்டம் 

2017-ஆம் ஆணடில நிதியடம்சசர 

லிம் கு்வான் எங் அ்வர�ளால முதலில 

கதா்டங்�ப்பட்டது என்றும், மலாய 

கிராமம் ம்பான்்ற ்வடி்வடமபபுக் 

க�ாண்ட  கசாகுசு �டடி்டதடதப 

புதுபபிப்பதற்கும்  அக்�டடி்ட 

அரு�ாடமயில ஒரு புதிய மண்ட்பதடத 

நிரமாணிப்பதற்கும்  மாநில அரசு 

RM2.5 மிலலியடன ஒதுக்கியது என்று 

கூறினார.

 ம ம ல சி ய ர � ள் 

்பன்மு�ததன்டமயில ஒன்றுப்படடு 

பினாங்கு மற்றும் நாடு அளவில 

முதன்டமயான ்பலம்வறு மதக் மத 

அடமபபு�ளின் மதட்வ�டளப பூரததி 

கசயயும் டமயமா� இது தி�ழும். 

 மலாய, ஆங்கிலம், சீன 

மற்றும் தமிழ என்று நான்கு முக்கிய 

கமாழி�ளில “பூமியில அடமதி 

நிடலக்�டடும்” என்்ற கசாற்�ளால 

க்பாறிக்�ப்பட்ட �ம்்பதடத 

இம்டமயததிற்கு நன்க�ாட்ட 

்வழங்கிய பினாங்கு �ாநதி அடமதி 

டமயத தடல்வர ்டதமதா ்டாக்்டர 

அன்்வர ஃ்பசலுக்கும் மாநில அரசு 

சார்பா� நன்றி கதரிததார.

 "முஸலிம்�ள் உட்ப்ட 

அடனதது மத தன்னார்வ கதாணடு 

நிறு்வனங்�ளும் ஒற்றுடமடய 

டமயப்படுததி இநத நலலிணக்� 

டமயதடத நன்கு ்பயன்்படுதது்வர என 

முதல்வர நம்பிக்ட�த கதரிவிததார.

 இநத டமயம் ஒரு குறுகிய 

�ாலததில க்பாது ்பயன்்பாடடிற்குத 

தயாராகி தி்றக்�ப்பட்டதற்கு அதன் 

திட்ட உரிடமயாளர மாநில முதல்வர 

்வாரியம் (சி.எம்.ஐ) மற்றும் �டடி்டக் 

�டலஞர தான் பீ யூ  மற்றும் 

குழு உறுபபினர�டள முதல்வர  

்பாராடடினார.

 மமலும், இவ்விழாவில 

ம�ளிர & குடும்்ப மமம்்பாடு, ்பாலின 

ஈடு்பாடு, இஸலாம் அலலாத மத 

வி்வ�ார ஆடசிக்குழு உறுபபினர 

கசாங் எங், சுங்ட� பினாங்கு 

சட்டமன்்ற உறுபபினர லிம் சியூ 

கிம், ஆயிர ஈததாம் சட்டமன்்ற 

உறுபபினர மஜாசப இங் சூன் சியாங், 

க�ாம்தார சட்டமன்்ற உறுபபினர மத 

லாய கெங் மற்றும் புக்கிட தம்புன் 

சட்டமன்்ற உறுபபினர ம�ா சூன் ஐக், 

சி.எம்.ஐ துடண க்பாது மமலாளர 

்பாரதி மற்றும் நலலிணக்� டமய 

மமலாளர மர்சசல மத ஆகிமயார 

�லநது க�ாண்டனர.

 “இநத ஆணடு டிசம்்பர 31 

ஆம் மததி ்வடர ்பதிவு்சகசயயப்பட்ட 

மத அடமபபு�ளுக்கு இநத 

நலலிணக்� டமயதடதப ்பயன்்படுதத 

முதல முட்ற மடடும் இல்வசமா� 

அனுமதிப்பதா�வும்; அடுதத ஆணடு 

ஜன்வரி முதல, ்வா்டட�க்கு முன்்பதிவு 

இடணயததளததிலும் கசயயலாம்.” 

என்று கசாங் எங் தமது உடரயில 

கூறினார. 

�ம்பீரமானத 
மதாற்்றததுடன் 
�ாடசியளிக்கும் 
நலலிைக்� 
லமயம்.
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ஜார்ச்டவுன் – பினாங்கு மாநில 

கசயலாளர ்டதமதா � ்பாரிசான் 

்டாருஸ தனது மாநில கசயலாளர 

�்டடம�டள அதி�ாரபபூர்வமா� 

்டதமதா அபதுல ரசாக் ஜஃ்பாரி்டம் 

ஒப்பட்டததார. மாநில முதல்வர மமதகு 

சாவ் க�ான் யாவ் முன்னிடலயில 

்பாரிசான் மற்றும் அபதுல ரசாக் 

இட்டயிலான ட�கயாப்பமிடும் மற்றும் 

்பணிபபுதத�தடத ஒப்பட்டக்கும் 

நி�ழவு இனிமத நட்டக்பற்்றது. 

 மாநில முதல்வர தமது 

உடரயில தி்றடம, க்பாறுபபு 

மற்றும் க்வளிப்பட்ட (CAT) என்்ற 

க�ாள்ட��ளின் அடிப்பட்டயில 

மாநில அரசாங்�தடத்ச சி்றப்பான 

முட்றயில அபதுல ரசாக் 

்வழிந்டதது்வார என நம்பிக்ட� 

க�ாள்்வதா�க் கூறினார. 

 "இநத புதிய கூட்டடமபபு 

‘மதசிய ரீதியில பிரமிக்கும் குடும்்பதடத 

டமயமா�க் க�ாண்ட ்பசுடம மற்றும் 

விம்வ� மாநிலதடத உரு்வாக்கும்’ 

பினாங்கு2030 இலக்குக்கு ஏற்்ப 

மாநில அரசின் க�ாள்ட��ளின் 

க்வற்றிக்கு ்வலு்வான ஊக்குவிபட்பயும்   

புதிய மாநில செயலாளராக டத்தா அப்துல் ரொக் நியமனம்,
சிறநத நிர்ாகத்த ்ழிநடதத ்ாழ்ததுகள்- முதல்்ர

ஒததுடழபட்பயும் நலகும் என மமலும் 

கூறினார. 

 "அபதுல ரசாக், மாநில 

அரசாங்�தது்டன் ட�க்ம�ாரதது 

 ஆணடு ்வரவு கசலவில 

்வலியுறுததப்பட்டது ம்பால பினாங்கு 

மாநிலதடத முன்கனடுதது்ச 

கசன்று அடனதது சமூ�ம் மற்றும் 

கதாழிலதுட்ற  ஈடு்பாடடு்டன் 

மின்னியல ்பயன்்பாடட்ட அதி�ரிதது 

விம்வ� ந�ரமா� பிர�்டனப்படுதத 

ம்வணடும். 

 “அமதாடு, பினாங்ட� 

மமலசியாவின் பிரமிக்கும் மாநிலமா� 

உருமாற்்ற உதவு்வார என்று 

நம்புகிம்றன்.” என நில வி்வ�ாரம் 

மற்றும் நில மமம்்பாடு, ம்பாக்கு்வரதது 

மற்றும் கதாடலதகதா்டரபு 

ஆடசிக்குழு உறுபபினருமான க�ான் 

யாவ் கூறினார. 

 மாநில சட்டமன்்ற 

ச்பாநாய�ர ்டதமதா லாவ் சூ கியாங்; 

ஆடசிக்குழு உறுபபினர�ள், முன்னாள் புதிய மாநில செயலாளரா� டதமதா அப்துல ரொக் நியமனம்

அலு்வலர மற்றும் பினாங்கு மாநில 

கசயலாளர அலு்வல�த தடல்வர�ள் 

இக்கூட்டததில �லநது க�ாண்டனர.

 ்பாரிசான் �்டநத ந்வம்்பர 

மாதம் 7-ஆம் மததி �ட்டாய ஓயவு 

க்பற்்றதால, ந்வம்்பர மாதம் 8-ஆம் 

மததிக்குப பின் அபதுல ரசாக்,56 

்பதவிமயற்்றார.  

 �்டநத 1992ஆம் 

ஆணடு நிர்வா� மற்றும் தூதர� 

அதி�ாரியா� நியமிக்�ப்பட்ட இ்வர 

முன்னதா� க்பாதுப்பணித துட்றயில 

துடண்ச கசயலாளரா� (மமம்்பாடு) 

்பணியாற்றியுள்ளார என்்பது 

குறிபபி்டததக்�து.  

 மமலும் ்பாரிசான் 27 

ஆணடு�ளுக்கும் மமலா� க்பாது்ச 

மசட்வ துட்றயில ்பணியாற்றி 

ந�ராடசி, மா்வட்டம், உள்ளாடசி 

மற்றும் ்வரு்வாய மமலாணடம, நிதி 

மற்றும் மனித ்வள மமலாணடம 

ஆகிய துட்ற�ளில விரி்வான 

அனு்ப்வம் க்பற்்ற்வர ஆ்வார.

ஜார்ச்டவுன் - பினாங்கு மாநில 

அரசு 2008-ஆம் ஆணடு கதா்டங்கி 

இவ்்வாணடு கசப்டம்்பர ்வடர தனது 

இரு ஊராடசி மன்்றங்�ளுக்குக் 

கீழ கசயல்படும் க்பாது மற்றும் 

தனியார வீ்டடமபபுப ்பராமரிபபுத 

திட்டங்�ளுக்கு ரிம232 மிலலியடன்ச 

கசலவிடடுள்ளது. 

 க்பாதுப ்பராமரிபபு, 

மின்சாரம் மற்றும் இயநதிர 

்பராமரிபபு, �ழிவுநீர அடமபபு, மரம் 

க்வடடுதல, கூடரப ்பழுது, சாடலப 

்பழுது, சாயம் பூசுதல, சுததம் 

மற்றும் ்பாது�ாபபு ம்பான்்ற ்பணி�ள் 

மமற்க�ாள்ளப்பட்டன. ஏ்றக்குட்றய 

20,067 க்பாது வீ்டடமபபுப ்பராமரிபபுத 

திட்டங்�ளுக்�ா� ரிம178,858.57 

மாநில அரசு கசலவிடடுள்ளது என  

்பதது லஞசாங் சட்டமன்்ற உறுபபினர 

ஒங் ஆ திமயாங் எழுபபிய ்வாயகமாழி 

ம�ள்விக்கு இவ்்வாறு ்பதிலளிததார 

வீ்டடமபபு, ஊராடசி மற்றும் ந�ரபபு்ற 

& கிராமபபு்ற மமம்்பாடு திட்டமி்டல 

ஆடசிக்குழு உறுபபினர கஜக்டிப சிங் 

டிமயா.

 மமலும்,  மாநில அரசு 

மக்�ளின் நலனில அக்�ட்ற 

க�ாணடுள்ளதால தனியார 

வீ்டடமபபுத திட்டங்�ளின் 

்பராமரிபபுக்கும் முக்கியதது்வம் ்வழங்கி 

்வரு்வது குறிபபி்டததக்�தாகும். 

இது்வடர 370 ்பராமரிபபுத 

திட்டங்�ள்  பினாங்கு மாநில 80 

சதவிகிதம் ்பராமரிபபு நிதியததின் 

ச�ாது மற்றும் தனியார் வீடமமப்புப் �ராமரிப்புத் திடடங்்களுக்கு
இதுவமர ரிம232 மில்லியன் நிதிச் செலவு – செக்டிப்

ஆடசிக்குழு உறுப்பினர் செக்டிப் சிங் டிமயா ெடடமன்்றததில சதாகுப்புலர வழங்கினார். 

மூலம் கசயல்படுததப்படடுள்ளன. 

 கதா்டரநது,  மதிபபீடடு 

்வரியின் புதிய ்வரி விதிபபு மூலம்   

கிட்டக்�பக்பறும் ்வருமானதடதப 

்பல மமம்்பாடடுத திட்டங்�டள்ச 

கசயல்படுதது்வதன்  மூலம் மக்�ளி்டமம 

மீணடும் ்வழங்�ப்படும் என ்டதமதா 

கிராமாட சட்டமன்்ற உறுபபினருமான 

கஜக்டிப தமது கதாகுபபுடரயில 

வி்வரிததார. பினாங்கு 2030 

க�ாள்ட�டய அட்ட்வதற்கு ந�ரபபு்ற 

மமம்்பாடடு திட்டங்�ளின் கசலவினம் 

அதி�ரிப்பமதாடு மமம்்பாடடு்ச 

கசலவினமும் அதி�ரிக்கி்றது என 

விளக்�மளிததார.  

 ந � ர ப பு ்ற ங் � ளி ல 

தரமான மசட்வடய ்வழங்�, 

்பயன்மிக்� ஆக்�பபூர்வமான 

மமம்்பாடட்ட திட்டமி்டவும் மற்றும் 

மக்�ளின் ம�ாரிக்ட��டளப 

பூரததி்சகசயயவும் இநத மதிபபீடடு 

்வரி அதி�ரிக்�ப்படடுள்ளது. 

இது்வடர, இரு ஊராடசி மன்்றங்�ள்  

தததம் 54,459 (பினாங்கு மாந�ர 

�ழ�ம்) மற்றும் 40,666 (கச்பராங் 

பிட்ற மாந�ர �ழ�ம்) மதிபபீடடு 

்வரி அதி�ரிபபு கதா்டர்பா� எதிரபபு 

மனுக்�டளப க்பற்றுள்ளன. 

 சட்டவிமராத குபட்ப 

குவியடலக் �ண�ாணிக்கும் 

க்பாருடடு மாநில அரசு 

1,065 இர�சிய �ண�ாணிபபு 

ம�மராக்�டளப க்பாருததியுள்ளன. 

துன் ்டாக்்டர லிம் மசாங் இயூ 

கநடுஞசாடலயில சட்டவிமராதமா� 

குபட்ப க�ாடடிய லாரி ஓடடுநர 

ஒரு்வர மற்றும் சில தரபபினரும் 
இக்ம�மராவின் உதவியு்டன் 
� ண டு ப பி டி க் � ப ்ப ட டு ள் ள ன ர ; 
இ்வர�ளுக்கு எதிரா� ந்ட்வடிக்ட��ள் 
எடுக்�ப்படடுள்ளது. 
 மாநில அரசு, எரிசக்தி, 
அறிவியல, கதாழிலநுட்பம், 
சுற்று்சசூழல மற்றும் ்வானிடல 
மாற்்றம் அடம்சசு்டன் இடணநது 
இநத சட்டவிமராத குபட்ப 
குவியடலக் �டடுப்படுதத கதா்டரநது 
முயற்சி�ள் எடுக்கும். மமலும், 
இநத இர�சிய �ண�ாணிபபு 
ம�மராக்�ளின் உதவியு்டன் 
குற்்ற்சகசயல மற்றும் சாடல 
ம்பாக்கு்வரதடதயும் �ண�ாணிக்� 
இயலும் என ஆடசிக்குழு உறுபபினர 
நம்பிக்ட� கதரிவிததார. 
 புலாவ் புமராங் தி்டக்�ழிவு 
அ�ற்றும் தள 3-ஆம் பிரிட்வ 127 
கெக்்டருக்கு விரி்வாக்கு்வதன் 
மூலம் தினசரி தி்டக்�ழிவு அ�ற்றுதல 
மற்றும் “Leachate Treatment System” 
ஆகிய்வற்ட்ற மமற்க�ாள்ள இயலும். 
இநத சுததி�ரிபபு ஆடல ்வருகின்்ற 
ஜன்வரி 2020-இல கசயல்படுததப்படும் 
 இநத மூன்்றாம் சுததி�ரிபபு 
ஆடல ட்பராம் மதாட்டத 
தமிழப்பள்ளி மற்றும் ட்பராம் மதாட்ட 
மக்�ளின் அனுமதி கிட்டததப 
பின்னமர கசயல்படும். ட்பராம் 
மதாட்ட குடியிருப்பாளர�ள் ஜாலான் 
சுங்ட� ்டாவுன்க்கு 2022-இல தான் 
இ்டம் க்பயர்வர. எனம்வ, அ்வர�ளின் 
அனுமதியு்டன் இநத ஆடல அங்கு்ச 
கசயல்படும்.  
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ஜார்ச்டவுன் –  பினாங்கு மாநில  ்பள்ளி 

மாண்வர�ளிட்டமய ம்பாடதபக்பாருள் 

தாக்�தடத முறியடிக்� மாநில 

அரசு மதசிய ம்பாடதபக்பாருள் 

தடுபபு ஆடணயதது்டன் (ஏ.ஏ.டி.

ம�) இடணநது திட்டங்�ள் 

மமற்க�ாள்ளும். (ஏ.ஏ.டி.ம�) 

ஆடணயததின் புள்ளிவி்பரம் 

பினாங்கு மாநிலததில  �்டநத 

2015-ஆம் ஆணடு 3,784 ம்பர�ள்    

ம்பாடதபக்பாருள் ்பயன்்படுததிய 

நிடலயில  2018-ஆம் ஆணடு 1,083  

ம்பர�ளா�க் குட்றநதுள்ளடத்ச 

சுடடிக்�ாடடுகி்றது.  

 கதா்டரநது, குற்்றவியல 

மற்றும் ம்பாடதபக்பாருள் 

தடுபபு �ழ�ம், நூலநிடலயததில 

ம்பாடதபக்பாருள் தடுபபு �லவிக்கூ்டம் 

அடமததல, ்பள்ளி ரீதியில  மாதாநதிர 

அலலது ்வாராநதிர ம்பாடதபக்பாருள் 

தடுபபு சாரநத நி�ழவு�ள் ந்டததுதல 

ம்பான்்ற ந்ட்வடிக்ட��ளின் 

மூலம் ்பள்ளி மாண்வர�ளிட்டமய 

ம்பாடதபக்பாருள் ந்ட்வடிக்ட�டயத 

தேசிய த�ோதேப்�ோருள் ேடுபபு ஆதைய வழிக்ோட்டலு்டன் மோைவர்ளித்டதய 
த�ோதேப்�ோருள் ேோக்ம் குதைக்ப�டடுள்்ளது- த�ரோசிரியர.

பினாங்கு மாநில இரணடாம் துலை முதலவர் மபராசிரியர் ப.இராமொமி.

துட்டதகதாழிக்� முடியும் என 

பிட்ற சட்டமன்்ற உறுபபினருமான 

ம்பராசிரியர நம்பிக்ட� கதரிவிததார. 

 மமலும், ்பள்ளி 

மாண்வர�ளுக்கு்ச  சிறுநீர� 

்பரிமசாதடனடய மமற்க�ாள்்வதன் 

மூலம் த்வ்றான ந்ட்வடிக்ட�யில 

ஈடுப்படும் மாண்வர�டளக் 

�ணடுக�ாணடு அ்வர�டள 

கநறிப்படுதத இயலும்.

 மமலசிய புள்ளியல துட்ற 

குறியீடடின்்படி, பினாங்கு மாநிலததில 

�்டநத 2018-ஆம் ஆணடு ம்வடல 

இலலா திண்டாட்டம் 2.2 விழுக்�ாடு 

மடடுமம (மமலசியாவிமலமய 2-ஆ்வது 

குட்றநத விகிதம்) ்பதி்வாகியுள்ளது. 

இபபிர்சசடனக்குத தீரவுக்�ான 

மாநில அரசு பினாங்குத கதாழில 

உதவி மற்றும் தி்றன் டமயம் (ம�ட) 

மூலம் �்டநத மார்ச 2009 முதல 

மார்ச 2019 ்வடர இம்டமயததில 

11,875 ம்வடலயிலலாமதார 

்பதிநதுள்ள ம்வடளயில அதில 6,513 

ம்பருக்கு அ்வர்வர தகுதிக்கு ஏற்்ப 

ம்வடல ்வாயபபு கிட்டததுள்ளதா� 

14-்வது சட்டமன்்ற கூட்டதகதா்டரின் 

ம்பாது தமது கதாகுபபுடரயில 

மாநிலப க்பாருளாதார திட்டமி்டல, 

�லவி, மனித மூலதன மமம்்பாடு, 

கதாழிலநுட்பம் & புததாக்� 

ஆடசிக்குழு உறுபபினர ம்பராசிரியர 

்ப.இராமசாமி குறிபபிட்டார. ஆ�ம்வ, 

மமற்�லவிடய முடிதத ்பட்டதாரி�ள் 

அலலது ம்வடல மதடும்வார 

இம்டமயதடத அனுகி ்பயன்க்பற்று 

க�ாள்ளுமாறு அ்வர ம�டடுக் 

க�ாண்டார.

 இ த னி ட ்ட ம ய , 

கதாழிற்துட்ற புரடசி 4.0-ஐ 

மமற்க�ாள்ளவும் கதாழிலநுட்ப 

மாற்்றததின் ச்வால�டள்ச 

சமாளிக்�வும் நிபுணதது்வம் மிக்� 

்பணியாளர�ள்  உரு்வாக்�த கதா்டரநது 

முயற்சி�ள் மமற்க�ாள்ளப்படும். 

இதகதாழிலதுட்றப புரடசிடய 

எதிரக�ாள்ள தி்றடமயான புததாக்� 

சிநதடன க�ாண்ட ்பணியாளர�ள் 

அ்வசியம். எனம்வ, மாநில அரசு 

அறிவியல, கதாழிலநுட்பம், 

க்பாறியியல & �ணிதம் (ஸமதம்)  

்பயிற்சி மற்றும் தி்றன்�லவி மூலம் 

இபபுரடசிடய மமற்க�ாள்ள இயலும்.

 மாநில அரசு சி்றநத 

மமம்்பாடு மற்றும் திட்டமி்டல மூலம் 

க்பாருளாதாரதடத மமம்்படுததவும், 

�லவியின் மூலம் சி்றநத மனித 

மூலதனதடத உரு்வாக்�வும் நம் 

அன்்றா்ட ்வாழக்ட� முட்றயில 

அறிவியல, கதாழிலநுட்பம் & 

புததாக்�ததின் ்வழி அறி்வாரநத 

சமுதாயதடத உரு்வாக்கி 

பினாங்கு2030 இலக்ட� கமயபிக்� 

அடன்வரும் ஒன்றிடணநது 

்பாடுப்படும்வாம் என சூளுடரததார. 

சட்டமன்ற உறுப்பினர்களான ஹஜ நூர்லேலோ, கூய் சி்�ா லி்�ாங், 
சுல்கிப்லி பின இப்்ாஹிம், கும்்சன ஆகி்�ார சசய்தி�ாளர சந்திப்புக் கூட்டத்தில் ்கலேந்து ச்காண்டனர. 

சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டரின சந்திப்புக் கூட்டத்தில் ்கலேந்து ச்காண்ட 

சசய்தி�ாளர்களில் சிலேர.

சட்டமன்ற கூட்டத்சதா்டரின சந்திப்புக் கூட்டத்திற்கு வருக்கப் புரிந்த 

அதி்காரி்கள், பி்மு்கர்கள் மற்றும் நிருபர்கள் விருந்்தாம்பலில் ்கலேந்து 
ச்காண்டனர

பினாங்கு மாந்கர ்கழ்க பா
து்காப்பு பிரிவு ஊழி�ர்கள் 

தத்தம் ்க்டகமக� ஆற்றுகின்றனர. 
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N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 04 - 575 6526

(F) 04 - 575 6526

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

(F) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028
(F) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain
pusatkhidmatn37@gmail.com

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442 

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T) 04 - 331 0163

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T) 04 - 890 3866

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 04 - 827 8868

(F) 04 - 827 8868

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T) 013 - 430 6400  

(P)   04 - 576 7606

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal
mustafakamal.mkba@gmail.com

(T) 04 - 351 1732

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  
n9.bagandalam@gmail.com

(T) 04 - 313 3990

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T) 04 - 521 1106

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 8133 509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
jawi@dappg.org

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah
ybadunsungaibakapn20@gmail.com

(T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim 
n21adunsgacheh@gmail.com

(T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee
kebunbunga24@gmail.com

(T) 04 - 826 5451
(F) 04 - 826 5451

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit
pulautikus@dappg.org

(T) 04 - 228 5298
(F) 04 - 229 4294

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 250 1522
(F) 04 - 250 1523 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
batulancang@dappg.org

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid
32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 04 - 659 5611

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitam@dappg.org

(T) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T) 04 - 866 0214

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

Kalendar Pelancongan

Program-Program Emas Kerajaan Negeri Pulau Pinang

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

PEGAWAI PENYELARAS KADUN No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
Md. Khalil Salleh
novafast63@gmail.com

(T) 012 - 598 4881 

N.04 PERMATANG BERANGAN
Dato’ Jasmin Mohamad
jmmohamed002@gmail.com

(T) 018 - 468 6610

N.05 SUNGAI DUA
Yusri Isahak
ysrregnot@gmail.com

(T) 019 - 337 4055

Idzham Ahmad and Nur Afiqah Zainudi
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SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2019

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 019 - 541 4818

Aidi Akhbal Mohamed Zainon 012 - 464 3004

Azahari Aris 016 - 499 2580

Azli Ibrahim 011 - 2432 9007

Dr. Chee Heng Leng 017 - 333 9366

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Gerald Mak Mun Keong 016 - 452 6499

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Harvindar Singh a/l Darshan 
Singh

012 - 428 2250

Kaliyappan a/l P. Renganathan 012 - 407 7276

Latifah Hussainsa 013 - 436 1999

Nurliyana Mohd Ramzi 011 - 3922 4080

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Ong Kean Peng 012 - 629 1133

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Saiful Azwan Abd. Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Hooi Peng 012 - 498 6212

Tan Seng Keat 012 - 438 6191

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vino Dini a/p Chandragason 
Pitchy

016 - 439 9358

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Anuar Yusoff 016 - 461 6390

A’ziss Zainal Abiddin 017 - 938 9192

Cheen Goon Hooi 012 - 402 0923

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Dr. Seow Kweng Tian 012 - 507 2229

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Jason Raj a/l 
Kirupanantha

014 - 905 8113

Johnson a/l 
Anthonysamy

012 - 424 5745

Kang Yau Chuang 010 - 829 3904

Khong Chee Seong 011 - 1522 6628

Kumaran A/L Krishnan 012 - 464 4697

Marshidaliza Marzuki 011 - 3929 9023

Mohd Saifullah Abd. 
Nasir

013 - 770 1001
013 - 503 3349

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Mohamad Akmal Azhar 019 - 518 5145

Ong Jing Cheng 012 - 758 3779
016 - 445 5709

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Tengku Rasidah Tengku 
Kamarudin

019 - 473 1323

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Zaini Awang 019 - 546 3115

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161
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Story by Christopher Tan
Pix by Adleena Rahayu 
Ahmad Radzi  

THEPenang government is 

looking forward to breaking 

the historical record for the highest 

total approved manufacturing in-

vestment for the state this year.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the state’s highest achieve-

ment was over RM12 billion, 

which was attained in 2010.

“We have a few investments 

which are currently under negotia-

tion. Some are awaiting the signing 

of agreements, while others are 

awaiting the incentive packages 

from the federal government,” 

Chow said in his speech after open-

ing the sapling planting ceremony 

at Penang Science Park (North) on 

Oct 23, in conjunction with the 

50th anniversary of the Penang 

Development Corporation (PDC).

Chow added that the said invest-

ments were mostly from the elec-

trical and electronics (E&E) indus-

try.

“We may be able to hit the 

RM12 billion mark, or perhaps 

even exceed the figure should the 
pending investments follow 

through,” Chow said, adding that 

the final amount of total approved 
manufacturing investment for the 

state could only be known via the 

announcement from Malaysian 

Investment Development Author-

ity (MIDA).

He added the state government 

appreciates the factories as impor-

tant stakeholders in the state.

“We are proud that Penang 

continues to play its role as an in-

dustry driver, especially in the 

E&E industry,” he said, commend-

ing PDC and investPenang for their 

efforts.

A total of 100 saplings were 

planted in the vicinity of Penang 

Science Park (North) at the cere-

mony. 

Three months ago, 100 saplings 

were also planted in Persiaran Cas-

sia Barat 3.

PDC is planning to plant a total 

of 506 saplings for the entire pro-

gramme.

Landscaping works in Road 1 

and 3 at the Penang Science Park 

(North) have also started since Sept 

25. 

The works are scheduled to be 

completed on Feb 24.

The works include landscaping 

the roundabout, pedestrian walk-

ways and cycling lanes and up-

grading the entrance signage. 
T h e  e s t i m a t e d  c o s t  i s 

RM936,398.

Also present were Deputy Chief 

Minister I Datuk Ahmad Zakiyud-

din Abdul Rahman, Bukit Tambun 

assemblyman Goh Choon Aik, 

PDC general manager Datuk 

Mohd Bazid Abd Kahar and Se-

berang Perai City Council mayor 

Datuk Rozali Mohamud.

THE Penang Island City Council 

(MBPP) has agreed to the proposal 

to standardise the Penang Smart 

Parking (PSP) operating hours in 

Penang.

MBPP financial management 

committee alternate chairman Gooi 

Seong Kin said the committee, in a 

meeting on Oct 10, had agreed with 

the proposal.

“The operating hours are from 

8am to 6pm (except Sundays and 

public holidays).

“The current MBPP parking 

coupons will be sold until Dec 31 

this year and are valid until Dec 31, 

2020,” he said in his speech during 

the MBPP meeting at City Hall on 

Oct 24.

On another matter, Gooi said that 

PSP e-Coupon agents must comply 

with the conditions imposed.

“The agents must be registered 

with the Companies Commission of 

Malaysia (SSM),” he said.

The council said there were six 

e-Coupon agents currently – MBPP, 

7-Eleven, Happy Mart, Jefesson, 

Yang Agency, and PH Ocean.

The PSP system in Penang will 

be managed by HeiTech Padu Ber-

had.

It was reported that non-smart-

phone users or smartphone users 

without Internet data could pay their 

PSP fees using the e-Coupons.

Council says ‘aye’ to PSP operating hours  

MARKETGOERS in Perak 

Road can look forward to a brand-

new market complex in 2022.

Penang Island City Council 

(MBPP) financial management 

committee alternate chairman 

Gooi Seong Kin said the commit-

tee has agreed to the leasing of a 

plot of council land on Lot 969 in 

Perak Road for 99 years to Ideal 

Home Properties Dev Sdn Bhd in 

return for a new market complex.

“The developer is to build a 

market complex, also located in 

Perak Road. The new market com-

plex will be built on Lot 169, 171, 

272, 273, 544, 1897, 2159, 2160 

and 2707,” he said in his speech 

during the MBPP meeting at City 

Hall on Oct 24.

MBPP town planning officer 
Zulfiqar Badri said the new three-
storey complex would be situated 

behind the existing Perak Road 

market.

“The new market complex is to 

be equipped with disabled-friend-

ly facilities, parking lots, a drop-off 

area, a People’s Plaza (Plaza 

Rakyat) and elevators among oth-

ers.

“We proposed that the existing 

Perak Road market not be demol-

ished during the construction of the 

new market complex.

“Currently, there is also a tem-

porary hawker site in the area.

“The site will have to be cleared 

towards the end of the construction 

period to make way for the mar-

ket’s escalator and staircase,” he 

said, adding that the affected hawk-

ers in the area who have registered 

with the MBPP and the traders 

from the existing Perak Road mar-

ket would be relocated to the new 

market after its completion.

Zulfiqar said the developer was 
planning to build a mixed develop-

ment project on Lot 969.

He said that the developer was 

also planning to build a link bridge 

connecting the project and the new 

market complex.

New market complex 
in the pipeline 

Penang hopes to break investment 
record 

Penang Island City Council mayor Datuk Yew Tung Seang (second from right), secretary Datuk Addnan 
Mohd Razali (second from left), Gooi (right) and councilor Tan Seng Keat at the press conference after 
the MBPP meeting.

PDC employees planting the 
saplings after the ceremony.
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Story by Christopher Tan  

A COUNCILLOR from the 

Penang Island City Council 

(MBPP) has called for a review of 

policies and guidelines pertaining to 

MBPP’s enforcement action.

Councillor Azahari Aris said the 

review was needed to fine-tune en-

forcement action; so that the process 

could be more suited with current 

developments.

“Five to 10 years ago, we have 

rarely encountered people belittling 

the council for the enforcement action 

taken. This situation has changed 

with the advent of Information Tech-

nology (IT).

“People have been treating the 

internet or other social media applica-

tions as ‘licence’ to express their 

views; to such an extent that they 

become extreme.

“We have seen hate postings in the 

social media. The ‘viral syndrome’ 

and the act of disparaging the council 

have become a norm.

“Those who condemned the coun-

cil no longer fear the consequences 
as they are hiding in the virtual 

world,” he said.

He said that the sense of decency 

by the council, sometimes, had been 

construed as a “weakness”.

“It is time for the council to review 

the policies and guidelines pertaining 

to enforcement action.

“Stern action must be taken 

against those who disregard the poli-

cies and guidelines. It is also to serve 

as a lesson to others,” he said in his 

speech during the MBPP meeting at 

City Hall on Oct 24.

MBPP mayor Datuk Yew Tung 

Seang said he agreed with Azahari to 

some extent.

“The council adopts the ‘last in, 

first out’ approach when it deals with 
illegal structures or stalls.

“The council will take action 

against any new illegal structure first.
“We agree with Azahari’s state-

ment that our unit should be more 

responsive in social media.

“We have to counter (allegations 

in the social media) with facts. We 

take note of his suggestion.

“(Allegations in the social media) 

travel very fast, hence, we must re-

spond equally fast too,” he said.

EDUCATING the younger 

generation on practising the 5Rs 

(Refuse, Reduce, Reuse, Repur-

pose and Recycle) is vital for a 

sustainable environment.

Penang Island City Council 

(MBPP) mayor Datuk Yew Tung 

Seang said according to statistics, 

an individual in Penang generates 

an average of 1.2 kg of waste 

daily.

“Every day, 300 lorries carry-

ing waste are sent to the Pulau 

Burung landfill. Imagine the 

amount of thrash that will get ac-

cumulated over there.

“In order to increase the life 

span of our landfill, we need to 
reduce the amount of waste gener-

ated,’’ said Yew during his speech 

at the prize-giving ceremony of 

“Kempen Kitar Semula F&N and 

MBPP 2019” on Oct 23.

Yew said the composition of 

waste generated consists of food 

and organic (40.03%), plastics 

(22.79%), diapers (5.67%), garden 

waste (5.86%) and others such as 

glass, textiles and metals (17.54%).

“If we do not make an attempt 

to reduce the waste generated, 

perhaps our last choice would be 

the incinerator which is costly,” 

Yew added.

The eighth edition of the cam-

paign, which saw the participation 

of 116 schools (pre-school, pri-

mary and secondary schools) on 

the island, successfully collected 

153,093.21 kg of recyclable items.

SK Batu Ferringhi emerged as 

the champion in the pre-school 

category by collecting 49.8kg of 

recyclables per student  

Second place went to SJK (T) 

Jalan Sungai with 36.1kg per stu-

dent while SK Balik Pulau was 

third with 33kg of recyclables.

Nurturing young minds to reduce waste

Students net 140 tonnes of recyclable waste

(Third row, centre) Rosnani (in pink scarf), Phee and Goh (green baju kurung) with the winners after the 
prize-giving ceremony. 

Time to review 
guidelines, says 
councillor 

STUDENTS  from various 

schools in Seberang Perai became 

environmental saviours after col-

lecting nearly 140 tonnes or 

137,287.75kg of recyclable materi-

als in a recent campaign.

Seberang Perai City Council 

(MBSP) secretary Rosnani 

Mahmod said the haul was from 

efforts of students in nine pre-

schools, 44 primary schools and 30 

secondary schools during the cam-

paign from March 1 to Aug 30 this 

year.

“The third edition of the recy-

cling campaign, organised by 

Fraser and Neave Holdings Bhd 

(F&N) and MBSP, and supported 

by the Penang Education Depart-

ment and Tetra Pak (Malaysia) Sdn 

Bhd, was aimed at spreading aware-

ness to students on how to help 

protect the environment through 

recycling based on the 8Rs philoso-

phy of Rethink, Refuse, Reduce, 

Reuse, Repair, Re-gift, Recover and 

Recycle.

“The increased number of par-

ticipating schools and amount of 

recyclables collected during the 

campaign this year shows a greater 

awareness of the importance of 

good recycling habits among school 

children in Seberang Perai and how 

they can play a role in conserving 

the environment,” Rosnani said in 

her speech during a prize-giving 

ceremony at the MBSP building in 

Bandar Perda, Bukit Mertajam on 

Oct 24.

The winner in the pre-school 

category was Tadika Interaktif, 

which clinched the RM500 grand 

prize with 90.19kg recorded per 

student.

Last year’s winner, SJK (C) 

Kuang Yu, seized the top spot once 

again in the primary school catego-

ry after accumulating an average of 

199.25kg of recyclables per student 

to win a cash prize of RM1,400.

SABK Al Madrasah Al Khairiah 

Al Islamiah regained first place in 
the secondary school category after 

dropping to second last year with 

an accumulation of 15kg of recy-

clables per student, taking home 

RM1,400.

Other special awards were also 

given to the schools under catego-

ries like most aluminium recycled, 

most plastic recycled, most e-waste 

recycled, most beverage cartons 

recycled and the most creative re-

cycling corners.

F&N corporate affairs manager 

Cariessa Goh said the recycling 

campaign this year received over-

whelming support from schools in 

Seberang Perai as students and 

teachers became more aware and 

dedicated than ever in making this 

year’s campaign a success.

State Welfare, Caring Society, 

and Environment Committee chair-

man Phee Boon Poh, who was also 

present, said a holistic approach 

was important in saving Mother 

Earth.

“With this campaign, we can 

ensure that the young ones consist-

ently recycle and this will eventu-

ally cultivate a generation which 

appreciates Mother Earth,” he said 

in his speech before presenting the 

prizes to representatives from the 

winning schools.
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THE United Nations called 

for “Elimination of Violence 

Against Women” and Penang is 

the first and only state in Malaysia 
to answer the call and organise 

Penang Goes Orange (PGO) cam-

paign on yearly basis since 2014.

The main organiser, Penang 

Women’s Development Corpora-

tion (PWDC), recognizes the 

importance of not just pushing for 

changes in legislation, such as the 

introduction of an all-encompass-

ing “Sexual Harassment Act”, but 

also raising public awareness and 

building a society with a strong 

support network for women and 

girls. It is believed that commu-

nity empowerment is the key de-

terrent to sexual abuse cases and 

also a prerequisite to a world 
where everyone is free to pursue 

their dreams and ambitions with-

out fear and discrimination. With 

that in mind, PWDC has worked 

with the private sector, NGOs, 

colleges and community event 

organizers to have 27 PGO road-

shows to reach deeper into the 

communities this year. 

For starter, PWDC engaged 

students from colleges such as 

IPK College and KDU University 

College Penang with information 

about sexual abuse in Malaysia. 

In turn, the young generation ap-

proached the communities in 

PGO roadshows and invited them 

to write messages as their com-

mitment to stop sexual abuses 

against women and girls.

Interestingly, the messages 

often reveal the priorities and 

focus of each community. While 

students and working adults tend 

to support stopping violence as a 

whole, retirees in their 60s and 

above are more concerned about 

domestic violence.

From the roadshow, it can be 

seen that the majority of the pub-

lic, both women and men, are 

aware and also condemn sexual 

abuse against women. Unfortu-

nately, there are a few “black 

sheep”. For example, an elderly 

man insisted it is a “must” to hit 

a woman when she “did some-

thing wrong” and therefore re-

quires some “disciplining”, ac-

cording to his reasoning. While 

his statement is most certainly 

repulsive, it acts as an insight into 

how some men react aggressively 

when confronted with life chal-

lenges. In his case, he chose to 

resort to violence in a vile attempt 

to exert power and control over 

his wife and his situation, instead 

of having a conversation in a 

proper manner. One cannot help 

but wonder how would he reacts 

if his son-in-law treats his daugh-

ter the same way?

Naturally, it is believed that he 

represents only just one of many 

misogynistic men still lurking in 

Penang today and that is exactly 

why campaign such as PGO is 

important and must be continued 

until the state is free of all forms 

of violence against women and 

girls.

FOUR teams of young student 

animators were on board to col-

laborate with Penang Women’s 

Deve lopment  Corpora t ion 

(PWDC) in promoting Penang 

Goes Orange (PGO) this year. 

One of the animators was a 

particularly creative and gifted 

19-years-old. Her name is Les-

lie.

In her work, we see the scene 

opened with a woman covered 

in bruises hugging her knees, 

trembling and crying helplessly. 

She was then approached by a 

cynical-looking man who ex-

torts her with a nude picture that 

was taken without her consent. 

She fell into despair.

It was then two words ap-

pears eerily on screen, “Shame” 

and “Scared”, followed by 

“Stopped me to get help”.

It is a reflection of how Les-

lie felt when she was molested 

by a stranger. During her intern-

ship, Leslie was approached by 

a stranger who posed as some-

one who had lost his way. While 

pretending to look at the naviga-

tion app on Leslie’s phone, he 

placed his hand on her chest for 

a full five seconds. Leslie was 

paralyzed. The perpetrator got 

away. She was left with the 

sting of shame and fear.

Just when you think things 

could not get worse, life has its 

way of playing a cruel joke with 

you. That was what happened to 

Leslie. She approached her 

mother and grandmother in 

search of help. Instead of find-

ing comfort and strength from 

their support, she was told in-

stead “not to make a big deal 

out of it” and they stopped her 

from making a police report. 

Leslie was devastated. The 

only real silver lining in her 

endless tunnel  of  bl inding 

darkness was her sister, who 

was furious with their mother 

and grandmother. The sister 

understandably and rightfully 

so insisted Leslie to seek help 

from the police.

Just like the female protagonist 

who finally find hope in the ani-
mation video, Leslie was able to 

find solace in her sister’s arms. 
Now, Leslie is not a victim. She 

is a survivor.

Go to the Facebook page of 

Penang Women’s Development 

Corporation (PWDC) for the 

animation video and more con-

tent about PGO.

(Leslie is not her real name. 

The name of the survivor and 

the characters are altered to 

protect her and her family.)

Through the lens of a PGO animator

PGO roadshows brought the young together in a conversation to 
stop violence against women.

PGO is organised by PWDC on 
yearly basis to raise awareness 
and stop violence against women.

A gender-sensitive society with 
a strong supporting network for 
women and girls are critical to 
deter sexual abuse.

Participants who voiced their support through messages were given 
a chance to spin the Wheel of Fortune and win a prize.

Some messages that stood out were ‘I sayang (Adore in Malay) my 
wife a lot’, ‘We are married for 40 years’ and “Wo Ai Ni’ (I Love You).

PGO Hits The Road
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PENANG will prioritise 

three of  nine vert icals 

(fields or areas) under the 5G 

Demonstration Project (5GDP), 

namely in manufacturing, tour-

ism and smart city.

This was revealed by state 

Housing, Local Government, 

Town and Country Planning 

Committee chairman Jagdeep 

Singh Deo after a briefing by 

Malaysian Communications 

and Multimedia Commission 

(MCMC) officials to some of 

the state executive officers and 

industry players in Penang on 

Oct 23.

The 5GDP, which will be 

conducted for a six-month pe-

riod from this month unti l 

March next year, is a test on the 

preparedness of the country to 

implement the 5G technology.

The other verticals are agri-

culture, education, entertain-

ment and media, digital health-

care, oil and gas and smart 

transportation.

Penang is one of the six 

states chosen by the Communi-

cations and Multimedia Minis-

try, through MCMC, as the test 

bed for the demonstration pro-

ject of 5G technology. 

The other states are Kedah, 

Perak, Selangor, Terengganu 

and Kuala Lumpur.

“The Penang government is 

indeed very proud and would 

like to thank the ministry for 

selecting us for the project,” 

Jagdeep told a press conference 

in Komtar.

“We hope we can be 5G 

ready by next September be-

cause we are going to host the 

World Congress on Information 

Technology (WCIT).

“We just came back from 

Armenia (which held the WCIT 

2019). Next year will be very 

appropriate and timely for this 

demonstration project to suc-

ceed by then.

“We will be having nearly 

four to five thousand delegates 

from all over world converging 

here on Penang to see how the 

state has developed, with this 

5G technology included.”

Jagdeep said Penang has 

many applications ongoing in 

terms of smart city initiatives, 

such as smart bus stop, first 

digital library in Malaysia, 

smart parking system and the 

first city in Asia to enjoy Ter-

ragraph.

He added that 22 smart ini-

tiatives had already been com-

pleted in Penang, six are ongo-

ing and four are in the pipeline.

Also present at the press 

conference were state executive 

councillor Zairil Khir Johari, 

MCMC chief digital officer 

Gerard Lim Kim Meng, MCMC 

head of northern region Rizal 

Abd Malek and MCMC Digital 

Innovation Department chief R. 

Malini.

Lim concurred with Jagdeep 

that Penang has already got a 

base of ready applications, es-

pecially related to smart city.

“We’re excited at the oppor-

tunity of bringing 5G to Pen-

ang. We would like to see how 

this application can now be 

further enhanced with the abil-

ity of 5G connectivity.”

While some quarters may be 
concerned with health issues 

over the electro-magnetic trans-

mission from the towers, Lim 

said he could provide reports 

from World Health Organisa-

tion (WHO) or US studies prov-

ing otherwise.

Lim said after MCMC issues 

the necessary spectrum to the 

telcos, the later would then do 

the commercial roll out of 5G 

by the second half of next year.

“Infra sharing is the way to 

go. The cost of deploying 5G is 

high. Most of the equipment is 
not made in Malaysia.

“We are really promoting 

infra sharing and are trying to 

formulate a programme to see 

how this network sharing can 

really happen.

“Instead of everyone sub-

scribing to the fibre, the tower 

can be fibred by one provider 

and then shared with others. 

The objective of infra sharing 

is obviously to reduce the cost. 

If we can reduce the cost, it will 

benefit everyone.”

Penang focuses on 3 verticals in 5G demo

LIFE has been harsh on three 

brothers and a sister who lost their 

parents in just a year due to ill-

nesses. 

It is learnt that the siblings lost 

their father last year and their 

mother this year.

The siblings, Khor Khai Wen, 

18, Khor Hui King, 16, Khor Khai 

Sheng, 12, and Khor Khai Ming, 

eight, continued to strive for suc-

cess despite the unforeseen inci-

dents.

The children are now living 

with their relative.

The heartbreaking plight of the 

children was noticed by their 

schools and a tuition centre.

Air Itam assemblyman Joseph 

Ng said the Ocean Tuition Centre 

has agreed to provide free tuition 

classes for three of the siblings.

Khai Wen has completed his 

Form Five studies.

“The centre has agreed to trans-

port the children from their re-

spective schools to the tuition 

centre after school hours,” Ng 

said after attending the Children’s 

Day celebration in SJK(C) Chung 

Hwa Confucian A in Jalan Ibetson 

on Oct 23. 

SJK (C) Chung Hwa Confu-

cian A headmaster Choong Teik 

Keong also said the school was 

caring towards its pupils’ welfare 

and would do its best to assist 

them.

Also present were Chief Min-

ister Chow Kon Yeow’s wife Tan 

Lean Kee, state Tourism Develop-

ment, Arts, Culture and Heritage 

Committee chairman Yeoh Soon 

Hin, and Bukit Gelugor MP Ram-

karpal Singh’s representative Jo-

seph Tan.

Lend a helping hand 

Ng (left) with Ocean Tuition Centre’s representative Oh Bee Hoon 
(second from left), Khai Wen (right), Hui King (second from right) and 
an uncle of both teenagers.

CHIEF MINISTER OF PENANG INCORPORATED

REQUEST FOR PROPOSAL
The offer is made to local and international bidders to participate in the Request for 
Proposal as follows:-

TITLE : REQUEST FOR PROPOSAL FOR THE DEVELOPMENT OF COASTAL
   RESORT AND SPA, NORTH EAST DISTRICT, PENANG, MALAYSIA

OPENING DATE : 1st NOVEMBER 2019 (FRIDAY)
 
CLOSING DATE : 31st DECEMBER 2019 (TUESDAY)

1.  The RFP can be downloaded from the Penang State Government portal at 
  http://www.penang.gov.my/ from 1st November 2019 and to be submitted to 
  the Secretariat by 31st December 2019.

2.  Completed proposal should be sealed in an envelope clearly marked at the top   
  righthand corner of the parcel as ‘Request for Proposal For The Development 
  Of Coastal Resort and Spa, North East District, Penang, Malaysia’.    
  Bidders are requested to submit the proposal before 12.00 noon on 
  31st December 2019 to:

  The Secretariat, 
  Chief Minister of Penang Incorporated (CMI),
  Level 47, KOMTAR,   
  10503 Penang, 
  Malaysia.

3.  Proposals submitted after the closing date will not be entertained. 

4.	 	 Any	enquiries	please	contact	CMI	Office	at	04-650 5711 / 04-6505679 or email to   
  sitihajarabdulrahim@penang.gov.my.
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Story by K.H. Ong 
Pix by Nur Afiqah Zai-
nudi

THE  Lasallians have al-

ways been noted for their 

devoted educators who provide 

excellent education to students, 

whether rich or poor.

They see the importance of 

education. And this trait was 

not forgotten at the La Salle 

Tercentenary Dinner when the 

organisers handed out some 

financial aid to 20 students 

from St Xavier’s Institution 

(SXI).

Organising chairman Jeffrey 

Chew said the event was organ-

ised basically to raise funds for 

needy students and also give an 

opportunity for old Xaverians 

to be reunited and understand 

what the school was going 

through.

He said the Parent-Teacher 

Association (PIBG) and the 

school raised about RM10,000 

from the inaugural SXI Padang 

Kota Run in July to help the 20 

students, who may have diffi-

culty even to pay for their ex-

aminations.

“The school’s board of gov-

ernors has decided to have this 

event (dinner). One of the im-

portant things is to reach out to 

old Xaverians about the impor-

tance of community as well as 

to help current students,” said 

Chew, who is also the Penang 

Port Commission chairman.

Chew said the dinner was 

held to commemorate the 300th 

anniversary of the passing of St 

John Baptist De La Salle, the 

founder of the Institute of 

Brothers of the Christian School 

who passed away in 1719.

On top of that, Chew said the 

SXI Class of 85/87 had raised 

RM110,000 in the last four 

years, of which RM27,000 was 

given away as bursaries to nine 

students to further their educa-

tion after Sijil Pelajaran Malay-

sia (SPM) and Sijil  Tinggi 

Pelajaran Malaysia (STPM) in 

September.

Three s tudents  received 

RM5,000 each, two RM3,000 

each, two RM2,000 each and 

two RM1,000 each.

Chew paid tribute to some of 

his teachers for their dedicated 

service. He also thanked SXI 

principal Dr Sim Hock Keat, 

who would be retiring at the 

end of the year.

The dinner was attended by 

500 guests, including Chief 

Minister Chow Kon Yeow, SXI 

Brother Director Datuk Rev 

Brother Anthony Rogers, Pulau 

Tikus assemblyman Chris Lee, 

PIBG chairman Victor Tan,  

organising vice-chairman See 

Swee Sie and SXI counsellor 

James Koay.

Chow, in his speech, said the 

event was a celebration of fel-

lowship, friendship, unity in 

community service, developing 

a network of La Sallians young 

and old, and a recognition of St 

John Baptist and the Christian 

Brothers.

“Throughout the world, cel-

ebrations are held to com-

memorate the event with an 

emphasis that La Sallians are 

One, One Heart, One Commit-

ment, One Life.

“The Xaverian and La Sal-

lian spirit is deeply entrenched 

in the five core principles of 

faith, respect, community, edu-

cation and concern for the poor 

and social justice.

“These teachings and tradi-

tions of the La Sallian schools 

across the nation which empha-

sise charity and giving while 

looking out for the last, the 

least and the lost, are truly to 

be commended.

“Such teachings, especially 

in the current times, are so pre-

cious and rare. These are les-

sons and values that we want 

to instil in our younger genera-

tion.”

Chow later joined the organ-

ising committee members and 

other dignitaries in the cake-

cutting ceremony. He also 

presented the financial aid on 

behalf of the organising com-

mittee to the students and also 

a long service award to 87-year-

old Vincent Michael, a former 

laboratory assistant.

Keeping the 
La Sallian 
spirit alive

A happy reunion for some of the former Xaverians and friends at the dinner.
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Story by Riadz Akmal
Pix by Chan Kok Kuan 

THE Penang government is 

hoping to call for an open 

tender for the Penang Transport 

Master Plan (PTMP) projects in 

the second half of next year.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the state and the project deli-

very partner were looking at the 

financial structure and other as-

pects of the PTMP.

“The second half (target) is 

more realistic. The first half is a bit 
too soon.

“We welcome those interested 

to put in their proposals and their 

bids (when the tender is called) so 

that the government can choose the 

best ‘solution’ to help us realise the 

projects under the PTMP.

“I believe that there will be 

many consortium of companies 

that will be interested,” Chow told 

reporters after delivering his key-

note address at the Penang Trans-

port Forum 2019: Unlocking 

Mobility in Penang Through Rail 

on Oct 15.

Chow was referring to the Pe-

nang South Reclamation (PSR), 

Pan Island Link 1 (PIL1) and Ba-

yan Lepas LRT projects.

“Like it or not, it (the PSR) is 

the financial model to support the 
(other) two projects.

“The three projects (PSR, PIL1 

and Bayan Lepas LRT) are ‘bund-

led together’,” Chow said, adding 

that several consortium of compa-

nies and banks had expressed in-

terest in taking part in the projects.

Chow said works within each 

project could be packaged out.

“Works such as the civil structu-

ral works, the system, and others 

can be packaged out.

“We have no restriction on for-

eign companies bidding for the 

projects. They may also work with 

local companies. I believe that the 

projects are quite big.
“Of course, we welcome local 

participation,” he said.

 Chow said that the PTMP is 

viable.

“If the PTMP is not viable, 

companies and banks would not 

have come forward and they would 

not have formed consortiums to 

arrange the financing of the pro-

jects.

“This gives us the confidence to 

move ahead since it is financially 
possible to deliver the PTMP pro-

jects,” he added.

PENANG Local Government, 

Housing, Town and Country 

Planning Committee chairman 

Jagdeep Singh Deo has proposed 

to lower the foreign property 

p u r c h a s e  t h r e s h o l d  f r o m 

RM1,000,000 to RM800,000 for 

high-rise properties on the is-

land.

He also suggested that it 

should only be done for a period 

of six months instead of a year 

to address the issue of property 

overhang.

“ I  d i s a g r e e  w i t h  t h e 

RM600,000 threshold fixed by 
the federal government under 

Budget 2020.

“I suggest that Penang should 

only lower the threshold to 

RM800,000 for high-rise proper-

ties on the island, and only for a 

period of six months. This will 

help developers to sell their 

properties.

“More people will rush to buy 

when there is a limited time,” he 

told a press conference after of-

ficiating the World Town Plan-

ning 2019 celebration on Oct 21. 

Jagdeep said he would pro-

pose this move in the next state 

executive council meeting.

He added the property over-

hang issue in Penang was still 

manageable.

“We have managed to reduce 

the numbers from 3,916 in 2017 

to 3,502 last year; while Johor, 

Selangor and Kuala Lumpur saw 

an increase in the numbers of 

overhang properties.

“The number of unsold units 

is still relatively low in Penang,” 

he said.

Jagdeep explained that the 

state had a different foreign prop-

erty purchase threshold on the 

mainland.

“The foreign property pur-

chase threshold is RM500,000 

for high-rise properties on the 

mainland. The state will not in-

crease it to be in accordance with 

the RM600,000 threshold fixed 
by the federal government under 

Budget 2020,” he said.

Jagdeep said he had reminded 

property developers to focus on 

building more affordable hous-

ing units, rather than just luxury 

homes.

On a separate matter, Jagdeep 

said land reclamation could pro-

tect the island from the rising sea 

waters, voicing his support for 

the Penang South Reclamation 

project.

Also present were several 

state assemblymen and Penang 

Island City Council (MBPP) 

mayor Datuk Yew Tung Seang.

Jagdeep proposes six months 
to ‘clear’ property overhang 

(From left) Bombardier Transportation vice-president (head of South East Asia) Jayaram Naidu, Chow 
and Canadian High Commissioner to Malaysia Julia Bentley at the forum discussion during the Penang 
Transport Forum 2019: Unlocking Mobility in Penang Through Rail. 

Open tender for PTMP projects set for next year 
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THE state government is loo-

king forward to working to-

gether with the Gujaratis to trans-

form Penang into an international 

and intelligent state.

Chief Minister Chow Kon 

Yeow said the Gujarati communi-

ty in Penang plays an important 

role in the economic development 

of the state.

“The Gujaratis and other North 

Indian communities have a very 

long history in Malaysia and are 

believed to have arrived in Penang 

back in the 19th century.

“The Gujaratis are a peaceful, 

hardworking and business-orien-

ted community; living peacefully 

with the other Indian communiti-

es and ethnic groups in this coun-

try,” Chow said in his speech 

during the Penang Gujarati Asso-

ciation’s Festival of Lights Diwa-

li Dinner on Nov 1.

Chow urged the various com-

munities to work together with the 

Penang government to make the 

state cleaner, greener, safer and 

healthier; or in short, a better 

state to live in, study, work and 

play.

“We will continue to work hard 

to improve the economy, which 

will in turn, provide new jobs 

especially in knowledge-based 

industries,” he said.

Penang Gujarati Association 

president Datuk Taizoon H.

Teybkhan said the event attracted 

over 160 guests from the Gujara-

ti community.

“The first annual dinner was 
held 30 years ago,” he said, ad-

ding that it is important for the 

younger generation of Gujaratis 

to know more about their culture 

and tradition.

Also present were Deputy Chi-

ef Minister II Prof Dr P. Rama-

samy and Chow’s wife Tan Lean 

Kee.

Earlier on Oct 25, the Gujarati 

Samaj Penang organised the 69th 

Diwali Nite 2019, themed “Co-

lours of Diwali”.

It was a joyous celebration with 

foot-tapping songs, vibrant per-

formances, and flavoursome 

North Indian dishes.

Gujaratis usually celebrate 

Deepavali for a week.

Chow, who was the chief guest 

at the celebration, commended the 

association (Gujarati Samaj Pe-

nang) for its contributions to the 

socio-economic development of 

Penang.

“The state government values 

your contributions to our econo-

mic development. We look for-

ward to working with you to 

transform Penang into an interna-

tional and intelligent state.

“The state is witnessing nu-

merous job opportunities and 

many expatriates, including the 

Gujaratis and North Indian expa-

triates, are residing in Penang. 

“Not only that, the state is also 

growing, and its economy is 

expanding.

“We hope that Penang will 

continue to grow economically 

and provide new job opportuniti-

es, especially in knowledge-based 

industries.

“These will enable us to move 

up the value chain,” Chow said 

during his speech at the function.

Gujarati Samaj Penang presi-

dent Shashikant Popatlal Gathani 

said the Gujaratis had not only 

contributed economically, but also 

culturally and socially. 

Also present were Penang 

Consultative Goodwill Council 

president Tan Sri Dr Mohd Yussof 

Latiff, and trustees of Gujarati 

Samaj Penang Datuk P.P. Shah, 

Hamendra Kamdar and Datuk 

Jugal Kishor Shivlal.

Dancers in colourful traditional attire performing a Gujarati dance at the event. 

(From 11th from left) Alagesan and Ng joining other guests at the Deepavali celebration.

Cheer for children with special needs 
CHILDREN from Cerebral 

Palsy Children’s Association of 

Penang (PKAPP) had an enjoy-

able morning when they took 

part in a gathering cum Deep-

avali celebration with their 

families and staff at the asso-

ciation’s premises in Jalan 

Masjid Negeri.

Among the highlights at the 

function were the lighting up of 

kuthu vilakku (oil lamp), danc-

es, cake cutting, certificate 

presentation and distribution of 

goodie bags and red packets.

PKAPP president Ng Fook 

On, in his welcoming speech on 

Oct 31, said the association took 

the opportunity to bring joy and 

fun to the children during the 

Festival of Lights.

“We would like to bring to-

gether all the children, their 

families, staff and friends to 

encourage the spirit of sharing 

and caring.

“Children are encouraged to 

show their talents with their 

performances and we are grate-

ful to the teachers for helping 

and preparing them for this 

event,” he added.

Also present were Penang 

Hindu Endowment Board chief 

executive officer Datuk M. Ra-

machandran and PKAPP found-

er Alagesan Ayaru.

Alagesan said PKAPP, which 

was established in 2016, has 

been actively involved in vari-

ous community and welfare-

based programmes and events.

“Our mission is to uplift the 

lower income community and 

our vision is aligned with our 

motto, ‘Serve Community, De-

velop Community’.

“We would very much like to 

move further and in order to do 

more, we need financial assis-

tance.

“Hence, we appeal to kind-

hearted people to come forward 

and support us generously or 

sponsor our projects,” he add-

ed.

Chow 
commends 
Gujaratis
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THE  Penang government 

welcomes any possible colla-

boration between the state and 

Hong Kong to further boost the 

economic growth of Penang.

Chief Minister Chow Kon Yeow 

said the state looked forward to 

collaborating with Hong Kong to 

strengthen economic growth and 

trade relations.

“The Penang government is also 

open to possible collaborations in 

new areas,” he said after meeting 

delegates from the Hong Kong 

Economic and Trade Office in 

Jakarta who paid a courtesy visit on 

Chow at his office on Oct 17.
The Hong Kong Economic and 

Trade Office in Jakarta represents 
the Hong Kong Special Admini-

strative Region Government in 

matters between Hong Kong and 

the Association of Southeast Asian 

Nations (Asean) as a whole.

Hong Kong Economic and Trade 

Office in Jakarta director-general 
Kin-Wai Law, who led the delega-

tion, said Penang and Hong Kong 

shared similarities in many areas.

“Penang has a lot of potential, 

especially in economic growth. 

There are many areas for both Hong 

Kong and Penang to look at, like 

eCommerce, digital economy and 

artificial intelligence.
“We look forward to sharing our 

experiences and learning from Pe-

nang,” Kin-Wai said.

 Later, Chow invited the delega-

tes to take part in the World Con-

gress on Information Technology 

(WCIT) which will be held in Pe-

nang from Sept 13 to 16 next year 
at Setia SPICE Convention Centre 

in Bayan Lepas.

Responding to that, Kin-Wai said 

that it would be an honour for them 

to take part in the event, while also 

encouraging other entrepreneurs 

from Hong Kong to participate.

Also present were Hong Kong 

Economic and Trade Office in 

Jakarta deputy director Ricky 

Cheng and its commercial relations 

officer Rayson I.C. Hutapea.

Lee (centre) having a discussion with Ong (right) and MBPP councillor 
Tan Hooi Peng at the abandoned hawker complex.

Mount Erskine hawker 
complex likely to be revived 

Fun ride and walk for a good cause

A HAWKER complex near Ta-

man Kristal in Mount Erskine, 

which has been unoccupied for over 

a decade, is expected to see a 

makeover soon.

Pulau Tikus assemblyman Chris 

Lee Chun Kit said the old premises 

with a size of 4,020sq ft and housing 

47 stalls would be transformed into 
a better place in future.

He said it has been a waste of 

Penang Island City Council (MBPP) 

property which has been left vacant 

for more than 10 years.
Hence, he added, it would be for 

the betterment of the community if 

the complex could be turned into a 

beneficial place.
He, however, said nothing has 

been finalised yet as an engagement 
process was being carried out to seek 

feedback from residents in the 

neighbourhood.

“We are now in the midst of 

gathering their views before making 

any decision.

“We hope to find a solution that 
will benefit the residents for the long 
term,” he said at a press conference 

in Mount Erskine on Oct 20. 

A public engagement session 

was held at the Balai Rakyat in the 

neighbourhood earlier. 

It was an initiative undertaken by 

Penang Women Development Cor-

poration (PWDC), MBPP, Pulau 

Tikus service centre and Pantai 

Molek Village Community Man-

agement Council (MPKK) to seek 

the people’s response.

Also present was PWDC chief 

executive officer Ong Bee Leng.

Chow presenting a book titled ‘Over Penang’ with drone photographs 
of the state to Kin-Wai (left).

Penang, Hong Kong 
aim to strengthen 
bilateral ties

SOME 1,000 people took part in the 
“Charity Family Fun Ride & Walk 

2019” at Pantai Hospital Penang in 
Bayan Lepas recently in an effort to 

help the underprivileged.

Pantai Hospital Penang chief ex-

ecutive officer Pan Wen Lek said the 
fundraising event was a collaboration 

between Pantai Hospital Penang and 

the Lions Club of George Town 

Mutiara (Lions GTM) for the second 

consecutive year.

“The funds will be used to help 

the underprivileged in various free 

treatments and surgeries, ranging 

from eye cataract, heart diseases, 

total knee replacement to hip replace-

ment and other general procedures.

“All registration fees collected 

from the day’s event will be chan-

nelled to the Lions GTM-Pantai 

Penang Medical Fund.

“At the same time, a total of 

RM2,500 from sales of roses in 

conjunction with Pink October event 

was also channelled to the Lions 

Club of George Town Mutiara (Li-

ons GTM),” he said in his speech 

before presenting a mock cheque for 

RM105,000 to the Lions GTM-
Pantai Penang Medical Fund during 

the opening ceremony.

Lions Club of George Town 

Mutiara (Lions GTM) president Sam 

Miew Heng said the programme  has 

provided an opportunity for the com-

munity to participate in a good cause 

while keeping fit.
“We hope to see more Penangites 

and communities from surrounding 

states stepping forward to participate 

in our future fundraising events such 

as this, in aid of underprivileged 

communities,” she added.

Apart from that, Pan also an-

nounced the “Healthy Neighbour-

hood Initiative” and new updates for 

the hospital’s mobile application, 

known as PantaiPGApp.

“The Pantai Hospital Penang 

‘Healthy Neighbourhood Initiative’ 

is a community-based programme 

that aims to address the needs of the 

surrounding residents who stay 

within 10km radius from Pantai 
Hospital Penang.

“Through this initiative, residents 

who use the ‘Healthy Neighbour-

hood Card’ at the hospital will receive 

free annual health screening, free 

ambulance service within 10km ra-

dius and free transportation to and 

from Pantai Hospital Penang within 

10km radius. In addition, residents 
will also receive a 50% discount on 

bed charges and claim up to RM100 
rebate on admission bill.

“To enjoy the benefits of the ini-
tiative, residents need to register as a 

member of Pantai Hospital Penang 

Family Rewards Club at www.pan-

taipenang.com or through the Pan-

taiPg Mobile App,” Pan added.

The Charity Family Fun Ride 

& Walk 2019 event was divided 
into two categories – ride and 

walk. The ride category involved 

a total of 38km ride on bicycle 
and the walk category covered a 

5km distance. Participants for 

both categories were flagged off 
at Pantai Hospital Penang.

Pan (left) presenting a mock cheque for RM105,000 to Lions Clubs 
International District 308 B2 Malaysia past district governor (PDG) Datuk 
Khoo Kay Huat (right). - Pix courtesy of Parkway Pantai Public Relations 
Office 
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Disiar oleh Kerajaan Negeri Pulau Pinang

槟 州 国 际 科
学 展 一 年 比 一
年盛大！

为 期 2 天 的 第 8
届槟州国际科学
展共汇集超过50
个 不 同 类 型 ，
多达2万5000个名
额 活 动 ， 吸 引 成
千上万师生参
与。

槟 州
首 席 部

长曹观友为科学展主持开幕
时说，该展是由州政府与槟
州科学圈（Penang Science 
Cluster）与相关领域的企业
共同合作的项目。

该 展 旨 在 激 发 人 们 对
S T E M 教 育 的 兴 趣 ， 即
科 学 （ S c i e n c e ） 、 技 术
（ T e c h n o l o g y ） 、 工 程
（ E n g i n e e r i n g ） 及 数 学
（Math）。

“该展览通过独特的活动方
式，激发年轻人及学生们的
创造力和创意思维。”

他 感 谢 业 界 的 参 与 ， 促
使学生们得以在此次展览中
透过接触业界的高科技先进
产品，理解到学术上的理论
以及该技术与有关行业的联
系，因创新科技在现实生活
中，正正就是运用在这些行
业本身身上。

曹观友说，今年共有10所
中学以及6所小学参与今年展
会，他们于现场呈现科学手作
和工作坊等。

第 8 届 槟 州 国 际 科 学 展 是

在 国 际 体 育 竞 技 场 （ S p i c e 
Arena）举行。今年的国际科
学展主题是创新（Creating A 
Difference），大会估计2天吸
引6万人前往体验科学的奥妙。

出席者包括槟城科学圈首席
执行员黄炳意、槟州第二副首
长拉玛沙米、槟州青年及体育
委员会主席孙意志，以及槟岛
市长拿督尤端祥等。

报导杨茵茵
摄影Nur	Afiqah	Zainudi

曹观友、拉玛莎米、孙意志、瑟丽娜、黄炳意等乐见国际科学展反应一年比一年好。

小弟弟乖乖听姐姐解说科学的奥妙。

从小培养对科学的兴趣，长大后或可发挥所长。

学生下手做，
更能体会科学
的每个步骤。


